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Αθήνα, σήµερα στις 22 Ιανουαρίου 2025, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 14.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα �µε την από 22-1-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν �µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της ΝΖ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρ-
της 22 Ιανουαρίου 2025, σε ό,τι αφορά την εκλογή του Προ-
έδρου της Βουλής)

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Κύρωση των υπ’ αρ. 259 και 260 Αποφάσεων
του Συµβουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγ-
κρότησης και Ανάπτυξης, από 18 Μαΐου 2023, µε τις οποίες τρο-
ποποιούνται τα άρθρα 1 και 12 παρ. 1 της Συµφωνίας Ίδρυσης
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης
(E.B.R.D)».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής. Δηλαδή, µπορούν να
λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως της
συµφωνίας για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την προϋπόθεση
ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
τους. Η ψηφοφορία θα γίνει µετά το τέλος της συζήτησης.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Όπως καταλαβαίνετε, εκφράζετε πολλές φορές στην επιτροπή

µία επιφύλαξη, αλλά ο Κανονισµός είναι σαφής. Μιλά για αντίρ-
ρηση. Γιατί κάποτε πρέπει να τηρούµε και το γράµµα και το
πνεύµα του νόµου και του Κανονισµού. Παρά ταύτα, για να µη
φανεί ότι εγώ είµαι σκληρός, πρέπει να το λέµε αυτό. Το λέει κα-
νονικά, «έχει αντίρρηση», όχι «επιφύλαξη», και είναι σαφές.

Τώρα, εν πάση περιπτώσει, εγώ θα ξεκινήσω και θα πω: αν
θέλει τον λόγο. Βέβαια, να πω ότι η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε
υπέρ, ο ΣΥΡΙΖΑ εξέφρασε επιφύλαξη, το ΠΑΣΟΚ ψήφισε υπέρ,
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ψήφισε κατά, εξέφρασε αν-
τίρρηση, η Ελληνική Λύση εξέφρασε επιφύλαξη, η Νέα Αριστερά

ψήφισε υπέρ, η Νίκη εξέφρασε επιφύλαξη, η Πλεύση Ελευθερίας
επιφύλαξη και οι Σπαρτιάτες επιφύλαξη. 

Λοιπόν, θα ακολουθήσουµε αυτό που ακολουθούµε τόσο
καιρό, ξεκινώντας από τα κόµµατα µε τη µικρότερη κοινοβουλευ-
τική δύναµη και προχωρώντας προς τα πάνω και θα δώσω τον
λόγο σε όλους, για να µην υπάρχει κανένα πρόβληµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πέντε λεπτά, όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα πω για πέντε

λεπτά, παράκληση θερµή. Εντάξει, δεν υπάρχει θέµα. Κατανόηση
θα υπάρξει οπωσδήποτε για όλους τους συναδέλφους.

Καλώ, λοιπόν, στο Βήµα εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας των Σπαρτιατών τον κ . Αθανάσιο Χαλκιά, στον οποίον
εύχοµαι -διότι γιόρταζε προχθές, όπως και εγώ- χρόνια πολλά
για την ονοµαστική του εορτή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε
και εύχοµαι και σε εσάς ό,τι καλύτερο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για λόγους κοινοβουλευτικής
ευπρέπειας και ανθρώπινης εκτίµησης επιθυµώ να συγχαρώ για
την εκλογή του τον νέο Πρόεδρο της Βουλής Νικήτα Κακλαµάνη
και εύχοµαι να έχει ευδόκιµη θητεία.

Επίσης, δράττοµαι της ευκαιρίας και θα αναφερθώ εν συντο-
µία στον Πρόεδρο Τραµπ για τη νέα περίοδο διακυβέρνησης η
οποία ξεκίνησε. Ο Πρόεδρος Τραµπ έχει στόχο να αλλάξει συ-
θέµελα το παγκόσµιο σκηνικό και να στρέψει την πολιτική
ατζέντα στην εφαρµογή πατριωτικών πολιτικών αποδεικνύοντας
ότι, όταν ένας ηγέτης διαθέτει ισχυρή πολιτική βούληση, όλοι οι
προγραµµατικοί στόχοι είναι εφικτό να υλοποιηθούν. Η Ευρώπη
καλείται αυτή τη στιγµή να ανταποκριθεί στις νέες πολιτικές
απαιτήσεις δεδοµένης της αλληλεξάρτησης µεταξύ της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών τόσο στον γεωπο-
λιτικό όσο και στον οικονοµικό τοµέα. 

Εύχοµαι στο νέο Πρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών να επιτύ-
χει τους υψηλούς στόχους που έχει θέσει µε την προσδοκία θε-
τικών εξελίξεων και σε ό,τι αφορά τις ελληνοαµερικανικές
σχέσεις. Αυτό που έχουµε όλοι αντιληφθεί από την πρώτη µέρα
επικράτησης του Ντόναλντ Τραµπ στις αµερικανικές εκλογές –
και είναι θετικό- αφορά την απόρριψη της καταστροφικής woke
ατζέντας. Και λέω «καταστροφικής», διότι µέχρι σήµερα προκά-
λεσε µόνο αντιδράσεις και ρήξεις στους κοινωνικούς συνεκτι-
κούς δεσµούς των κατά τόπους εθνικών κοινωνιών. Ο Πρόεδρος
Τραµπ αποτελεί ελπίδα για τους εθνικά σκεπτόµενους πολίτες
και µπορεί να επιτύχει τη σταθεροποίηση του παγκόσµιου γεω-
πολιτικού περιβάλλοντος. 

Εισερχόµενος τώρα στο αντικείµενο της σηµερινής διαδικα-
σίας είναι δέον να επισηµανθεί ότι για τις σηµερινές αποφάσεις,
τις οποίες η Βουλή καλείται να υπερψηφίσει, τηρείται η συνταγ-
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µατική διάταξη του άρθρου 28 του Συντάγµατος της Ελλάδας,
το οποίο θα αναγνώσω για να γίνει γνωστό και στους ακροατές
µας το περιεχόµενο του Συντάγµατος. 

Οι γενικά παραδεδεγµένοι κανόνες του Διεθνούς Δικαίου καθώς
και οι διεθνείς συµβάσεις από την επικύρωσή τους µε νόµο και τη
θέση τους σε ισχύ, σύµφωνα µε τους όρους κάθε µίας, αποτελούν
αναπόσπαστο µέρος του εσωτερικού Ελληνικού Δικαίου και υπε-
ρισχύουν από κάθε άλλη αντίθετη διάταξη νόµου. Η εφαρµογή
των κανόνων του Διεθνούς Δικαίου και των διεθνών συµβάσεων
στους αλλοδαπούς τελεί πάντοτε υπό τον όρο της αµοιβαιότητας.
Για να εξυπηρετηθεί σπουδαίο εθνικό συµφέρον και να προαχθεί
η συνεργασία µε άλλα κράτη, µπορεί να αναγνωριστούν µε συν-
θήκη ή συµφωνία σε όργανα διεθνών οργανισµών αρµοδιότητες
που προβλέπονται από το Σύνταγµα. Για την ψήφιση νόµου που
κυρώνει αυτή τη συνθήκη ή συµφωνία απαιτείται πλειοψηφία των
3/5 του όλου αριθµού των Βουλευτών. 

Η Ελλάδα προβαίνει ελεύθερα µε νόµο που ψηφίζεται από την
απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών σε περιο-
ρισµούς ως προς την άσκηση της εθνικής κυριαρχίας της, εφόσον
αυτό υπαγορεύεται από σπουδαίο εθνικό συµφέρον. Δεν θίγει τα
δικαιώµατα του ανθρώπου και τις βάσεις του δηµοκρατικού πολι-
τεύµατος και γίνεται µε βάση τις αρχές της ισότητας και µε τον
όρο της αµοιβαιότητας. Άρα δυνάµει της παραγράφου 1 ορίζεται
ότι οι διεθνείς συµβάσεις και το περιεχόµενό τους, όπως αυτό
τυχόν τροποποιείται, αποτελούν αναπόσπαστο µέρος του εσωτε-
ρικού Ελληνικού Δικαίου. 

Γι’ αυτό τον λόγο οι αποφάσεις του συµβουλίου των διοικητών
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης µε
αριθµό 259 και 260 από τον Μάιο του 2025 δεν µπορούν να τύχουν
της νοµοθετικής επεξεργασίας που κατά τον κοινοβουλευτικό κα-
νόνα συµβαίνει στην Επιτροπή των Οικονοµικών. Εµείς λοιπόν
οφείλουµε απλώς να υπερψηφίσουµε ή να καταψηφίσουµε τις
ανωτέρω αποφάσεις για τυπικούς συνταγµατικούς λόγους. 

Όπως είπα και στην επιτροπή, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγ-
κρότησης και Ανάπτυξης ιδρύθηκε το 1991 µε σκοπό να διαµορ-
φώσει ένα νέο επενδυτικό περιβάλλον στην Ευρώπη. Οι υπό
κύρωση αποφάσεις του συµβουλίου διοικητών της Τράπεζας,
όπως εύκολα διαπιστώνουµε, αφορούν την τροποποίηση άρ-
θρων της ιδρυτικής συµφωνίας και ειδικότερα του άρθρου 1,
καθώς και της παραγράφου 1 του άρθρου 12. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το περιεχόµενο των τροποποιήσεων, προ-
κύπτει αφενός η διεύρυνση του γεωγραφικού πεδίου υλοποί-
ησης των επενδυτικών πρωτοβουλιών της τράπεζας, αφετέρου
δίδεται η δυνατότητα στο συµβούλιο των διευθυντών να καθορί-
ζουν τα όρια για την τήρηση της κεφαλαιακής επάρκειας. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να κάνω µία παρατήρηση: Σύµφωνα µε
τα επίσηµα δηµοσιοποιηµένα στοιχεία, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης έχει ως κύριο πυλώνα επενδυ-
τικής δραστηριότητας οικονοµικά προγράµµατα βασισµένα στο
µοντέλο της περιβαλλοντικής βιωσιµότητας και τη λεγόµενη
«πράσινη οικονοµία και ανάπτυξη». Όπως γνωρίζετε, µόλις εχθές
ο Πρόεδρος Τραµπ αποφάσισε να αποσύρει την Αµερική από τη
Συµφωνία των Παρισίων, όπως είχε κάνει και στην προηγούµενη
θητεία του. Θεωρώ ότι µετά τις νέες εξελίξεις η παγκόσµια οικο-
νοµία θα ακολουθήσει νέα µοντέλα. Ο οικονοµικός προστατευ-
τισµός, αλλά και η αύξηση παραγωγικότητας που θα εφαρµόσει
ο Τραµπ στις ΗΠΑ απαιτούν από µέρους µας να συντονιστούµε
µε τις νέες συνθήκες, να επανεξετάσουµε την προσέγγιση µε τις
θεωρίες της πράσινης οικονοµίας, διότι τα µέχρι σήµερα αποτε-
λέσµατα δεν δικαιώνουν τους θιασώτες της, να επιδιώξουµε την
ενίσχυση της εθνικής παραγωγικότητας και να εκµεταλλευτούµε
τους φυσικούς πόρους της πατρίδας µας.

Για τους λόγους αυτούς και για όσους διατύπωσα και στην επι-
τροπή εµείς θα καταψηφίσουµε τις αποφάσεις µε αριθµό 259 και
260 της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης.
Η πολιτική και η οικονοµική εξάρτηση του κράτους µας από τις
παγκόσµιες τράπεζες οι οποίες διαχειρίζονται µέρος του δικού
µας εθνικού κεφαλαίου µάς βρίσκει αντίθετους. Εµείς προ-
άγουµε και προωθούµε προτάσεις και θέσεις για τη δυναµική
επανέναρξη και άνθιση της πραγµατικής εθνικής οικονοµίας και
αυτό θα συµβεί µόνο όταν η Ελλάδα καταφέρει να παράγει και

να φθάσει σε ικανοποιητικά επίπεδα οικονοµικής αυτάρκειας.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας, ο συνάδελφος κ. Αλέξανδρος Καζαµίας.
Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγ-

κρότησης και Ανάπτυξης είναι µία τράπεζα που ιδρύθηκε το
1991, αλλά δεν είναι θεσµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ιδρύθηκε
τότε, το 1991, κυρίως για να χρηµατοδοτήσει τα µετακοµµουνι-
στικά καθεστώτα στην κεντρική και ανατολική Ευρώπη και σή-
µερα αποτελείται από εβδοµήντα έξι µέλη. Όλα τα κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης -και τα είκοσι επτά- είναι µέλη στην Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης. Η ίδια η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση είναι επίσης µέλος, όπως και η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων. Η τράπεζα ωστόσο έχει και µέλη έξω από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα κεφαλαιακά της αποθέµατα προέρ-
χονται κυρίως στην πλειονότητά τους από τις επτά µεγάλες οι-
κονοµίες του κόσµου, τις λεγόµενες «G7». Οι Ηνωµένες
Πολιτείες συµβάλλουν µε 3 δισεκατοµµύρια και οι πέντε από τις
άλλες έξι G7 -πλην του Καναδά- συµβάλλουν µε 2,5 δισεκατοµ-
µύρια στα κεφαλαιακά της αποθέµατα. Αυτό κατά συνέπεια έχει
καταστήσει την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανά-
πτυξης έναν θεσµό που συνδέεται µε τις προτεραιότητες των
επτά µεγαλύτερων οικονοµιών του πλανήτη.

Πρέπει, επίσης, εδώ να πούµε ότι στα τριάντα τέσσερα χρόνια
της δραστηριοποίησής της η τράπεζα αυτή έχει υποστηρίξει
πάνω από επτά χιλιάδες έργα σε πολλές χώρες του πλανήτη και
το συνολικό ποσό των κεφαλαίων που έχει επενδύσει, σύµφωνα
µε τα στοιχεία της ίδιας της τράπεζας, κυρίως σε τοµείς όπως
είναι η πράσινη µετάβαση, η ψηφιακή ανάπτυξη και ούτω καθε-
ξής, ισοδυναµεί µε πάνω από 200 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Η χώρα µας συµβάλλει στην τράπεζα αυτή και η σύµβαση που
έχουµε µπροστά µας έχει σκοπό να διευρύνει τον τοµέα δραστη-
ριοποίησης της τράπεζας στην Υποσαχάρια Αφρική και συγκε-
κριµένα σε σαράντα οκτώ κράτη της Υποσαχάριας Αφρικής,
όπου η τράπεζα δεν δραστηριοποιείται µέχρι τώρα, καθώς και
στο Ιράκ.

Η σύµβαση που έχουµε µπροστά µας προς κύρωση τροπο-
ποιεί στην πραγµατικότητα το πρώτο άρθρο του καταστατικού
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης,
ούτως ώστε να συµπεριλάβει τα σαράντα οκτώ κράτη της Υπο-
σαχάριας Αφρικής και το Ιράκ στα κράτη στα οποία η τράπεζα
θα δραστηριοποιείται στο εξής. Παροµοίως, το άρθρο 12 επίσης
τροποποιείται, ούτως ώστε να αυξήσει τα κεφάλαια που θα δια-
θέτει η τράπεζα για δραστηριοποίηση σε αυτά τα κράτη.

Εδώ πρέπει να πούµε ότι οι αρχικοί σκοποί αυτής της τράπε-
ζας -και αυτό είναι ουσιαστικό σηµείο και µας αφορά ιδιαιτέρως
από την πλευρά της Πλεύσης Ελευθερίας- όπως προβλέπει ρητά
το άρθρο 1 του καταστατικού της, ήταν να προωθήσει τρία πράγ-
µατα: την πολυκοµµατική δηµοκρατία, τον πλουραλισµό και την
οικονοµία της αγοράς.

Με το πέρασµα του χρόνου η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγ-
κρότησης και Ανάπτυξης έχει εστιάσει κυρίως σε έργα τα οποία
προωθούν το άνοιγµα των οικονοµιών και τη συµβολή στην προ-
ώθηση των οικονοµιών της αγοράς. Σταδιακά οι στόχοι της προ-
ώθησης της πολυκοµµατικής δηµοκρατίας και του πλουραλισµού
έχουν εκλείψει από τους στόχους της τράπεζας και αυτό είναι
κάτι το οποίο µας προβληµατίζει ιδιαίτερα. 

Πρέπει να πω ότι πολλά από τα σαράντα οκτώ κράτη της Υπο-
σαχάριας Αφρικής, τα οποία τώρα µε την τροποποίηση αυτή εν-
τάσσονται στον γεωγραφικό χώρο δραστηριοποίησης της
τράπεζας, είναι δικτατορίες. Για παράδειγµα, ένα από αυτά για
το οποίο η Κυβέρνηση είχε φέρει προ λίγων µηνών µια άλλη σύµ-
βαση αθλητικής συνεργασίας είναι η Γκαµπόν. Η Γκαµπόν τον
Σεπτέµβριο του 2023 είχε ένα πραξικόπηµα το οποίο έχει καταρ-
γήσει όλες τις ατοµικές ελευθερίες, τον πολυκοµµατισµό και τον
πλουραλισµό στη χώρα. Παρ’ όλα αυτά, όταν είχε έρθει εκείνο
το νοµοσχέδιο αθλητικής συνεργασίας και ρωτήσαµε τον νυν
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Υπουργό που υποστήριζε τότε το νοµοσχέδιο, τον κ. Βρούτση,
µας είπε ότι αυτή η αλλαγή καθεστώτος δεν αλλάζει τίποτα όσον
αφορά την υλοποίηση της σύµβασης αθλητικής συνεργασίας,
κάτι που µας σοκάρει ιδιαιτέρως. Θεωρούµε ότι η χώρα µας δεν
πρέπει να διατηρεί οµαλές σχέσεις συνεργασίας µε καθεστώτα
τα οποία χάνουν τις δηµοκρατικές τους ελευθερίες και υπόκειν-
ται σε στυγνή δικτατορική διακυβέρνηση. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε µία σειρά από άλλα κράτη της Υποσα-
χάριας Αφρικής τα οποία έχουν καθεστώτα ιδιαιτέρως αυταρ-
χικά. Θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση και η Ελλάδα δεν θα πρέπει να
χρηµατοδοτεί αυτά τα καθεστώτα µε έργα που προέρχονται από
αυτή την τράπεζα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η περίπτωση του Ιράκ είναι, επίσης, µία περίπτωση που µας
προβληµατίζει. Το Ιράκ µετά την αγγλοαµερικανική εισβολή του
2003 υπέστη µια τραγική και επίπονη διαδικασία ανοικοδόµησης,
η οποία στοίχισε πολλές ζωές στον ιρακινό λαό. Όµως, αυτή τη
στιγµή το Ιράκ διοικείται από ένα καθεστώς το οποίο σήµερα στα
διεθνή µέσα µαζικής ενηµέρωσης περνάει νοµοθετήµατα, όπως
το συγκεκριµένο, το οποίο επιτρέπει τον γάµο σε ανήλικα κορί-
τσια. Και αυτό έχει δεχτεί σφοδρή κριτική από πάρα πολλές αν-
θρωπιστικές οργανώσεις. Αυτά τα πράγµατα, κατά την άποψή
µας, δεν πρέπει να αγνοούνται, όπως επίσης δεν πρέπει να αγνο-
είται και το γεγονός ότι Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης
και Ανάπτυξης έχει δεχτεί σκληρή κριτική για το γεγονός ότι δρα
σε κάποια έργα χωρίς την επαρκή διαφάνεια, ενώ έχει κατηγο-
ρηθεί και για συµµετοχή σε έργα τα οποία περιέχουν στοιχεία
πολιτικής και οικονοµικής διαφθοράς.

Υπό την έννοια αυτή, θεωρούµε ότι η σύµβαση που έρχεται
τώρα προς κύρωση στη Βουλή δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τους κεν-
τρικούς πολιτικούς στόχους της προώθησης της πολυκοµµατι-
κής δηµοκρατίας, του πλουραλισµού, καθώς και της προάσπισης
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και η τράπεζα αυτή δεν παρέχει
επαρκή εχέγγυα για τη διαφάνεια και την καταπολέµηση της δια-
φθοράς. Στη βάση αυτή, λοιπόν, η Πλεύση Ελευθερίας θα κατα-
ψηφίσει τη σύµβαση που έρχεται προς κύρωση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καζαµία. 
Πριν καλέσω τον επόµενο οµιλητή στο Βήµα, θα κάνω µία ανα-

κοίνωση προς το Σώµα: 
Οι Υπουργοί Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Υγείας, Ανάπτυ-
ξης και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, κατέθεσαν στις
21-1-2025 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 20-1-2025 Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου, του Κοινωφελούς
Ιδρύµατος µε την επωνυµία «Κοινωφελές Ίδρυµα ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ
Σ. ΩΝΑΣΗΣ» (ALEXANDER S. ONASSIS PUBLIC BENEFIT FOUN-
DATION)» και της εταιρείας µε την επωνυµία «ΑΡΙΟΝΑ ΕΛΛΑΣ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΤΙΚΩΝ ΕΚ-
ΔΗΛΩΣΕΩΝ ΤΕΧΝΙΚΗ ΟΙΚΟΔΟΜΙΚΗ» για τη λειτουργία των Δη-
µοσίων Ωνασείων Σχολείων».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Καλώ τώρα στο Βήµα τον ειδική αγορητή της Κοινοβουλευτι-

κής Οµάδας Νίκη κ. Ανδρέα Βορύλλα.  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

φέρνει προς συζήτηση την κύρωση των υπ’ αριθµών 259 και 260
αποφάσεων του Συµβουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης, µε τις οποίες τροποποιούν-
ται τα άρθρα 1 και 12 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης.

Με την τροποποίηση του άρθρου 1 περιγράφονται οι σκοποί
και η αποστολή της τράπεζας. Οι αλλαγές εστιάζουν στην ανα-
νέωση και κυρίως στη διεύρυνση των στόχων της Τράπεζας,
ώστε να ανταποκριθεί στις σύγχρονες οικονοµικές, κοινωνικές ή
περιβαλλοντικές προκλήσεις, περιλαµβάνοντας και τις χώρες της
Υποσαχάριας Αφρικής και το Ιράκ. 

Με την τροποποίηση της παραγράφου 1 του άρθρου 12 περι-
λαµβάνονται ρυθµίσεις για τις χρηµατοδοτικές δραστηριότητες,
τους πόρους ή τις διαδικασίες της τράπεζας. Η τροποποίηση
στοχεύει στη βελτίωση της διαχείρισης πόρων της τράπεζας και
την εισαγωγή νέων χρηµατοδοτικών εργαλείων. 

Η κύρωση από το εθνικό κοινοβούλιο µιας χώρας-µέλους της
τράπεζας αποτελεί τυπική διαδικασία που επιβεβαιώνει τη δέ-
σµευση της χώρας να εφαρµόσει τις αποφάσεις του συµβουλίου
διοικητών και να αποδεχθεί τις τροποποιήσεις στη συµφωνία
ίδρυσης.

Μέσω της τράπεζας η Ελλάδα έχει πρόσβαση σε χρηµατοδό-
τηση για έργα υποδοµών, ενέργειας και υποστήριξης επιχειρή-
σεων. Θεωρούµε πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι πολλές
ελληνικές εταιρείες συµµετέχουν σε έργα της τράπεζας σε
άλλες χώρες, ειδικά στα Βαλκάνια, όπου η τράπεζα δραστηριο-
ποιείται έντονα.

Η µη παρουσίαση ενηµερωτικού εγγράφου από την Κυβέρ-
νηση και τους αρµόδιους Υπουργούς υποδηλώνει πως η χώρα
µας έχει, δυστυχώς, τον ρόλο απλού παρατηρητή, χωρίς φωνή
και άποψη για τις αποφάσεις της τράπεζας. Ίσως, ακόµα χειρό-
τερα, να υποδηλώνει την αδιαφορία της Κυβέρνησης για την πα-
ρουσία της χώρας µας σε διεθνείς οργανισµούς, όπως η εν λόγω
τράπεζα. 

Με τις παραπάνω τροποποιήσεις δεν γνωρίζουµε αν εξυπηρε-
τούνται τα συµφέροντα της χώρας µας, δεδοµένου ότι η χώρα
µας έχει µηδαµινές εµπορικές σχέσεις µε τις χώρες της Υποσα-
χάριας Αφρικής και το Ιράκ. Κατά τη γνώµη µας, η κύρωση των
αποφάσεων που τροποποιούν τη συµφωνία ίδρυσης της τράπε-
ζας εγείρει ερωτηµατικά που ενδεχοµένως αµφισβητούν τη σκο-
πιµότητα και την πρακτικότητα αυτών των αλλαγών. 

Θα αναφέρουµε τους προβληµατισµούς αµέσως παρακάτω.
Οι αποφάσεις ελήφθησαν από το συµβούλιο διοικητών της τρά-
πεζας, χωρίς να δοθεί η δέουσα έµφαση στη δηµόσια διαβού-
λευση ή στην ενηµέρωση των κρατών-µελών. Ελλείψει πλήρους
διαφάνειας εγείρονται ερωτηµατικά σχετικά µε το κατά πόσο οι
τροποποιήσεις εξυπηρετούν πραγµατικά τους σκοπούς της τρά-
πεζας ή άλλα ειδικά συµφέροντα. 

Η τροποποίηση του άρθρου 1 που αφορά στην αποστολή της
τράπεζας ενδέχεται να οδηγήσει σε αλλαγή της βασικής φιλο-
σοφίας της. Υπάρχει ο κίνδυνος να δοθεί έµφαση σε εµπορικές
ή επενδυτικές προτεραιότητες, αποδυναµώνοντας τον κοινωνικό,
περιβαλλοντικό ή αναπτυξιακό χαρακτήρα της τράπεζας. Πι-
στεύουµε ότι, τουλάχιστον, εν µέρει αλλοιώνεται η αποστολή
της, αφού θα περιλάβει σχεδόν πενήντα κράτη της αφρικανικής
ηπείρου. 

Οι αλλαγές που σχετίζονται µε τις χρηµατοδοτικές δραστηριό-
τητες στην παράγραφο 1 του άρθρου 12 µπορεί να συνεπάγον-
ται πρόσθετες οικονοµικές δεσµεύσεις για τα κράτη-µέλη. Αυτές
οι δεσµεύσεις ενδέχεται να µην είναι εφικτές, ειδικά για χώρες
µε δηµοσιονοµικές δυσκολίες. Αν συνυπολογίσουµε τη συµπερί-
ληψη των χωρών της Υποσαχάριας Αφρικής και του Ιράκ στις
χρηµατοδοτήσεις της τράπεζας, είναι βέβαιο ότι στο µέλλον θα
κατανεµηθούν πρόσθετες οικονοµικές δεσµεύσεις στα κράτη-
µέλη της τράπεζας, εποµένως και στην Ελλάδα.

Κατά τη γνώµη µας υπάρχει δηµοκρατικό έλλειµµα στη διαδι-
κασία κύρωσης των αποφάσεων του συµβουλίου διοικητών της
τράπεζας. Η κύρωση από τα εθνικά κοινοβούλια συχνά γίνεται
χωρίς ουσιαστική συζήτηση, περιορίζοντας τη δυνατότητα των
πολιτών να ενηµερωθούν και να εκφράσουν τις απόψεις τους.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η Ελληνική Κυβέρνηση. Παρα-
σκευή βράδυ µας έστειλε την πρόσκληση για συζήτηση της κύ-
ρωσης τη Δευτέρα το πρωί, χωρίς κανένα συνοδευτικό
υπηρεσιακό έγγραφο των Υπουργείων Εξωτερικών και Εθνικής
Οικονοµίας. 

Απ’ όσα γνωρίζουµε δεν έχει παρουσιαστεί κάποια επαρκής
µελέτη των επιπτώσεων που θα έχουν οι αλλαγές στην πρακτική
λειτουργία της τράπεζας. Χωρίς µια σαφή αξιολόγηση είναι δύ-
σκολο να εκτιµηθεί αν η τροποποίηση είναι προς το συµφέρον
των κρατών-µελών και των κοινωνιών. 

Ειδικά για τη χώρα µας πιστεύουµε ότι δεν θα έχει κάποια θε-
τική επίπτωση δεδοµένου, αφενός, ότι δεν έχουµε σοβαρές εµ-
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πορικές σχέσεις µε τις χώρες της Υποσαχάριας Αφρικής και το
Ιράκ και, αφετέρου, µπορεί τα κράτη-µέλη να απαιτηθεί να κατα-
βάλουν πρόσθετους πόρους προς την Τράπεζα, όπως φυσικά και
η χώρα µας. 

Τέλος, ένας κίνδυνος που αφορά τα κράτη-µέλη της τράπεζας
που ήδη λαµβάνουν χρηµατοδοτήσεις είναι ότι η υιοθέτηση των
αλλαγών αυτών ενδέχεται να ενισχύσει την εξάρτησή τους από
τους µηχανισµούς της τράπεζας, περιορίζοντας τη δυνατότητα
ανεξάρτητων αναπτυξιακών πολιτικών. 

Θα πρέπει να τονίσουµε ότι εµείς ως κίνηµα δεν είµαστε οπα-
δοί του αποµονωτισµού της χώρας µας. Ωστόσο, επιθυµούµε πε-
ρισσότερη διαφάνεια σε ό,τι έχει να κάνει µε τη συµµετοχή µας
σε διεθνείς οργανισµούς, όπως είναι η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανα-
συγκρότησης και Ανάπτυξης. Στόχος µας θα πρέπει να είναι η
ενεργός συµµετοχή της χώρας µας στις αποφάσεις της τράπε-
ζας, µε γνώµονα τα συµφέροντά µας σε οικονοµικό και πολιτικό
επίπεδο. 

Η επέκταση σε πενήντα χώρες, ενδεχοµένως, να δηµιουργεί
ευκαιρίες δραστηριοποίησης για ελληνικές επιχειρήσεις, οπότε
η Κυβέρνηση οφείλει να διευκολύνει τη συµµετοχή τους στις
νέες επενδύσεις που θα πραγµατοποιήσει η τράπεζα. Δυστυχώς,
πέραν της κύρωσης των αποφάσεων, η Κυβέρνηση δεν έχει πα-
ρουσιάσει απολύτως καµία ενέργεια προς όφελος της χώρας
µας και της ελληνικής επιχειρηµατικότητας. 

Βεβαίως, κατανοούµε ότι η κύρωση των εν λόγω αποφάσεων
από το Εθνικό Κοινοβούλιο µιας χώρας-µέλους αποτελεί τυπική
διαδικασία. Ωστόσο, θέσαµε τους προβληµατισµούς µας που θα
πρέπει να λάβει σοβαρά υπ’ όψιν της η Κυβέρνηση και να τους
µεταφέρει στην τράπεζα, χρησιµοποιώντας την ιδιότητα του µέ-
λους της. Θα θέλαµε η κύρωση των εν λόγω αποφάσεων να αφυ-
πνίσει την Κυβέρνηση και να εξετάσει µε ποιους τρόπους θα
προκύψει όφελος για την πατρίδα µας. 

Αναγνωρίζοντας τη σηµασία συµµετοχής µας στην Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης και για τους παρα-
πάνω λόγους που αναφέραµε, το κίνηµά µας θα ψηφίσει ΠΑΡΩΝ
στην κύρωση των υπ’ αριθµόν 259 και 260 αποφάσεων του Συµ-
βουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης
και Ανάπτυξης. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε για την οικονοµία του χρόνου. 
Η Νέα Αριστερά, όπως είπα, τάσσεται υπέρ, άρα δεν ζητάει

τον λόγο.
Οµοίως και ο ΣΥΡΙΖΑ τάσσεται υπέρ και δεν ζητάει τον λόγο.
Εποµένως, θα καλέσω στο Βήµα τον ειδικό αγορητή της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Στυλιανό Φωτόπουλο. 
Τα λέω αυτά, προκειµένου σιγά-σιγά να προσαρµοζόµαστε

προς τον Κανονισµό. Η διάταξη αυτή του Κανονισµού έχει το
νόηµα να εξαντλείται, για να µπορεί να δίδεται χρόνος στην Ολο-
µέλεια σε άλλες περιπτώσεις που χρήζουν ευρύτερων τοποθε-
τήσεων. Γι’ αυτό ο Κανονισµός προβλέπει αυτό που προβλέπει,
να δίνεται ο λόγος µόνο στους έχοντες αντίρρηση. Δεν µιλάω για
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, γιατί οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι εκφράζουν καθηµερινά το όλον του κόµµατός
τους, όχι µόνο για τα συζητούµενα θέµατα, αλλά και για τα γενι-
κότερα θέµατα. 

Βέβαια, αυτό άρχισε λίγο να διαφοροποιείται και να παίρνουν
τον λόγο και οι συµφωνούντες, επειδή πολλές φορές σε τέτοιες
κυρώσεις συµβάσεων µπαίνανε και διάφορα άλλα πράγµατα.
Όταν, όµως, η σύµβαση είναι καθαρή, τότε στην επιτροπή εξαντ-
λείται το θέµα µε τρεις ψηφοφορίες. Δεν υπάρχει ψηφοφορία
επιφύλαξης. Υπάρχει ΝΑΙ, ΟΧΙ ή ΠΑΡΩΝ. Το λέω, γιατί καλό είναι
να προσεγγίζουµε όσο γίνεται την εφαρµογή του Κανονισµού. 

Πριν σας δώσω τον λόγο, κύριε Φωτόπουλε, να καλωσορίσω
κάποιο σχολείο, το οποίο µας έχει κάνει την τιµή να µας επισκε-
φθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας

της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο µε Λυκειακές Τάξεις Μεθάνων
Τροιζηνίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο,
καλή χρονιά και καλή επιτυχία στα µαθήµατά σας!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να καλωσορίσω και εγώ µε τη σειρά µου τα παιδιά και τους

συνοδούς-εκπαιδευτικούς. Δράττοµαι της ευκαιρίας, σε σχέση
µε αυτά που είπατε για την τήρηση του Κανονισµού της Βουλής,
να σας πω για µια ακόµα φορά ότι είναι ευθύνη του Προεδρείου
-όχι εσάς, αλλά της Διάσκεψης των Προέδρων- να πάρετε µέτρα,
για να µην παρουσιάζει η Βουλή αυτή την εικόνα, είτε αφορά την
Ολοµέλεια είτε τις επιτροπές. Είναι ντροπή να προσκαλούµε σχο-
λεία, να έρχονται και να βλέπουν τη Βουλή άδεια.

Να έρθω τώρα στην κύρωση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.
Καλούµαστε σήµερα µε το προτεινόµενο σχέδιο νόµου να κυρώ-
σουµε τις υπ’ αριθµόν 259 και 260 αποφάσεις του Συµβουλίου
Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανά-
πτυξης.

Συγκεκριµένα, µε την υπ’ αριθµόν 259 απόφαση καθίσταται
εφικτή η σταδιακή επέκταση του γεωγραφικού πεδίου των εργα-
σιών της ΕΤΑΑ στην Yποσαχάρια Αφρική και στο Ιράκ και µε την
υπ’ αριθµόν 260 απόφαση καταργούνται οι περιορισµοί των κε-
φαλαίων που κατανέµονται στις συνήθεις εργασίες της ΕΤΑΑ. 

Κατά την προχτεσινή επεξεργασία του σχεδίου νόµου στην
επιτροπή ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών επισήµανε ως προς την ουσία του σχεδίου νόµου ότι
στόχος είναι η εξάλειψη της φτώχειας, η οικονοµική ενίσχυση
του πληθυσµού σε χώρες που έχουν ανάγκη, η δηµιουργία νέων
ευκαιριών για τους πολίτες των περιοχών, όπου δραστηριοποι-
είται η ΕΤΑΑ.

Μισό αιώνα και πλέον µετά τη δεκαετία του 1960, όταν άρχισε
η διαδικασία της αποαποικιοποίησης και της χειραφέτησης των
αφρικανικών χωρών η Αφρική παραµένει µία ήπειρος µε ουσια-
στικά ανεξάντλητες πλουτοπαραγωγικές πηγές, ταχύτατη ανά-
πτυξη και ανάλογο επενδυτικό ενδιαφέρον, αλλά και περιοχή
αιµατηρών εµφυλίων συγκρούσεων και ξένων επεµβάσεων. Οι
υψηλοί ρυθµοί ανάπτυξης πολλών αφρικανικών οικονοµιών δεν
µεταφράζονται σε ευηµερία για τους λαούς της Αφρικής, οι πε-
ρισσότεροι από τους οποίους εξακολουθούν να ζουν σε ένδεια
αναντίστοιχη µε τους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης της µαύρης
ηπείρου και απολύτως αδικαιολόγητη σε σχέση µε τον πλούτο
της.

Στην Αφρική βρίσκεται περίπου το 40% των παγκόσµιων απο-
θεµάτων πλουτοπαραγωγικών πηγών, το 60% της αρόσιµης γης,
η οποία δεν έχει έως τώρα αξιοποιηθεί, αλλά και ένα δισεκατοµ-
µύριο άνθρωποι µε αυξανόµενη αγοραστική δύναµη. Έχει έτσι
αναπόφευκτα αποτελέσει πεδίο οικονοµικού ανταγωνισµού ανά-
µεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και την Κίνα, καθώς
έχει προσελκύσει το ενδιαφέρον των δύο µεγαλύτερων οικονο-
µιών του πλανήτη. Στην προσπάθειά του να αντλήσει ενέργεια,
αλλά και πρώτες ύλες για την ενεργοβόρο κινεζική οικονοµία, το
Πεκίνο έχει πράγµατι στραφεί στην Αφρική, την οποία έχει επι-
χειρήσει να κατακτήσει οικονοµικά επενδύοντας δισεκατοµµύρια
δολάρια σε έργα υποδοµής κυρίως.

Σύµφωνα µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο στο σύνολό της
η Υποσαχάρια Αφρική θα σηµειώσει συνολικά ανάπτυξη 6,1% το
τρέχον έτος, όταν στον υπόλοιπο κόσµο ο αντίστοιχος ρυθµός
εκτιµάται να µην υπερβεί το 3,7%. Πίσω από αυτή την ανάπτυξη
βρίσκεται η πώληση των αποθεµάτων πετρελαίου και φυσικού
αερίου των χωρών αυτών, καθώς και των πολύτιµων µετάλλων
τους, αλλά τα οφέλη µοιράζονται ανάµεσα σε µια ολιγοµελή αρι-
στοκρατία της ηπείρου και ορισµένους ξένους επιχειρηµατικούς
οµίλους. 

Η ΕΤΑΑ ως διεθνές χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα, µε µεγαλύτερο
µέτοχο τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, που υποστηρίζει
χώρες στη διαδικασία ίδρυσης του ιδιωτικού τους τοµέα, γι’ αυτό
και κατευθύνει επενδύσεις ως εργαλείο για την οικοδόµηση οι-
κονοµιών της αγοράς, προσφέροντας χρηµατοδότηση σε τρά-
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πεζες, βιοµηχανίες και επιχειρήσεις, ενώ συνεργάζεται και µε
εταιρείες του δηµοσίου για να υποστηρίξει την ιδιωτικοποίησή
τους, έχει υποστεί σοβαρές ζηµιές από τα επενδυτικά της προ-
γράµµατα σε Ρωσία, Λευκορωσία και Ουκρανία και προσπαθεί
να αντισταθµίσει τις απώλειες µε την επέκταση του γεωγραφικού
πεδίου ανάπτυξης των εργασιών της τράπεζας στην Υποσαχάρια
Αφρική και στο Ιράκ.

Οι αυξανόµενες ανάγκες για εκσυγχρονισµό των υποδοµών
και τεχνολογική ανάπτυξη δηµιουργούν πρόσφορο έδαφος στην
ΕΤΑΑ για συνεργασίες και επενδύσεις, καθώς και ευκαιρία για
άµεσο πλουτισµό. Η δραστηριοποίηση της ΕΤΑΑ στην Υποσαχά-
ρια Αφρική όχι µόνο δεν συνάδει µε τον καταστατικό σκοπό της
τράπεζας, που είναι η προώθηση της πολυκοµµατικής δηµοκρα-
τίας, του πλουραλισµού, η υποστήριξη της µετάβασης των
χωρών της περιοχής στην οικονοµία της αγοράς, αλλά έρχεται
σε πλήρη αντίφαση προς τις δύο πρώτες, δεδοµένου ότι αφενός
κυριαρχούν δικτατορικά καθεστώτα, αφετέρου παραβιάζονται
κατά κόρον τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Με την πρόφαση, λοιπόν, της περιβαλλοντικής βιωσιµότητας
και της τήρησης των αρχών της πολυκοµµατικής δηµοκρατίας
και του πλουραλισµού, η ΕΤΑΑ εστιάζει το κύριο ενδιαφέρον της
στον πλουτισµό από επενδύσεις σε ιδιωτικές τράπεζες και ισχυ-
ρούς οµίλους που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της ενέρ-
γειας, των κατασκευών και του ορυκτού πλούτου και σε
µακροσκοπική βάση στον έλεγχο των κυβερνήσεων. 

Είναι αξιοσηµείωτη η στήριξη που παρείχε η ΕΤΑΑ στην Ελλη-
νική Κυβέρνηση προεκλογικά και πιο συγκεκριµένα ο αντιπρό-
εδρος της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης, ο κ.
Γιούργκεν Ρίγκτερνκ ο οποίος επισκέφτηκε τη χώρα µας στις 26
Απριλίου 2023 και κατά τη συνάντησή του µε εκπροσώπους της
Ελληνικής Κυβέρνησης και της Τράπεζας της Ελλάδος, αφού τό-
νισε ότι η πρόοδος που έχει σηµειώσει η Ελλάδα µε τις επιλογές
της Κυβέρνησης και τις διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις τα τελευ-
ταία χρόνια είναι εντυπωσιακή, επισήµανε τους τοµείς στους
οποίους θα έπρεπε να επικεντρωθεί η νέα κυβέρνηση. Οι µεταρ-
ρυθµίσεις στο εκπαιδευτικό σύστηµα και στον δικαστικό τοµέα
είναι τα πρώτα νοµοσχέδια τα οποία φέρατε εσείς ως Κυβέρ-
νηση, το νοµοσχέδιο για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και το νοµο-
σχέδιο για την αλλαγή στο δικαστικό σύστηµα.

Η διακυβέρνησή σας έχει στο επίκεντρό της µια ευκαιριακή
πολιτική ταµειακού συµφέροντος, µε αποτέλεσµα να προβαίνετε
σε ιδιωτικοποιήσεις ξεπουλώντας λιµάνια και αεροδρόµια µε µε-
γάλη εµπορική αξία και εξαιρετικές αναπτυξιακές προοπτικές,
χωρίς να υπάρχει στρατηγικός σχεδιασµός, χωρίς τη διασύνδεσή
τους µε τις τοπικές οικονοµίες, ώστε η ανάπτυξή τους να απο-
βαίνει προς όφελος των τοπικών κοινωνιών. Ο αποκλεισµός των
τοπικών κοινωνιών αφενός απαξιώνει τη λαϊκή συµµετοχή και
αφετέρου, είναι ενδεικτική του ιδιοκτησιακού πνεύµατος που διέ-
πει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όσον αφορά τη δη-
µόσια περιουσία. 

Ενισχύετε µεγάλους πολυεθνικούς κολοσσούς και ιδιωτικές
τράπεζες που δρουν σε καθεστώτα ασφυκτικής πίεσης για την
ελληνική κοινωνία, αυξάνοντας υπέρµετρα τα κέρδη τους, αλλά
µειώνοντας τις αντοχές των Ελλήνων πολιτών, επιλογές που απο-
δεικνύουν σε πρωτοφανές επίπεδο ότι η Κυβέρνηση επιδιώκει
την εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων και για να το κάνει
αυτό, δεν διστάζει να θέσει σε διακινδύνευση το δηµόσιο συµ-
φέρον. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Φωτόπουλο, αλλά µην αδικείτε το Κοινοβούλιο. Δεν χρειάζεται
να κάνουµε διάλογο. Το Κοινοβούλιο συνεδριάζει, κύριε Φωτό-
πουλε, πολλές φορές από το πρωί µέχρι τα µεσάνυχτα. Μην κοι-
τάτε τώρα που ήρθαν οι συνάδελφοί σας να σας ακούσουν.
Πολλές φορές δεν υπάρχει κανένας εκεί.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ δεν µίλησα για συναδέλ-
φους, αλλά για την εικόνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αλλά παράκληση
θερµή, οι Βουλευτές ενηµερώνονται, υπάρχει το Κανάλι της Βου-
λής και ενηµερώνεται και ο ελληνικός λαός. Μην υποτιµούµε τον

ρόλο µας.  Όχι όταν βλέπει κάποιος ότι οι δικοί του είναι εδώ να
κάνει έναν χαρακτηρισµό, δεν είναι σωστό. Εγώ αυτή την παρα-
τήρηση οφείλω να την κάνω, γιατί πρέπει να την κάνω έτσι. 

Όλα τα κόµµατα σέβονται τη δηµοκρατία, την υπηρετούν και
ο καθένας, εκτός από τα καθήκοντα τα οποία έχει κάθε Βουλευ-
τής εντός του Κοινοβουλίου, έχει καθήκοντα και εκτός Κοινοβου-
λίου, έχει καθήκον να επισκέπτεται την περιφέρειά του, να
φροντίζει για άλλες δραστηριότητες που επιλύουν θέµατα της
περιοχής του και ούτω καθεξής. 

Λοιπόν, τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο ειδικός αγο-
ρητής, ο κ. Χρήστος Τσοκάνης. 

Ορίστε, κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαιρετίζουµε και από το Βήµα της Βουλής τις µεγάλες απερ-

γιακές συγκεντρώσεις, που πραγµατοποίησαν σήµερα στην πα-
τρίδα µας οι οικοδόµοι, διεκδικώντας συλλογικές συµβάσεις,
µεροκάµατα αξιοπρέπειας και ασφαλείς συνθήκες στους χώ-
ρους δουλειάς. 

Χαιρετίζουµε από αυτό εδώ το Βήµα και τις µεγάλες κινητο-
ποιήσεις που έχουν ξεσπάσει στον χώρο των µικρών βιοπαλαι-
στές αγροτών. Είµαστε στο πλευρό τους. Ο αγώνας τους είναι
δίκαιος και µέσα από τον αγώνα τους ξεσκεπάζετε και η ανοχή
και η σύµπλευση όλων των κοµµάτων του ευρωµονόδροµου που
στήριξαν την κοινή αγροτική πολιτική και που έρχονται στην πα-
τρίδα µας και λένε άλλα γι’ άλλα.

Υπήρχε κάποτε µια χώρα που τη λέγανε Σοβιετική Ένωση,
όπου εκεί τα παιδιά δεν είχαν άγχος για το πώς θα µεγαλώσουν
και οι εργαζόµενοι είχαν σταθερή δουλειά µε δικαιώµατα και
ασφάλεια. Ένα παιδί ή µια γυναίκα µπορούσε να µετακινηθεί από
τη µια πλευρά της πόλης στην άλλη χωρίς κανέναν κίνδυνο. Η
σύνταξη ήταν κατάκτηση στην ηλικία των εξήντα και των πενήντα
πέντε ετών. 

Ο αγώνας για την ειρήνη, η στήριξη των εθνικοαπελευθερωτι-
κών κινηµάτων ανά τον κόσµο, αλλά και η στήριξη όλων των επα-
ναστατικών κινηµάτων ήταν στην πρώτη γραµµή και στην πρώτη
προτεραιότητα του σοσιαλισµού στην Ανατολική Ευρώπη. Τα δι-
καιώµατα, οι ελευθερίες και ένας λαός που ζούσε µε αξιοπρέπεια
δεν χωρούν αµφισβήτηση σε καµία περίπτωση.

Λυσσαλέα προσπάθησαν τα ιµπεριαλιστικά κέντρα να ενισχύ-
σουν, να καλλιεργήσουν και να εντείνουν τις ανατροπές του σο-
σιαλιστικού µπλοκ. Και όχι µόνο αυτό, συζητάµε σήµερα για µια
τράπεζα που ανέλαβε τη δηµιουργία, την καλλιέργεια και την ενί-
σχυση της ελεύθερης αγοράς που γεννάει φτώχεια, εκµετάλ-
λευση, ανασφάλεια, πολέµους, αδικία σε αυτό το σύνολο των
χωρών του σοσιαλισµού.

Και όχι µόνο αυτό, έχετε το θράσος ψηφίζοντας ό,τι λέει το
Ευρωκοινοβούλιο και προτείνει η Ευρωπαϊκή Ένωση να έρχεστε
εδώ πολλοί και να διαφωνείτε για τα µάτια του λαού, ενώ µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µέσα στο Ευρωκοινοβούλιο το έχετε
στηρίξει χειροπόδαρα! Και έρχεστε να µας βάλετε να συζητή-
σουµε, να ανεχθούµε και να αποδεχθούµε ότι ένα εργαλείο του
ιµπεριαλιστικού οργανισµού, που στην ουσία θέλει να εξασφαλί-
σει προνοµιακό πεδίο, προνοµιακό περιβάλλον επενδυτικό για τα
µονοπώλια, τις πολυεθνικές, για το κεφάλαιο, να το στηρίξουµε
και να το υπερψηφίσουµε. Μα µε την καµία! Ως ΚΚΕ καταδικά-
ζουµε, καταγγέλλουµε και καταψηφίζουµε αυτήν τη σύµβαση
που φέρνετε στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Στην ουσία τι προσπαθείτε να πετύχετε; Να δηµιουργήσετε
τους όρους και τις προϋποθέσεις, έτσι ώστε σε παρθένα εδάφη,
σε παρθένες γαίες, µέσα από τον έλεγχο των ζωνών µεταφοράς,
εµπορίου και διακίνησης των προϊόντων, µέσα από τη δηµιουργία
καινούργιων πεδίων εκµετάλλευσης εργατικής δύναµης και τον
έλεγχο σφαιρών επιρροής, να ενισχύσετε και να ρίξετε όσο µπο-
ρείτε περισσότερο νερό στον µύλο της ισχυροποίησης των µο-
νοπωλίων. Κάτι τέτοιο εµείς δεν το δεχόµαστε. Το συζητήσαµε
και στην επιτροπή και το καταγγείλαµε.

Και µάλιστα όλα αυτά γίνονται και στο πλαίσιο του ότι πάµε να
ενισχύσουµε τις φτωχές χώρες, τη στιγµή που η ίδια η πατρίδα
µας, πάνω από το 34%, είναι κάτω από το όριο της φτώχειας, τη
στιγµή που γύρω στο 64% εργαζόµενοι, συνταξιούχοι και µικροί
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αυτοαπασχολούµενοι βλέπουν το εισόδηµά τους να εξανεµίζεται
τη δέκατη ένατη ηµέρα του µήνα, την ίδια στιγµή που ανεβαίνουν
τον Γολγοθά και αντιµετωπίζουν την ακρίβεια της ενεργειακής
φτώχειας όλα τα νοικοκυριά σήµερα, µας µιλάτε και προσπαθείτε
να καµουφλάρετε όλο αυτό το σχέδιο που φέρατε προς συζή-
τηση. 

Όµως εκείνο που παρατηρούµε και ο ελληνικός λαός έχει βγά-
λει τα συµπεράσµατά του είναι ότι στα µεγάλα, στα κρίσιµα, αυτά
που σας τραβάει το αυτάκι η Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ,
πηγαίνετε όλοι χέρι-χέρι ο ένας µε τον άλλον. 

Λένε µάλιστα και στις γειτονιές του κόσµου «Θέλει ο λύκος να
κρυφτεί και η χαρά δεν τον αφήνει», ακριβώς γιατί σήµερα η µε-
τατροπή της οικονοµίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε πολεµική οι-
κονοµία, η αύξηση των στρατιωτικών δαπανών για τις ανάγκες
του ΝΑΤΟ, που ο Πρωθυπουργός βγαίνει και χειροκροτεί και ση-
κώνει το λάβαρο του πρωτοστάτη και του πρωταγωνιστή για όλο
το επόµενο διάστηµα, για να εµπλέξει ακόµα βαθύτερα τη χώρα
µας σε όλα αυτά τα σχέδια των νατοϊκών και των ιµπεριαλιστών,
για να βάλει σε κίνδυνο τον ελληνικό λαό, για να µειώσει τις κοι-
νωνικές δαπάνες, σύµφωνα µε την Έκθεση Ντράγκι και τις επι-
ταγές Ρούτε και Τραµπ. Και αλήθεια, σήµερα έχει κανείς την
αυταπάτη ότι είτε µε Τραµπ είτε µε Μπάιντεν µπορεί κάτι να αλ-
λάξει για τον ελληνικό λαό; Τίποτα.

Ένα µόνο θα σας πω, για να δείτε ποιος είναι ο πραγµατικός
αντίπαλος του καπιταλισµού, του πιο σάπιου, διεφθαρµένου συ-
στήµατος, που πίνει το αίµα του εργαζόµενου λαού και των µι-
κρών αυτοαπασχολούµενων, ενώ γεµίζει τα σεντούκια των
µονοπωλίων και των πολυεθνικών. Δύο µήνες πριν την εναλλαγή
στην εξουσία Μπάιντεν και Τραµπ, µαζί ψήφισαν -µαζί!- την καλ-
λιέργεια και την ενίσχυση µέσα σε όλα τα σχολεία των Ηνωµένων
Πολιτειών της αντικοµµουνιστικής προπαγάνδας. 

Γιατί ακριβώς είναι οι κοµµουνιστές που αγωνίζονται για το
δίκιο, για το µεροκάµατο, για την ειρήνη, για τις ελευθερίες του
λαού µας, για την κατάκτηση της εξουσίας από την εργατική
τάξη της χώρας µας. Είναι ο πραγµατικός αντίπαλος σήµερα
αυτού του σάπιου και διεφθαρµένου συστήµατος. 

Τα µέτρα και οι κατευθύνσεις που έρχονται είναι για να µπούνε
σε καινούργιες αγορές, Υποσαχάρια Αφρική, Ιράκ και πάει λέ-
γοντας, λες και δεν γνωρίζει και η κουτσή Μαρία ότι ο ανταγωνι-
σµός για την πρωτοκαθεδρία στη νοτιοανατολική Μεσόγειο αλλά
και τον κόσµο όλο, ανάµεσα στο ευρωατλαντικό και στο υπό δια-
µόρφωση ευρωασιατικό στρατόπεδο, είναι εκείνο που µονοπωλεί
αυτήν τη στιγµή τις συγκρούσεις. Λες και δεν γνωρίζει όλος ο
κόσµος ότι τα σύνορα δεν αλλάζουν µε κανέναν άλλον τρόπο,
παρά µε το αίµα των λαών. Λες και δεν γνωρίζει κανένας ότι
µπροστά στην κερδοφορία, µπροστά στην αύξηση του πλούτου
των µονοπωλίων και των πολυεθνικών δεν διστάζουν να τσακί-
σουν όλα τα δικαιώµατα, όλες τις ελευθερίες, όλη τη δυνατότητα
που έχει ο λαός σήµερα να ζει και να απολαµβάνει τον πλούτο
που παράγει.

Είναι µεγάλη ντροπή, να συζητάµε σήµερα στο Ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, ένα τέτοιο νοµοσχέδιο που φέρνει τέτοιες συµβάσεις
και την ίδια στιγµή τα ασανσέρ να πέφτουν µέσα τα νοσοκοµεία
µαζί µε τους σοβάδες και τις πληµµυρισµένες αίθουσες όπου οι
ασθενείς παραµένουν έξω στα ράντζα, στοιβαγµένοι ο ένας
πάνω στον άλλον.

Την ίδια στιγµή υπάρχουν σχολεία δηµοτικά, γυµνάσια και λύ-
κεια σήµερα και δεν έχουν ακόµα καθηγητές και δασκάλους,
όπως πρέπει και επιβάλλεται στον 21ο αιώνα.

Τη στιγµή που όλοι εύχεστε να έχουµε υγεία, που όλοι εύχεστε
να έχουµε ευηµερία, την ίδια στιγµή ζούµε κάτω από τη σκιά των
ενεργειακών κολοσσών όπου κερδοφορούν σε βάρος και στις
πλάτες του ελληνικού λαού που τροµάζει να έρθει αντιµέτωπος
µε όλες τις καθηµερινές υποχρεώσεις. Ζούµε µέσα σε ένα περι-
βάλλον, στους χώρους δουλειάς, που τα εργοδοτικά εγκλήµατα
δίνουν και παίρνουν το ένα µετά το άλλο, µέσα σε συνθήκες δια-
βίωσης και µεταχείρισης που ασφυκτιεί ο εργαζόµενος από και
προς τη δουλειά του λόγω του άναρχου τρόπου οργάνωσης της
οικονοµίας και της κοινωνίας και του ότι δεν µπαίνει σε προτε-
ραιότητα ο ποιοτικός ελεύθερος χρόνος για τον εργαζόµενο και
τον µικρό αυτοαπασχολούµενο, µέσα σε µια φοροµπηχτική πο-

λιτική που ξεζουµίζει όλο τον ιδρώτα µισθωτών, συνταξιούχων,
αυτοαπασχολούµενων. 

Μας γεµίζει ως κόµµα αισιοδοξία όλο το αγωνιστικό κίνηµα, το
οποίο ξεδιπλώνει τη δράση του το προηγούµενο διάστηµα στην
πατρίδα µας. Καλούµε τον ελληνικό λαό µέσα από τους µικρούς
και µεγάλους οργανωµένους αγώνες στο πλευρό του ΚΚΕ, να
δώσει τη µάχη για να φέρει µεγάλες αλλαγές προς όφελός του.

Για να δούµε πώς µπορεί ο λαός µέσα από τους αγώνες του
να έχει και κατακτήσεις, θα σας φέρω ένα µικρό παράδειγµα που
συνέβη σήµερα κιόλας, στις περιοχές της Δυτικής Αττικής που
πνίγονται, που καίγονται, που πληµµυρίζουν. Σε µια µικρή γειτο-
νιά του Ασπροπύργου, ένας ολόκληρος οικισµός βρίσκεται στο
πόδι κάτω από τον κίνδυνο του πνιγµού. Με επιτροπές αγώνα,
µε πρωτοβουλίες, µε παρεµβάσεις, µε κινητοποιήσεις, µε ζητή-
µατα που βάλαµε και εµείς µέσα στο Κοινοβούλιο, κάτω από
αυτή την πίεση σήµερα, η κρατική µηχανή υποχρεώθηκε, έστω
και για τα µάτια του κόσµου, να πάρει µέτρα για να καθαρίσει το
ρέµα, χωρίς όµως να προχωρήσει στην ουσιαστική διευθέτηση. 

Λέµε, λοιπόν, στον ελληνικό λαό όσο έχει εµπιστοσύνη στο
ΚΚΕ, όσο αγωνίζεται και παλεύει οργανωµένα τόσο θα έχει και
κατακτήσεις. Όσο θα υποχωρεί η Κυβέρνηση και τα κόµµατα του
ευρωµονόδροµου και του νατοϊκού τόξου τόσο θα ανοίγει ο δρό-
µος της οριστικής αµφισβήτησης, ρήξης και ανατροπής του πιο
σάπιου εκµεταλλευτικού συστήµατος που γνώρισε η ανθρωπό-
τητα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Όπως προείπα, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία τάσσεται

υπέρ και δεν ζητά τον λόγο. 
Τώρα τον λόγο θα πάρει η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ, κ. Μιλένα

Αποστολάκη. Μετά τον λόγο θα πάρει ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας και στην συνέχεια ζήτησε και θα έχει τον λόγο ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση, ο κ.
Βελόπουλος.

Παρακαλώ, κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ - ΜΑΡΙΑ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα την Κύρωση µιας Διεθνούς Σύµβασης και

συγκεκριµένα δύο αποφάσεων του Συµβουλίου Διοικητών της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης από 18
Μαΐου 2023, µε την οποία τροποποιούνται το άρθρο 1 και το
άρθρο 12 παράγραφος 1 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Τράπεζας
και πραγµατικά η διαδικασία, σύµφωνα µε τον κανονισµό είναι
ορθώς συνοπτική. 

Όµως, οφείλω να σταθώ σε ένα σηµείο στο κλείσιµο της οµι-
λίας µου που νοµίζω ότι πρέπει να υπάρχει και στα Πρακτικά της
Βουλής, καθότι είναι µια διαδικασία πάνω στην οποία δεν επιτρέ-
πεται καµία τροποποίηση. Είτε ψηφίζεις ως έχει, είτε όχι. 

Η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης, όπως
είναι γνωστό, συστάθηκε προκειµένου να παράσχει υποστήριξη
για τη µετάβαση των χωρών της κεντρικής και ανατολικής Ευρώ-
πης στην οικονοµία της αγοράς στα τέλη της δεκαετίας του ’80.
Το γεωγραφικό πεδίο εφαρµογής της επεκτάθηκε αργότερα σε
χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης και στη συνέχεια σε χώρες
της νότιας και της ανατολικής Μεσογείου. 

Είναι µια πολυµερής αναπτυξιακή Τράπεζα. Έχει µέλη από όλο
τον κόσµο. Ο µεγαλύτερος µέτοχός της είναι οι Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής. 

Στους µετόχους συγκαταλέγονται χώρες, αλλά συγκαταλέγον-
ται και οργανισµοί. Είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων.

Μέχρι σήµερα, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και
Ανάπτυξης έχει χορηγήσει µεγάλο µέρος της χρηµατοδότησής
της σε επιχειρήσεις του ιδιωτικού τοµέα, έχει επιδείξει µεγάλη
δραστηριότητα στη στήριξη χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων και
η στήριξη των τελευταίων πραγµατοποιήθηκε τόσο µέσω άµεσων
επενδύσεων όσο και µέσω πιστώσεων για τη χορήγηση δανείων
στις επιχειρήσεις. Ένα βασικό µέρος του πεδίου δράσης της
τράπεζας είναι ο τοµέας των µεταφορών, της ενέργειας, των
υποδοµών, της ύδρευσης και αποχέτευσης.
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Είναι η πρώτη πολυµερής αναπτυξιακή τράπεζα που είχε ρητή
περιβαλλοντική εντολή στο χάρτη της από το 1995 και δεν θα
χρηµατοδοτήσει -φαντάζοµαι ότι ο νεοεκλεγείς Πρόεδρος των
Ηνωµένων Πολιτειών δεν θα είναι ευτυχής µε αυτή τη σηµερινή
παρακαταθήκη- την εξόρυξη θερµικού άνθρακα και την παρα-
γωγή ηλεκτρικής ενέργειας µε καύση άνθρακα, λόγω των περι-
βαλλοντικών τους επιπτώσεων.

Η Τράπεζα αυτή, επίσης, είχε επενδύσει στην ανακεφαλαιοποί-
ηση των τεσσάρων συστηµικών ελληνικών τραπεζών στη δραµα-
τική περιπέτεια της χρεοκοπίας το 2015.

Το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας της τράπεζας δεν
µπορούσε να δραστηριοποιηθεί µέχρι το 2023, όταν και επήλθε
αυτή η απόφαση των διοικητών της στην Υποσαχάρια Αφρική και
στο Ιράκ και δεν ήταν δυνατή η παροχή κεφαλαίων στις χώρες
αυτές.

Η νοµοθετική κύρωση για τη χώρα µας είναι ένας δρόµος που
δεν αµφισβητείται, καθώς επιβάλλεται από την παράγραφο 2 του
άρθρου 36 του Συντάγµατος σε συνδυασµό µε την παράγραφο
1 του άρθρου 28. Μέχρι τον Οκτώβριο του 2024, από τα εβδο-
µήντα πέντε µέλη της τράπεζας σαράντα είχαν υιοθετήσει την
τροποποίηση του άρθρου αυτού και τώρα έρχεται η ώρα της
χώρας µας. Και είναι µια απόφαση η οποία είναι σε συµφωνία µε
τους στόχους βιώσιµης ανάπτυξης του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών, µε τέσσερις από τους στόχους αυτούς, τον στόχο για τη
µηδενική φτώχεια, τον στόχο για την αξιοπρεπή εργασία και οι-
κονοµική ανάπτυξη, τον στόχο για λιγότερες ανισότητες, τον
στόχο για ειρήνη, δικαιοσύνη και ισχυρούς θεσµούς.

Εκεί που πρέπει να εστιάσουµε, όµως, κύριοι συνάδελφοι, είναι
στο ποια οφέλη µπορεί να αποκοµίσει µια κοινωνία και µια οικο-
νοµία από τη δράση µιας αναπτυξιακής τράπεζας και πώς υπη-
ρετείται ο σηµαντικός κοινωνικός αναπτυξιακός ρόλος που
καλείται να διαδραµατίσει, µε στόχο την ενίσχυση αναπτυσσό-
µενων χωρών, αναπτυσσόµενων -κατ’ αρχάς- οικονοµιών, µε ερ-
γαλεία τη χρηµατοδότηση έργων µακροπρόθεσµου χαρακτήρα
µε κοινωνικά οφέλη, περιβαλλοντικές και κοινωνικές στοχεύσεις
που συνεισφέρουν στην ευηµερία των πολιτών, στον περιορισµό
των ανισοτήτων, στην ενίσχυση του εισοδήµατος και της απα-
σχόλησης σε µια βιώσιµη ανάπτυξη.

Κοινός παρονοµαστής αυτών των δράσεων σε µια αναπτυ-
ξιακή τράπεζα οφείλει να είναι η αρχή της διεθνούς αλληλεγγύης
και η αντιµετώπιση διευρυµένων κοινωνικών και οικονοµικών ανι-
σοτήτων. Η δράση µιας αναπτυξιακής τράπεζας στηρίζεται σε
αυτή ακριβώς την αναπτυξιακή της εντολή, στη βιώσιµη αντικυ-
κλική χρηµατοδότηση και στην περιβαλλοντική της ατζέντα, σε
ευθυγράµµιση και µε την «Ατζέντα 2030» του Οργανισµού Ηνω-
µένων Εθνών για τη βιώσιµη ανάπτυξη.

Βασική παράµετρος, λοιπόν, οφείλει να είναι και η πολιτικώς
ορθή διακυβέρνηση, τα υψηλά πρότυπα διαφάνειας και λογοδο-
σίας, που εξασφαλίζουν αποτελεσµατικό πλαίσιο διαχείρισης και
διαδικασίες εσωτερικού ελέγχου, ό,τι δηλαδή διασφαλίζει τη µε-
γιστοποίηση του αναπτυξιακού αντίκτυπου και της κοινωνικής και
οικονοµικής ωφέλειας.

Οι αναπτυξιακές τράπεζες έχουν µια σηµαντική δυνατότητα
και ταυτόχρονα αποστολή, να διαδραµατίσουν σηµαντικό αντι-
κυκλικό ρόλο σε περιόδους κρίσης, σε περιόδους ύφεσης, ώστε
να επέλθει η σταθεροποίηση της οικονοµίας, αλλά ταυτόχρονα
και να διαδραµατίσουν καθοριστικό ρόλο σε οικονοµίες που χρή-
ζουν διαρθρωτικού µετασχηµατισµού, µετάβασης σε οικονοµία
αγοράς, βασικών έργων υποδοµής και µακροπρόθεσµων και µε-
σοµακροπρόθεσµων αναπτυξιακών έργων.

Άρα, εν προκειµένω, προτεραιότητες και στόχοι του υποψή-
φιου σχεδίου νόµου είναι αυτή η κοινωνικοοικονοµική ανάπτυξη
σε αυτές τις χώρες. Αντίθετα δεν είναι στόχοι η υποθήκευση των
πλουτοπαραγωγικών πηγών και πόρων, µέσω δανεισµού, µε
επαχθείς και ασύµµετρους όρους, ο πλουτισµός ιδιωτικών συµ-
φερόντων, η εκταµίευση πόρων και η κατάρτιση δανειακών συµ-
βάσεων µε απουσία θεσµικών ελέγχων, λογοδοσίας και
διαφάνειας, που είναι απαραίτητα για να αντιµετωπιστούν όχι
µόνο συστηµικές αστοχίες, αλλά και δοµικά προβλήµατα, τα
οποία ο χαρακτήρας των χωρών της διεύρυνσης, δηλαδή τόσο
του Ιράκ, όσο και των χωρών της Υποσαχάριας Αφρικής, ως ατε-

λών δηµοκρατιών, τα καθιστά δεδοµένα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αλλαγές που σήµερα συζη-

τάµε αποσκοπούν στη διεύρυνση του αναπτυξιακού αποτυπώµα-
τος της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης.
Ζητούµενο είναι η ευθυγράµµιση της χρηµατοδοτικής της δρά-
σης µε τις ανάγκες των πραγµατικών δικαιούχων, δηλαδή των
φτωχότερων κατοίκων στις υπό διεύρυνση περιοχές του Ιράκ και
της Υποσαχάριας Αφρικής, µε όρους διαφάνειας και λογοδοσίας
και µε παράλληλο εκδηµοκρατισµό των θεσµών στις χρηµατοδο-
τούµενες χώρες. 

Αν οι πολιτικές και οι χρηµατοδοτήσεις δεν εγγυώνται ότι τα
οφέλη θα διαχυθούν στις πιο ευάλωτες οµάδες των τοπικών κοι-
νωνιών, αν οι αποφάσεις της τράπεζας δεν προτάσσουν τη βιώ-
σιµη ανάπτυξη και την αποφυγή της περιβαλλοντικής
υποβάθµισης, όπως επίσης και δεν πολεµούν τις διευρυνόµενες
ανισότητες, τότε κανένας από τους λόγους για τους οποίους
υπερψηφίζουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν είναι υπαρκτός. Και
παράλληλα µε τη θετική µας ψήφο οι παραπάνω επισηµάνσεις
είναι για εµάς αναγκαίες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα κλείσουµε τον

κύκλο των τοποθετήσεων των ειδικών αγορητών και εισηγητών
µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Στέλιο Πέτσα. Και
αµέσως µετά, τον λόγο θα πάρει ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Βελόπουλος.

Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ (ΣΤΕΛΙΟΣ) ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε
τίτλο: «Κύρωση των υπ’ αριθµ. 259 και 260 αποφάσεων του Συµ-
βουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης
και Ανάπτυξης, από 18 Μαΐου 2023, µε τις οποίες τροποποιούνται
τα άρθρα 1 και 12 παρ. 1 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευρωπαϊ-
κής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης (E.B.R.D.)»

Η συµφωνία ίδρυσης της EBRD κυρώθηκε µε τον ν.1942/1991
και µεταγενέστερες τροποποιήσεις της έχουν κυρωθεί µε τον
ν.3261 του 2004 και µε τον ν.4094 του 2012, και απαιτείται η ψή-
φιση τυπικού νόµου, καθώς η προκειµένη περίπτωση αποτελεί
τροποποίηση διεθνούς συµφωνίας, η οποία έχει κυρωθεί µε
νόµο. Η δε νοµοθετική κύρωση επιβάλλεται µε την παράγραφο
2 του άρθρου 36 του Συντάγµατος. Επισπεύδον υπουργείο είναι
το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, που αποτελεί
τον αρµόδιο φορέα για την εκπροσώπηση της Ελλάδας στην
EBRD. 

Πίσω από τον πολύ τεχνικό τίτλο του νοµοσχεδίου κρύβεται -
και για αυτό πρέπει να αναδειχθεί- η διαχρονική συµβολή της Ελ-
λάδας στις φτωχότερες χώρες του πλανήτη µας ή σε χώρες που
βρίσκονται σε µετάβαση µέσα ή µετά από συρράξεις ή εµφύλιες
διαµάχες, γιατί πράγµατι η Ελλάδα µας στον νέο κόσµο που ανα-
δείχτηκε µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο συµµετείχε ως ιδρυτικό
µέλος σε όλους τους διεθνείς οικονοµικούς οργανισµούς που
διαµόρφωσαν τη σύγχρονη παγκόσµια αρχιτεκτονική των διε-
θνών οικονοµικών σχέσεων, από τις συµφωνίες του Bretton
Woods το 1944 που βοήθησαν την Παγκόσµια Τράπεζα και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, µέχρι τον Οργανισµό Οικονοµικής
Συνεργασίας και Ανάπτυξης τη δεκαετία του 1950, τον Διεθνή
Οργανισµό Ενέργειας αµέσως µετά την πρώτη πετρελαϊκή κρίση
στη δεκαετία του 1970 και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρό-
τησης και Ανάπτυξης το 1991, αµέσως µετά την πτώση του τεί-
χους του Βερολίνου και την κατάρρευση του Ανατολικού Μπλοκ. 

Αυτή η διαχρονικά ορθή στρατηγική τοποθέτηση της Ελλάδας
στη σωστή πλευρά της ιστορίας, επιτρέπει σήµερα να συζητάµε
πώς η πατρίδα µας από το υστέρηµα των συµπολιτών µας µπορεί
να ενισχύσει οικονοµικά πολύ φτωχές χώρες µέσω της EBRD.
Δεν το λες και µικρό κατόρθωµα η Ελλάδα µας στα διακόσια χρό-
νια της νεότερης ιστορίας της, µέσα από πολέµους περιφερει-
ακούς και παγκόσµιους, µέσα από πτωχεύσεις και οικονοµικές
κρίσεις, να µην εγκλωβιστεί στις υποανάπτυκτες οικονοµίες,
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αλλά να είναι σήµερα στο κλαµπ των πιο ανεπτυγµένων οικονο-
µιών της Ευρωζώνης και του ΟΟΣΑ.

Πριν προχωρήσω σε δύο βασικές αλλαγές που φέρνει το σχέ-
διο νόµου, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να σχολιάσω και
να κάνω δύο παρατηρήσεις σε δύο σηµεία που ακούστηκαν από
τον εισηγητή της Νέας Αριστεράς στη συνεδρίαση της Επιτρο-
πής Οικονοµικών Υποθέσεων, τον κ. Τσακαλώτο, για να αναδείξω
λίγο δύο στοιχεία.

Πρώτον, ακούστηκε ότι δεν κάνουν αυτό που µπορούν τα ανε-
πτυγµένα κράτη για να υποστηρίξουν τις αναπτυσσόµενες οικο-
νοµίες και ότι δεν κάνει παράλληλα και η Ελλάδα αυτό που
µπορεί για να στηρίξει αυτές τις οικονοµίες.

Επιτρέψτε µου να πω ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΟΣΑ
και της αρµόδιας επιτροπής για την επίσηµη οικονοµική συνερ-
γασία, έφτασε σε ύψη ρεκόρ η παγκόσµια οικονοµική συνεργα-
σία το 2023. Τα 334 εκατοµµύρια ευρώ ήταν η συνεισφορά της
Ελλάδας στα συνολικά 223,3 δισεκατοµµύρια ευρώ που συνει-
σέφεραν οι δότριες χώρες. Αυτό είναι µια πολύ µεγάλη αύξηση
σε σχέση µε τα 151 δισεκατοµµύρια ευρώ που είχαν καταβάλει
οι δότριες χώρες-µέλη του ΟΟΣΑ και οι πιο αναπτυγµένες οικο-
νοµίες το 2019. Είναι µια σηµαντική αύξηση, όπως και για την Ελ-
λάδα, σε σχέση µε εκείνη την περίοδο, το 2018 συγκεκριµένα, αν
λάβει κανείς υπ’ όψιν την παρατήρηση του κ. Τσακαλώτου, που
ήταν η τελευταία χρονιά που ήταν κυβέρνηση Τσίπρα µε
Υπουργό Οικονοµικών τον ίδιο. Τότε ήταν 290 εκατοµµύρια, ενώ
η χώρα µας σήµερα δίνει 334 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το δεύτερο στοιχείο που ακούστηκε είναι ότι δεν αναδείχθηκε
η συνεισφορά της E.B.R.D. στην Ελλάδα από το 2015 και µετά
και µέχρι το 2025, όπως είπε ο αρµόδιος Υπουργός, όταν και θα
αποχωρήσει από τη χώρα µας. 

Κοιτάξτε: Δεν είναι θέµα υποβάθµισης. Είναι θέµα µη υπενθύ-
µισης ότι η E.B.R.D. κλήθηκε στην Ελλάδα σε µια από τις πιο σκο-
τεινές περιόδους των τελευταίων ετών και στη µεγαλύτερη
οικονοµική κρίση µετά τη Μεταπολίτευση, όταν η χώρα ήταν στα
όρια της χρεοκοπίας. Το µόνο που θα ήθελα να σχολιάσω είναι
ότι ενώ η κίνηση να προσκληθεί η E.B.R.D. στην Ελλάδα έγινε
από την κυβέρνηση Σαµαρά στο τέλος Νοεµβρίου του 2014, επι-
σηµοποιήθηκε στις 2 Φεβρουαρίου του 2015 από την κυβέρνηση
Τσίπρα και πραγµατικά είναι ένα στοιχείο που µε εκπλήσσει,
καθώς δύσκολα θα βρω κάποιο στοιχείο που η κυβέρνηση Τσί-
πρα να συµφώνησε µε την κυβέρνηση Σαµαρά και αν αυτό ήταν
η E.B.R.D., απλώς υποδείκνυε πόσο δύσκολα ήταν τα πράγµατα
για την Ελλάδα και νοµίζω ότι είναι θετικό στοιχείο ότι αποχωρεί
η τράπεζα από εµάς για να δανείσει χώρες που έχουν πραγµα-
τικά ανάγκη. 

Τώρα, όσον αφορά το σχέδιο νόµου, επέρχονται δύο βασικές
αλλαγές. Η πρώτη είναι ότι επιτρέπεται πλέον η χρηµατοδότηση
έργων και επενδυτικών σχεδίων σε δυνητικά σαράντα οκτώ
χώρες στην Υποσαχάρια Αφρική και στο Ιράκ, καθώς µε την υπ.
αριθµ. 259/2023 απόφαση του συµβουλίου διοικητών της
E.B.R.D. καθίσταται εφικτή η σταδιακή επέκταση του γεωγραφι-
κού πεδίου των εργασιών της E.B.R.D. στην Υποσαχάρια Αφρική
και στο Ιράκ. Υπογραµµίζεται ότι οι αναπτυξιακοί εταίροι δρα-
στηριοποιούνται ήδη στην Υποσαχάρια Αφρική και στο Ιράκ και
η επέκταση του γεωγραφικού πεδίου ανάπτυξης των εργασιών
της τράπεζας θα ενισχύσει τη συνεργασία µεταξύ τους και θα
δοθεί η απαιτούµενη έµφαση στη σηµασία της συµπληρωµατι-
κότητας στις αντίστοιχες δράσεις τους. 

Εξάλλου, επισηµαίνεται ότι µε βάση την απόφαση αυτή κινή-
θηκαν και άλλες διαδικασίες για την προσθήκη και άλλων µελών
στην τράπεζα, όπως ενδεικτικά της Ακτής Ελεφαντοστού, του
Μπενίν, της Γκάνας και της Σενεγάλης, µε στόχο την απελευθέ-
ρωση του δυναµικού του ιδιωτικού τοµέα των χωρών αυτών, τη
δηµιουργία θέσεων εργασίας και τη στήριξη της βιώσιµης ανά-
πτυξης. 

Σηµειώνεται επίσης ότι από την ίδρυσή της το 1991 µέχρι τον
Φεβρουάριο του 2024 η E.B.R.D. είχε επενδύσει πάνω από 190
δισεκατοµµύρια ευρώ σε έξι χιλιάδες εννιακόσια εξήντα εννέα
έργα και έχει υποστηρίξει µεταρρυθµίσεις πολιτικής για την ανά-
πτυξη του ιδιωτικού τοµέα σε περισσότερες από τριάντα οικονο-
µίες. Η δραστηριότητά της καλύπτει επενδύσεις σε φυσικούς

πόρους, χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα, αγροτικές επιχειρήσεις µε-
ταποίησης και υπηρεσίες, καθώς και σε έργα υποδοµής, όπως
στην ηλεκτρική ενέργεια και στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
καθώς και στην αναβάθµιση των δηµοτικών υπηρεσιών. 

Τέλος, µε την προσθήκη της Ακτής Ελεφαντοστού ως µέλους
στις αρχές του 2025 η E.B.R.D. αριθµεί πλέον, µαζί µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, εβδο-
µήντα έξι µέλη. 

Η δεύτερη αλλαγή που επέρχεται µε το παρόν σχέδιο νόµου
είναι η χορήγηση µεγαλύτερης ευελιξίας στη διοίκηση της
E.B.R.D., δηλαδή το συµβούλιο των διοικητών και το συµβούλιο
των διευθυντών, στη διαχείριση των κεφαλαίων της.

Συγκεκριµένα, µε την υπ’ αριθµ. 260/2023 απόφαση του συµ-
βουλίου διοικητών της E.B.R.D. που κυρώνουµε µε το παρόν σχέ-
διο νόµου, καταργούνται οι περιορισµοί των κεφαλαίων που
κατανέµονται στις συνήθεις εργασίες της E.B.R.D. βάσει των
αποθεµατικών και των πλεονασµάτων της και ανατίθεται στο
συµβούλιο των διευθυντών της η καθιέρωση και παρακολούθηση
των αναγκαίων ορίων χρηµατοδότησης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
την κεφαλαιακή επάρκεια της E.B.R.D., µε στόχο την αύξηση της
ευελιξίας στη λήψη αποφάσεων για χορήγηση. 

Με τον τρόπο αυτόν θα αντιµετωπιστούν οι σηµαντικές αλλα-
γές που έχουν γίνει στις πρακτικές διαχείρισης κεφαλαίων στον
οικονοµικό τοµέα, οι πολυάριθµες παγκόσµιες προκλήσεις,
καθώς και η ανάγκη εκσυγχρονισµού της προσέγγισης των πο-
λυµερών αναπτυξιακών τραπεζών στη διαχείριση κεφαλαιακής
επάρκειας µέσω της µεταφοράς της αρµοδιότητας προσδιορι-
σµού των ορίων µόχλευσης από τα καταστατικά τους, η τροπο-
ποίηση -όπως καταλαβαίνουµε- των οποίων γίνεται µε
µεγαλύτερη δυσκολία, σε αποφάσεις που λαµβάνονται από τα
συµβούλια των διευθυντών τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοπτικά µε την υιοθέτηση των
ανωτέρω τροποποιήσεων η E.B.R.D. µπορεί να δραστηριοποιηθεί
πλέον στην υποσαχάρια Αφρική και στο Ιράκ και να καταστεί ευ-
χερής η χορήγηση των απαιτούµενων κεφαλαίων στις εν λόγω
χώρες, ενισχύοντας τις οικονοµίες τους, ενώ επιπλέον καθίστα-
ται πιο ευέλικτη και εύρυθµη η λειτουργία της και γι’ αυτό σας
καλούµε να υπερψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου µαζί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Πέτσα. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος

Βελόπουλος. 
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα, επειδή τελείωσε και η ιστορία µε τις εκλογές στις

Ηνωµένες Πολιτείες, να ξεκινήσω µε έναν κοινό τόπο σε αυτή την
Ελληνική Βουλή, που δυστυχώς δεν µπορούµε να βρούµε. Κοι-
νός τόπος. Μετά τις εκλογές, λοιπόν, στις Ηνωµένες Πολιτείες
αποδείχτηκε περίτρανα ότι ξεκινάµε από µία νέα πλέον πλανητική
αφετηρία. Έχει αλλάξει ο κόσµος. Έχει αλλάξει ο πλανήτης, θέ-
λουµε δεν θέλουµε. Αλλά αποδείχτηκε και κάτι σηµαντικότερο.
Και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν στη
λάθος πλευρά της Ιστορίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Οι πολιτικοί κρίνονται από το αποτέλεσµα, όχι µόνο από την

πρόθεση κάποιου. Όλοι, λοιπόν, είστε στη λάθος πλευρά της
Ιστορίας. Όλοι στηρίξατε τον Μπάιντεν, την Καµάλα Χάρις. Όλοι
επενδύσατε σε αυτή. Σας το έλεγα από τότε. «Μην επενδύετε σε
έναν». Καλύτερα µην επενδύετε σε κανέναν. Όλοι στηρίξατε την
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. Μην ξεχνάµε ότι το ΠΑΣΟΚ, οι σοσια-
λιστές µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία ψήφισαν την Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν στην Ευρωβουλή. Πλήρης, λοιπόν, πολιτική θεσµική
γελοιοποίηση του δήθεν δηµοκρατικού σας τόξου. Θα σας απο-
δείξω γιατί λέω «δήθεν» σε λίγο. 

Ο απερχόµενος Μπάιντεν, τον οποίον εσείς στηρίξατε καθώς
και την Καµάλα Χάρις, πριν φύγει από την προεδρία υπέγραψε
συγκεκριµένα διατάγµατα, αποφάσεις. Έδωσε προληπτική προ-
εδρική χάρη σε φίλους και κολλητούς από το 2014, παρακαλώ,
µε αναδροµική ισχύ. Αυτούς τους αντιδηµοκράτες στηρίζει η Νέα
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Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Πρέπει να πω βέβαια ότι
την πατέντα την έχει το τρικοµµατικό σύστηµα εξουσίας στην Ελ-
λάδα: Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Ακαταδίωκτο σε τρα-
πεζίτες, γιατρούς παρενέργειες εµβολίων θέσπισε η Νέα
Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Απλά είναι τα πράγµατα.
Ταυτόχρονα η κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν αντί να δικαστεί στο
βελγικό δικαστήριο, δεν δικάζεται. Αυτοί είστε. Ακαταδίωκτοι.
Δεν σας αγγίζει κανένας. Ο κουλουράς σε µια πλατεία στην Αρι-
στοτέλους πήγε στο αυτόφωρο. Ο τσαγκάρης που ανοίγει ένα
µαγαζάκι πάει αυτόφωρο. Εσείς µε τον νόµο περί ευθύνης
Υπουργών ούτε δικάζεστε ούτε καταδικάζεστε ποτέ γιατί έχετε
µια ιδιότυπη ασυλία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είστε τόσο ίδιοι όλοι σας. Θα σας πω µια αλήθεια. Τα µισά να

κάνει ο Τραµπ από όσα λέει, τα µισά, δεν λέω όλα, τότε θα πετύ-
χει αυτός και θα βοηθηθεί ο πλανήτης. Η Ελληνική Λύση έχει µια
αυτόφωτη παρουσία εδώ και 5-6 χρόνια. Δεν είπαµε ποτέ κάτι
διαφορετικό. Συµφωνούµε, λοιπόν, σε πολλά από όσα λέει. Τι
λέει; Τέρµα η λαθροµετανάστευση. Τροµοκράτες όσοι κάνουν
καρτέλ και φέρνουν λαθροµετανάστες, οι λαθρέµποροι. Τροµο-
κράτες οι έµποροι ναρκωτικών. Τέρµα η λογοκρισία. Θανατική
ποινή στους παιδοβιαστές. Τέρµα η πράσινη απάτη. Τέρµα η
woke ατζέντα. Υπάρχουν δύο φύλα, θέλετε, δεν θέλετε: Αρσενικό
και θηλυκό. Κι ας µη θέλει ο Πρωθυπουργός να το παραδεχθεί
και από ανάγκη πολιτικαντισµού χθες το βράδυ ξαφνικά κατέ-
βηκε το Άγιο Πνεύµα εξ ουρανού, ήρθε πάνω στο κεφάλι του και
τον επιφοίτησε να αλλάξει άποψη και να µας πει ότι κι αυτός είναι
οπαδός των δύο φύλων. Αφού ήταν οπαδός των δύο φύλων πώς
συνάντησε τα διεµφυλικά άτοµα στο Μέγαρο Μαξίµου πριν ενά-
µιση χρόνο; Για πείτε µου.

Τι άλλο λέει ο Τραµπ; Τέρµα οι πόλεµοι. Τι άλλο λέει; Θα κά-
νουµε εξορύξεις. Αυτά λέγαµε, αυτά λέµε και αυτά θα κάνουµε
ως Ελληνική Λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τι λέµε εµείς, λοιπόν, ως Ελληνική Λύση; Είµαστε κατά της δια-

πλοκής. Είµαστε κατά των ολιγαρχών. Είµαστε κατά των καρτέλ.
Ποιοι έφτιαξαν τα καρτέλ; Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ.
Ποιοι έκαναν τους παρόχους ενέργειας και τα funds; Νέα Δηµο-
κρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. 

Δεν θα σταµατήσουµε να το λέµε συνεχώς, γιατί η επανάληψη
είναι µήτηρ πάσης µαθήσεως. Και πρέπει ο ελληνικός λαός να
µάθει την αλήθεια και την αλήθεια την λέει η Ελληνική Λύση ως
µοναδικός φορέας του πατριωτικού λόγου, της πατριωτικής σκέ-
ψης, του πατριωτικού επαναστατικού -όπως ακριβώς το ακούτε-
λόγου που νοµοθετεί -θεσµοθετεί- πραγµατικά συγκεκριµένες
προτάσεις για να βγάλει την Ελλάδα από το αδιέξοδο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς, όµως, γνωρίζουµε κάτι, δεν επενδύουµε στον Τραµπ,

να τα ξεκαθαρίσουµε και λίγο µεταξύ µας. Δεν επενδύουµε σε
κανέναν Τραµπ, διότι ο Τραµπ το είπε: «Πρώτα η Αµερική». Εµείς
επενδύουµε στην Ελλάδα και στους Έλληνες. Πρώτα η Ελλάδα.
Πρώτα οι Έλληνες και µετά όλοι οι υπόλοιποι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εσείς, όµως, πάτε στο άλλο άκρο, βρίζετε τον Τραµπ και ανα-

ρωτιέµαι γιατί τον βρίζετε. Βγαίνει ένας τη µία µέρα -και είναι γε-
λοίο να επιτίθενται κάποιοι στον πλανητάρχη, είναι πραγµατικά
απίστευτες οι δηλώσεις, ακούστε- «Άκρως επικίνδυνη η νέα
εποχή Τραµπ». Αυτά είναι πριν την ορκωµοσία, γιατί µετά έχουµε
κυβιστήσεις. «Γραφικός Έλον Μασκ». Πώς το λέτε αυτό, βάζον-
τας απέναντι µια ολόκληρη χώρα που λέγεται Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής; 

Αυτό εµείς το αποκαλούµε µικροµεγαλισµό πολιτικών νανι-
δίων. Γιατί είστε πολιτικοί νάνοι µπρος στο µέγεθος κάποιων.  

Και να το πω και διαφορετικά. Είστε ο Τραµπ, εσείς που τον
βρίζετε, ο ίδιος ο Τραµπ και ακούτε έναν πολιτικό νάνο, τόσο δα,
να σας βρίζει από τη µικρή Ελλάδα -που την κάνατε µικρή εσείς,
την πτωχεύσατε. Τι θα σκεφτείτε; Πείτε µου εσείς, ο Μητσοτά-
κης, ο Φάµελλος, ο Τσίπρας, ο Ανδρουλάκης, όλοι τον έβριζαν.
Γίνεσαι Πρόεδρος, λοιπόν, τι κάνεις; Να σας πω εγώ, τους ξετι-
νάζεις, τους κυνηγάς µέχρι τέλους. Αυτό θα κάνει ο Τραµπ, δυ-
στυχώς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τον βάλατε απέναντι. Γι’ αυτό σας παρακαλούµε πάρα πολύ,

εάν αγαπάτε την πατρίδα, εάν αγαπάτε την Ελλάδα, εάν δεν µπο-
ρείτε να βάλετε νερό στο κρασί σας και να σοβαρευτείτε, απο-
χωρήστε από την Ελλάδα, αποχωρήστε οι ίδιοι από την πολιτική.
Κάνετε ζηµιά. Αφήστε µας εµάς, που ανοίξαµε τον δρόµο εδώ
και καιρό, να ανοίξουµε νέους δρόµους για την Ελλάδα. 

Υπηρετείτε, όµως, την ίδια ατζέντα Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ
και ΣΥΡΙΖΑ. Πάροχοι ενέργειας, funds, κοράκια, ακαταδίωκτο,
εµβόλια. Πείτε µου πού διαφέρετε; Πουθενά. 

Και ας αποφασίσουν, επιτέλους, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ τι θέ-
λουν. Ακούστε τώρα τι είπε ο Φάµελλος για το ΠΑΣΟΚ «να πάµε
στις εκλογές µε κοινό ψηφοδέλτιο. Απίθανο τα δύο κόµµατα
µόνα τους να νικήσουν τον Μητσοτάκη». Αυτό είπε. Και ρωτάω
«το είπε;» Το είπε. Εδώ, λοιπόν, επιβεβαιώνει εµάς. Νέα Δηµο-
κρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, ίδια πολιτική, ίδιες επιλογές, διαφο-
ρετικά ονόµατα. Εις σάρκα µίαν και οι τρεις. Τι θέλουν και οι
τρεις; Τη νοµή της εξουσίας. Δεν θέλουν την υπηρεσία στον πο-
λίτη, την υπηρεσία στην πατρίδα. 

Αυτή είναι η διαφορά µας και είναι ουσιαστική. Εµείς έχουµε
στόχευση και προσήλωση να υπηρετήσουµε τον Έλληνα, να υπη-
ρετήσουµε την Ελλάδα, να υπηρετήσουµε τις αξίες. Εσείς, να
υπηρετείτε τα κόµµατά σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και είναι διαφορετική η αντίληψή µας. Ψυχορραγεί το σύ-

στηµα. Ψυχορραγεί, κύριε Πλεύρη µου. Ψυχορραγεί το σύστηµα
όλο και κάποιοι µολογάνε δίχως ξύλο, όπως λέει ο λαός, λένε
την αλήθεια: Μιχάλης Ιγνατίου: «Ε ναι, αναµένονται αντιδράσεις
για την εκλογή Τραµπ». Χθες τα είπε. «Γιατί υπάρχουν ισχυρές
οργανώσεις που χρηµατοδοτούνται από αυτήν τη µεγάλη οµάδα,
που είναι κάτω από την οµπρέλα του Τζορτζ Σόρος». Όταν δίνει
ο Σόρος λεφτουδάκια, είναι καλά, ε; Όταν δίνει ο Μασκ, όµως
και οι άλλοι, είναι κακά τα λεφτά του Μασκ. Αν ήσασταν έντιµοι
όλοι σας θα λέγατε ότι είναι κακό και το ένα και το άλλο. 

Εµείς το λέµε, όποιος δίνει λεφτά για να ασκήσει εξουσία πο-
λιτική και να επηρεάσει πολιτικούς, είναι κακό και καταδικαστέο
και για τις δύο πλευρές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά µιλάτε για την Ευρώπη. Για ποια Ευρώπη µιλάτε; Την Ευ-

ρώπη των αντιδηµοκρατικών θεσµών και επιλογών; Για ποια Ευ-
ρώπη µιλάτε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι του ΠΑΣΟΚ
και του ΣΥΡΙΖΑ; Απείλησαν ολόκληρες χώρες για το τι θα ψηφί-
σουν. Στην Ιταλία, στη Γερµανία, στη Γαλλία, ακύρωσαν εκλογές
στη Ρουµανία. Ήθελαν και θέλουν να ελέγχουν ελεύθερα τον
λόγο και την ελεύθερη διακίνηση ιδεών.

Άφησαν εκατοµµύρια λαθροµεταναστών εντός της Ευρώπης,
έδιναν και δίνουν επιδόµατα σε όσους έρχονται τώρα και όχι σε
αυτούς που µένουν εδώ. Ήθελαν και θέλουν να καταργήσουν
τον θεσµό της οικογένειας οι Ευρωπαίοι εταίροι σας. Ήθελαν και
θέλουν να εξαφανίσουν την ίδια την Ευρώπη µε τον πόλεµο στην
Ουκρανία.

Και, βέβαια, το χειρότερο είναι ότι είναι οι ίδιοι που εµπλέκον-
ται σε σκάνδαλα, όπως η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν για τον
COVID και τις παρενέργειες, και δεν τιµωρούνται. Αυτή η ατιµω-
ρησία σας είναι το µεγαλύτερο έγκληµα που κάνατε στη χώρα
όλοι σας. Γιατί; Γιατί αυτό που ζητάει ο Έλληνας είναι µια λέξη:
Δικαιοσύνη, δικαιοσύνη, δικαιοσύνη από πολύ χαµηλά µέχρι
πολύ ψηλά. Όποιος κλέβει θα µπαίνει φυλακή και θα πληρώνει
το αντίτιµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όµως, στην Ελλάδα όταν κλέβεις πολλά, κυκλοφορείς ελεύ-

θερος, όταν κλέβεις λίγα, µπαίνεις φυλακή για παραδειγµατισµό. 
Αυτό δεν είναι χώρα, κύριοι συνάδελφοι, και ο κόσµος το ξέρει

έξω ό,τι και να λέτε. 
Πάµε τώρα και στον Πρωθυπουργό. Είναι ένας πανικόβλητος,

ένας επικίνδυνος -και θα το πω πολιτικά- πολιτικά ψεύτης, πολι-
τικά δειλός. Είναι πανικόβλητος λόγω της εκλογής του Τραµπ.
Δήλωσε χθες: Δεν έχει θέση στην Ευρώπη η ακροδεξιά. Πιστεύω
στα δύο φύλα. Αυτό υπαγορεύει η βιολογία. Γι’ αυτό και λέω ότι
είναι πανικόβλητος. Η εκλογή του Τραµπ τον οδηγεί σε αλλαγή
ρότας. Είναι επικίνδυνος, γιατί χωρίς συγγνώµη τα λέει αυτά ο
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άνθρωπος που έβριζε εµάς, τον Τραµπ, τον Μασκ όταν µιλού-
σαµε για δύο φύλα, ο άνθρωπος που µας έδειχνε µε το δάχτυλο
εδώ µέσα ως ψεκασµένους και όταν επιβεβαιωνόµασταν, τα
έκανε γαργάρα. Σας λέω, λοιπόν, αυτό, ότι χωρίς ίχνος ντροπής
να βγαίνει να λέει άλλα πριν µια βδοµάδα και άλλα µετά από µια
βδοµάδα δείχνει το πόσο πολιτικά νάνοι είναι αυτοί που συµπε-
ριφέρονται κατ’ αυτόν τον τρόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι ψεύτης πολιτικά, γιατί ενώ δεν καταργεί τον γάµο των

οµοφυλοφίλων, δηλώνει κατά της woke ατζέντας. Εµείς τεκµη-
ριώνουµε κάθε επιθετικό πολιτικό προσδιορισµό. Είναι δειλός
διότι όλα αυτά τα είπε διαδικτυακά στα αγγλικά. Στα αγγλικά,
επαναλαµβάνω. Δεν τόλµησε να µιλήσει στα ελληνικά. Τάχα σε
ένα φόρουµ που τον κάλεσαν µίλησε αγγλικά.

Πες τα στα ελληνικά, κύριε Μητσοτάκη. Τολµάς; Τα φύλα είναι
δύο. Έτσι λέει η φύση. Έτσι λέει η βιολογία. Όχι στα αγγλικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και, επίσης, για να σε πιστέψει κάποιος -που εγώ δεν σας πι-

στεύω έτσι κι αλλιώς- καταργήστε τον γάµο των οµοφυλοφίλων,
που µε βάση το οικογενειακό δίκαιο οδηγεί στην τεκνοθεσία και
την υιοθεσία, κύριε Πλεύρη. Εκεί οδηγεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εάν όµως είχε εκλεγεί η Καµάλα, τότε θα ήταν κλακαδόρος

και πάλι του Σόρος ο κ. Μητσοτάκης. Ό,τι του έλεγαν θα έλεγε.
Θα έλεγε τα ίδια και χειρότερα για πολλά φύλα, εβδοµήντα δύο,
τριάντα δύο, σαράντα δύο. Αυτό τι δείχνει; Θα το πω. Δείχνει ότι
δεν έχει το ανάστηµα, το παράστηµα να πει: Έλεγα αυτά χθες,
αυτά λέω και σήµερα και επιµένω σε αυτό γιατί το πιστεύω αυτό.
Αλλιώς βγαίνεις ως άντρας πολιτικός και λες: Ήταν λάθος µου,
παίρνω τον νόµο πίσω, καταργώ τον νόµο, φέρνω νέον νόµο και
ζητάω συγγνώµη από τον ελληνικό λαό και όλους όσους µε έβρι-
ζαν εκείνη την περίοδο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν είχε εκλεγεί η Καµάλα, λοιπόν, θα είχε και Σακελλαροπού-

λου και Πατέλη και όλους τους woke µαζί του. Τώρα τους διώχνει
για να στείλει ένα µήνυµα στην Εσπερίαν, να στείλει ένα µήνυµα
υποταγής ιδεολογικής, γιατί άνθρωποι σαν τον κύριο Πρωθυ-
πουργό δυστυχώς δεν έχουν ιδεολογίες, γιατί αν είχε ιδεολογία
ο Πρωθυπουργός, δεν θα ήταν αυτό το πράγµα η Νέα Δηµοκρα-
τία µε τους µισούς Υπουργούς του Σηµίτη να είναι δίπλα τους.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Στο µόνο πράγµα που πέτυχε η Νέα Δηµοκρατία είναι να µας

ανεβάσει θέσεις στην woke ατζέντα. Είµαστε έκτη διεθνώς.
Μπράβο σας! Είµαστε έκτη στην υπεράσπιση της woke ατζέντας.
Και βγαίνει δηµοσίευµα ολόκληρο και λέει: Στο Rainbow Map της
ΛΟΑΤΚΙ οργάνωσης κ.λπ. -δηµοσιεύθηκε σήµερα- η Ελλάδα είναι
στην έκτη θέση ανάµεσα σε σαράντα εννιά χώρες. Δηλαδή, σε
µισθούς, εισοδήµατα, σε όλα στη Νέα Δηµοκρατία είµαστε τε-
λευταίοι κάτω στον πάτο, αλλά έκτοι στην woke ατζέντα. 

Να τους χαίρεστε, φίλοι ψηφοφόροι της Νέας Δηµοκρατίας,
αυτούς που ψηφίσατε.

Και µαζί, βέβαια, µε το κλάµα των ψηφοφόρων της Νέας Δη-
µοκρατίας έχουµε και το κλάµα των πρωινάδικων τώρα, των τη-
λεοπτικών εκποµπών που έβγαιναν και έλεγαν «τι ωραίος ο
Πρωθυπουργός, επέβαλε τη woke ατζέντα». Έβγαινε ο Λιάγκας,
οι «Καινούργιοι» «µπράβο, αυτό σηµαίνει ισότητα, αυτό σηµαίνει
ανθρώπινα δικαιώµατα». Αρκετά, λοιπόν, µέλη από τα πανελά-
δικα θα πάρουν ένα µήνυµα τώρα: Τίτλοι τέλους για woke
ατζέντα. Εκποµπές τέτοιες the end, τελείωσε! Πάει η woke
ατζέντα, άλλαξε και ο Πρωθυπουργός και έκανε κυβίστηση. 

Όµως, µε τη φόρα που έχει πάρει ο Πρωθυπουργός και την
αντιγραφή της Ελληνικής Λύσης, σε λίγο αυτός ο Πρωθυπουρ-
γός θα καταγγείλει και το µπάζωµα στα Τέµπη. Να µου το θυµη-
θείτε. Το µπάζωµα στα Τέµπη θα καταγγείλει αυτός ο άνθρωπος!
Μέχρι εκεί θα φτάσετε. Θα καταγγείλετε ακόµη και τις υποχρε-
ωτικότητες των εµβολίων µε τις κυβιστήσεις. Θα καταγγείλετε
και τις παρενέργειες. Θα καταγγείλετε την ίδια τη Νέα Δηµοκρα-
τία ότι δεν έκανε εξορύξεις! Θα καταγγείλετε ότι δήθεν η σωστή
πλευρά της ιστορίας, κύριε συνάδελφε –η δήθεν σωστή πλευρά
της ιστορίας, που µας λέγατε- έκανε η ίδια λάθος, ότι δεν ήταν

λάθος η πλευρά, αλλά έκανε λάθος αυτή, δεν φταίτε εσείς! 
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Όσες κυβιστήσεις και να κάνετε,

όσα και να πείτε, έχετε µια φωνή: τη φωνή της αλήθειας εδώ
µέσα, τη φωνή αυτή που λέµε, τη σοβαρή, την εθνική, την κοινω-
νική, λαϊκή φωνή της Ελληνικής Λύσης και θα παίρνετε απαντή-
σεις επιχειρηµατολογώντας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και σήµερα έφτασε στο θράσος ο Πρωθυπουργός –δεν ξέρω

αν το µάθατε, κύριοι συνάδελφοι- να πει ότι δεν συνεργάζεται µε
δεξιότερα κόµµατα. Ο Πρωθυπουργός παραµένει αγκυλωµένος
στον σηµιτισµό του, παραµένει αγκυλωµένος στον 20ο αιώνα.
Ενηµερώστε τον κάποιοι ότι ζούµε στον 21ο αιώνα. Δεν υπάρχει
Δεξιά και Αριστερά. Η πείνα είναι ίδια, η φτώχεια είναι ίδια. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Υπάρχει. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Πλεύρη, αν είστε εσείς Δεξιός, τότε ντρέπεται και
η Δεξιά. Στο κόµµα που είστε, κύριε Πλεύρη, αν είστε εσείς Δε-
ξιός –µε βάση την ιδεολογία του 20ου αιώνα- ντρέπεται η Δεξιά
σας λέω! Όχι του κυρίου, η ιδεολογία της Δεξιάς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάποιος, λοιπόν, να του πει ότι για να συνεργαστείς µε κά-

ποιον άλλον πρέπει να είσαι κοµµάτι του ιδεολογικό. Εµείς δεν
είµαστε κοµµάτι της Νέας Δηµοκρατίας ούτε κάποιου άλλου κόµ-
µατος. Αυτός µάζεψε τα κοµµάτια του Σηµίτη και έκανε «Νέα Δη-
µοκρατία – αντι-Σηµίτη» και όλο αυτό το πράγµα, το µείγµα. 

Εµείς είµαστε αυτόφωτοι πατριώτες, είµαστε Έλληνες. Δεν εί-
µαστε µέρος δικός τους. Δεν είµαστε υποκοµµατίδιο, όπως κά-
ποιοι άλλοι. Εµείς είµαστε το όλον του πατριωτικού χώρου. Για
εµάς, όπως έλεγε ο Αριστοτέλης, το όλον είναι µεγαλύτερο από
το άθροισµα των µερών του. 

Το όλον, λοιπόν, του πατριωτικού χώρου δεν χωρά ούτε µε τον
Μητσοτάκη ούτε µε τη Νέα Δηµοκρατία! Είναι αυτόφωτο, είναι
µόνο του και είναι επαρκές και είναι η Ελληνική Λύση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν πείθει ο Πρωθυπουργός –και κλείνω εδώ-, λέει ψέµατα συ-

νεχώς, έχει φαντασιώσεις, πλάθει σενάρια. Ευτυχώς όµως σε
αυτή τη χώρα κάποιοι παραµένουν σοβαροί όσο γίνεται. Παπα-
χελάς για Ουκρανία: «Η Ελλάδα έβαλε όλα τα χαρτιά της στη
στήριξη στην Ουκρανία και δεν πήρε επ’ ουδενί αυτά που ανέ-
µενε ούτε από πλευράς εγγυήσεων ασφαλείας στο Αιγαίο ούτε
από πλευράς οπλικών συστηµάτων». Ό,τι λέγαµε εµείς! Ό,τι
έλεγε η Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή! «Γιατί να στέλνω
όπλα αφού δεν πήρα εγγυήσεις;», το έλεγε η Ελληνική Λύση. 

Όµως, εσείς τι κάνατε; Φέρατε µε το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ
ποιους εδώ µέσα; Τους ναζί, τους ναζιστές αζοφίτες! Δεν µας
ακούσατε ποτέ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και καταγγέλλουν κάποιοι εδώ µέσα τους ναζί όταν οι ίδιοι

τους χειροκροτούσαν!
Πρέπει να πω και κάτι ακόµα. Γιατί; Άκουσα το ηχητικό για τα

Τέµπη. Ήµασταν οι πρώτοι που µιλήσαµε εδώ και άσχετα αν οι
υπόλοιποι πάνε να σκυλεύσουν πάνω στην ιστορία αυτή σε επί-
πεδο ψήφων. Γιατί τώρα τελευταία βλέπω πολλούς ξαφνικά να
είναι «τεµποµαχητές».

Σταµατήστε να σκυλεύετε πάνω σε νεκρούς ανθρώπους. Πα-
ράκληση. Εγώ εκεί έχασα τον καλύτερό µου φίλο. Εκεί ο Γιώργος
ο Κυριακίδης βγήκε µε ένα κόκκαλο το οποίο ήταν πεταµένο στα
µπάζα και το βρήκαν µετά από ένα χρόνο!

Θα σας πω όµως κάτι. Σπάραξε η καρδιά µου, όταν άκουσα
τον Παύλο Ασλανίδη στο ηχητικό ντοκουµέντο να ακούει –λέει-
τον γιο του να καίγεται ζωντανός µέσα στην αµαξοστοιχία. Είναι
δυνατόν η δικαιοσύνη να έχει παραλύσει τόσο από την πίεση του
Πρωθυπουργού –το λέει ο ίδιος ο Ασλανίδης- που να µην υπο-
λογίζει πλέον τίποτα; Το χειρότερο από όλα, κανένα µέσο ενη-
µέρωσης δεν το µετέδωσε το ηχητικό. 

Και αναρωτιούνται οι Έλληνες γιατί. Γιατί αυτός ο άνθρωπος
που κυβερνά την Ελλάδα σήµερα, ελέγχει και τη δικαιοσύνη και
τα µέσα ενηµέρωσης και τους δηµοσιογράφους και τους εκδό-
τες και τα site. Είναι µία µονοκρατορία του µητσοτακισµού και
απέναντί τους θα βρουν όλους εµάς! Θα πάµε µέχρι τέλους την
ιστορία!
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε στο παγκόσµιο πρωτάθληµα ενόργανης γυµναστικής

στο άθληµα της κυβίστησης. Πρωταθλήτρια αναγορεύεται από
χθες η Νέα Δηµοκρατία. Μπακογιάννη: «Έχει όραµα ο Τραµπ»,
σηµερινή δήλωση. Να σηµειώσουµε ότι η κ. Μπακογιάννη συµ-
φωνεί µε τον Τραµπ για τη λαθροµετανάστευση. Πάµε στον άλλο
πρωταθλητή, Καιρίδης: «Η καραµέλα του ακροδεξιού δεν βοη-
θάει», για τον Τραµπ. Άλλη κυβίστηση, Νέα Δηµοκρατία: «Θα κά-
νουµε εξορύξεις». Άλλη κυβίστηση. Πραγµατικά, στο τέλος θα
µας πείτε και για την πράσινη ανάπτυξη, την απάτη δηλαδή, ότι
είναι µια απάτη. Θα µας πείτε ότι οι ανεµογεννήτριες και τα φω-
τοβολταϊκά κακώς µπαίνουν.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, του «µητσοτακισµού» κυρίως -
του «µητσοτακισµού»!- µπορείτε να ξεγελάτε όλους εδώ µέσα.
Εµάς στην Ελληνική Λύση δεν µας ξεγελάτε θα το πιείτε το πικρό
ποτήρι µέχρι τέλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο Πρωθυπουργός, λοιπόν, είναι ικανός µε τα µέσα ενηµερώ-

σεως και θέλει να µας πείσει ότι στην Αγγλία –ας πούµε- οδηγούν
ανάποδα, επειδή φοράνε το δεξί παπούτσι στο αριστερό πόδι και
το αριστερό παπούτσι στο δεξί πόδι, γι’ αυτό πηγαίνουν από την
ανάποδη πλευρά. Και στο τέλος θα θέλει να µας πει ο ίδιος του
πως γνώρισε τη Γηραιά Αλβιώνα σε νεαρά ηλικία. Αυτός είναι ο
Πρωθυπουργός, θέλει να µας πείσει ότι ξαφνικά άλλαξε άποψη
και είναι υπέρ των δύο φύλων. Όχι υπέρ των δύο φύλων δεν
είναι, για το µόνο που άλλαξε άποψη -και θα σας το πω αυτό για
να το καταλάβετε- είναι ο τρόµος, είναι πανικόβλητος. Φοβάται
την κατάρρευση, φοβάται αυτό που έρχεται, γιατί έρχεται ένα
τσουνάµι λαϊκό που θα συµπαρασύρει καθετί ψεύτικο που στή-
σατε και κάθε ψέµα που είπατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πώς λύνουµε το πρόβληµα; Με την ψήφο του ελληνικού

λαού, ό,τι έκαναν οι Αµερικανοί, ό,τι έγινε στις ΗΠΑ. Και επανα-
λαµβάνω ότι τον Σεπτέµβρη του 2015 κάποιοι ξαναψήφισαν Τσί-
πρα και ΣΥΡΙΖΑ, όταν τους ξεγέλασε ο άνθρωπος αυτός µε το
δηµοψήφισµα. Λίγο πριν είχαν ψηφίσει Παπανδρέου, γιατί λεφτά
υπήρχαν, αλλά έφυγαν αλλού. Μετά το 2019 επανέφερε τη φαυ-
λοκρατία, γιατί δεν είναι Νέα Δηµοκρατία αυτό, αυτό είναι νέα
φαυλοκρατία του «µητσοτακισµού» που έχει οδηγήσει µια ολό-
κληρη χώρα στη φτώχεια, στην πείνα, στη χρεοκοπία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για εµάς, όπως έλεγε ο Καζαντζάκης, δεν υπάρχουν µόνον

ιδέες, υπάρχουν άνθρωποι που κουβαλούν τις ιδέες και αυτές
παίρνουν το µπόι του ανθρώπου που τις κουβαλάει. Εµείς, λοι-
πόν, πιστεύουµε στο τεράστιο ύψος της Ελλάδος, στην τεράστια
ιδέα του Έλληνα, στην τεράστια ιδέα του Ελληνισµού. Πάµε, λοι-
πόν, να κάνουµε υπερήφανη την Ελλάδα! Πάµε, λοιπόν, να κά-
νουµε υπερήφανους τους Έλληνες! Πρώτα η Ελλάδα! Πρώτα οι
Έλληνες! Κανένας άλλος, γιατί η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες
και µόνο στους Έλληνες!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει ζητήσει τον

λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής, ο κ. Παύλος Γερουλάνος και µετά έχει ζητήσει τον λόγο
ο κ. Κόντης και από ό,τι φαίνεται, στο τέλος ίσως ο κ. Πλεύρης,
αν χρειαστεί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Αν χρειαστεί, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και θα κλείσει τον
κύκλο των παρεµβάσεων αυτών πριν τον Υπουργό, µε τον οποίο
θα ολοκληρωθεί η συνεδρίαση, η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας, η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. Σας κάνω αυτή την ενηµέ-
ρωση για να ξέρετε, να προγραµµατίζετε τον εαυτό σας.

Ορίστε, κύριε Γερουλάνε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του ΠΑΣΟΚ πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να συγχαρώ τον κ.
Νικήτα Κακλαµάνη για την εκλογή του στο αξίωµα του Προέδρου
της Βουλής. Γνωριζόµαστε χρόνια, πολιτικά έχουµε διαφωνήσει

επανειληµµένα -πολλές φορές σκληρά- πάντα, όµως, µε πολιτικό
πολιτισµό και ο τρόπος που χειρίζεται αυτές τις διαφωνίες ο Νι-
κήτας Κακλαµάνης τον έχει καταστήσει συνάδελφο σεβαστό από
όλους ακόµη και από εκείνους που δεν τον ψήφισαν σήµερα.

Το πιο χρήσιµο, όµως, χαρακτηριστικό του σε αυτή την πε-
ρίοδο και µε αυτή τη διακυβέρνηση είναι η επιµονή του να ανα-
δεικνύει εκφυλιστικά φαινόµενα κακής νοµοθέτησης στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Σε µια εποχή που η Κυβέρνηση κάνει ό,τι
είναι δυνατόν για να περιορίσει τον ουσιαστικό πολιτικό διάλογο
και να καταστήσει τυπικό τον ρόλο του Κοινοβουλίου, θέλουµε
να πιστεύουµε ότι µε τον νέο Πρόεδρο της Βουλής κάτι θα αλ-
λάξει προς το καλύτερο και ότι ο Κανονισµός της Βουλής θα τη-
ρηθεί όχι µόνο για τους τύπους, αλλά και στο πνεύµα του.

Του ευχόµαστε ό,τι καλύτερο στον ρόλο που αναλαµβάνει και
να σταθεί αντάξιος αυτής της παρακαταθήκης των ψήφων που
έλαβε αλλά και όσων έχει υποστηρίξει για τη σωστή λειτουργία
της Βουλής των Ελλήνων!

Γιατί, όµως, έχει πολιτικό νόηµα η σηµερινή θετική ψήφος από
το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα στην εκλογή του Προέδρου
της Βουλής; Διότι αναδεικνύει µε τον πιο γλαφυρό τρόπο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι άλλο εσείς και
άλλο εµείς! Όταν πιέζεστε, εσείς ταµπουρώνεστε, κλείνεστε,
συντηρητικοποιείστε, βλέπετε τους θεσµούς ως ευκαιρία για µι-
κροκοµµατικά οφέλη. Ήταν βαρύτατο θεσµικό ατόπηµα αυτό
που έκανε ο Πρωθυπουργός, όταν επικαλέστηκε την παραδο-
σιακά ευρύτατη αποδοχή σχεδόν κάθε Προέδρου της Βουλής
για να δικαιολογήσει την επιλογή του για τον υποψήφιο Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας. Εργαλειοποίησε τον έναν θεσµό για να δικαιο-
λογήσει τα αδικαιολόγητα στον άλλον. Απαράδεκτο ατόπηµα
που θα µπορούσε εύκολα να παρασύρει τη Βουλή. Όµως, άλλο
εσείς και άλλο εµείς! Διότι αυτή η εργαλειοποίηση των θεσµών
από το Μέγαρο Μαξίµου δεν είναι καινούργιο φαινόµενο. Έχει
γίνει πια µόνιµη πατέντα. Ξεκινάει από την εργαλειοποίηση της
ΕΥΠ από το Μαξίµου, από την αποδυνάµωση ή και προσπάθεια
χειραγώγησης των ανεξάρτητων αρχών και φτάνει µέχρι τη λει-
τουργία του ίδιου του Κοινοβουλίου αλλά και τη συγκάλυψη
σκανδάλων, τραγωδιών µε κάθε τρόπο και µε κάθε κόστος.

Με την αλαζονεία του Μεγάρου Μαξίµου που έχουµε ζήσει τε-
λευταία αλλά και τα προηγούµενα χρόνια, το ΠΑΣΟΚ µπορούσε
εύκολα να µην ψηφίσει την πρόταση της Πλειοψηφίας για Πρό-
εδρο της Βουλής. Όµως, όπως είπα, άλλο εσείς και άλλο εµείς!
Το ΠΑΣΟΚ σήµερα δεν ψήφισε µόνο ως Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση. Ψήφισε και µε πυξίδα τη σκέψη, την έννοια του πώς θέ-
λουµε να συµπεριφερόµαστε ως Κυβέρνηση απέναντι στους
θεσµούς, απέναντι στον Έλληνα πολίτη και στους πολιτικούς µας
αντιπάλους αν µας εµπιστευτεί ξανά ο λαός το τιµόνι της χώρας.

Διότι η καλύτερη απάντηση στην έλλειψη σεβασµού στο Σύν-
ταγµα δεν είναι να κάνεις το ίδιο αλλά να σέβεσαι τις λέξεις και
τις έννοιες του Συντάγµατος µε κάθε σου σκέψη και µε κάθε σου
πράξη, όπως και η καλύτερη απάντηση σε όποιον καταπατά θε-
σµούς δεν είναι να κάνεις το ίδιο αλλά να επιδιώκεις µε κάθε
τρόπο την ενίσχυσή τους, να επιδιώκεις δηλαδή ως εξουσία τον
έλεγχο πάνω σου, γιατί δεν υπάρχει καλύτερο φάρµακο απέναντι
στην αλαζονεία. Γι’ αυτό λέω για άλλη µία φορά, άλλο εσείς και
άλλο εµείς!

Και η καλύτερη απάντηση στη µικροπολιτική φαυλότητα του
αντιπάλου δεν είναι να κάνεις το ίδιο αλλά να αναδείξεις τη ση-
µασία του ελέγχου της εξουσίας. Γι’ αυτό και το µήνυµα που
στέλνουµε στον ελληνικό λαό σήµερα µε την ψήφο µας είναι ότι
θέλουµε µε την ψήφο του η επόµενη κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ να
αποκαταστήσει τον σεβασµό σε όλα εκείνα τα εργαλεία που αι-
µοδοτούν τη δηµοκρατία µας, τον σεβασµό στο Σύνταγµα, τον
σεβασµό στους θεσµούς, τον σεβασµό στον Έλληνα πολίτη.

Θα πω µόνο δυο λόγια για τη σηµερινή κύρωση της συµφω-
νίας που αφορά την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και
Ανάπτυξης. Η εισηγήτριά µας κ. Μιλένα Αποστολάκη ανέπτυξε
τη δική µας θέση µε σαφήνεια. Το µότο της τράπεζας είναι επεν-
δύουµε στο να αλλάζουµε ζωές. Και, πράγµατι, ο αντικυκλικός
χαρακτήρας των παρεµβάσεων της τράπεζας, όπως τόνισε αν
δεν κάνω λάθος, ο κ. Τσακαλώτος, στη συζήτηση στην επιτροπή,
το γεγονός δηλαδή ότι µπορεί να δανείζει σε µια περίοδο ύφεσης
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όπου οι συστηµικές τράπεζες ασκούν περιοριστική πολιτική, κα-
θιστά την τράπεζα ένα εξαιρετικά ενδιαφέρον εργαλείο που θα
µπορούσε να είναι πολύ ψηλότερα στη λίστα των προτεραιοτή-
των της Ευρώπης. Και το λέω αυτό γιατί εισερχόµαστε σε αχαρ-
τογράφητα νερά διεθνώς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όπως πολύ σωστά υπογράµµισε η εισηγήτριά µας, η Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης είναι µία πολυ-
µερής αναπτυξιακή τράπεζα µε µεγαλύτερο µέτοχο τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Το τι µέλλει γενέσθαι όχι µόνο
για τη συγκεκριµένη τράπεζα αλλά και συνολικότερα µε την πο-
λύπλευρη αναπτυξιακή συνεργασία µετά την εκλογή του κ.
Τραµπ είναι απόλυτα άγνωστο. Έχω διαβάσει πολλές φορές
στον ξένο Τύπο συνεντεύξεις της προέδρου της τράπεζας και
διαβλέπει κανείς ανάµεσα στις γραµµές έναν βαθύτερο προβλη-
µατισµό για τη στάση που θα κρατήσουν οι ΗΠΑ και στο πλαίσιο
της τράπεζας, η οποία παρεµπιπτόντως µέχρι σήµερα είχε τις
παρεµβάσεις για την ανοικοδόµηση της Ουκρανίας και τις επεν-
δύσεις σε υποδοµές πράσινης µετάβασης ως τα πιο διαφηµι-
σµένα στοιχεία του χαρτοφυλακίου της. Αν δεν κάνω λάθος, είναι
προτεραιότητες τις οποίες είχε θέσει και ο Πρωθυπουργός

Όµως, στην προηγούµενη θητεία του κ. Τραµπ, οι Ηνωµένες
Πολιτείες ήταν ωσεί παρούσες στις εργασίες της Τράπεζας.
Έχω, όµως, την αίσθηση ότι τα πράγµατα θα είναι πολύ δυσκο-
λότερα στο προσεχές µέλλον. Άρα, ο ρόλος της Ευρώπης στη
στήριξη της τράπεζας γίνεται πιο επίκαιρος. Και είναι ιδιαίτερα
ανησυχητικό να ακούµε σε αυτό εδώ το Κοινοβούλιο µέλη του
να διαγκωνίζονται για το ποιος είναι πιο Τραµπ. Και είναι εξαιρε-
τικά ανήσυχο όταν το ακούει αυτό κανείς από τον Πρόεδρο, τον
κ. Βελόπουλο. Όµως, είναι ακόµα πιο ανησυχητικό όταν το
ακούει κανείς από τον Πρωθυπουργό της χώρας, γιατί η πολυ-
µερής αναπτυξιακή συνεργασία όχι µόνο δεν πρέπει να διακοπεί
αλλά να ενταθεί ακόµα περισσότερο. Μιλάµε για έµφαση όχι
µόνο στη µετάβαση στην οικονοµία της αγοράς αλλά και στην
προώθηση και ενίσχυση των θεσµών, κάτι που παρεµπιπτόντως
δεν έγινε εδώ την εποχή των µνηµονίων ως αντίβαρο στην υπο-
βάθµιση βασικών δικαιωµάτων και στην αποφυγή της περιβαλ-
λοντικής υποβάθµισης από ανέλεγκτες αγορές. Μιλάµε για
πολιτικές που θα βοηθήσουν όλες τις χώρες που ωφελούνται
από τις επενδύσεις της Τράπεζας να σταθούν πραγµατικά στα
πόδια τους βιώσιµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γερουλάνο.
Θα ήθελα να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιάτων, τον κ.
Κόντη.

Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, ο κ. Καραθανα-
σόπουλος. Ο κ. Πλεύρης δεν θα µιλήσει, θα ακολουθήσει η
οµιλία της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας, της κ. Ζωής Κων-
σταντοπούλου, και θα κλείσει ο Υπουργός, όπως συνηθίζεται.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Πλεύρης το φυλάει µήπως θελήσει να µιλήσει µετά
από εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Να σας πω.
Όταν ανακοινώνω κάτι, τα κλειδώνω κιόλας. Είναι κλειδωµένα.
Μόνο αν υπάρξει ένα προσωπικό πρόβληµα, τότε είµαι υποχρε-
ωµένος…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είµαι σίγουρος ότι δεν θα µε προκα-
λέσετε, κυρία Κωνσταντοπούλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν πάρει τον λόγο
ο κ. Κόντης, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου

και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα
πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Γενικό Λύκειο Σητείας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας καλωσορίζει ιδιαίτερα και η τοπική σας Βουλευτής, η κ.
Σπυριδάκη Κατερίνα, η οποία σας χειροκρότησε, όπως και εµείς
οι υπόλοιποι από όλες τις περιφέρειες της Ελλάδας.

Να έχετε καλή πρόοδο, καλή χρονιά, να είστε καλότυχα στη
ζωή σας και καλή επιστροφή στην ωραία Σητεία.

Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, στις προσφωνήσεις είστε πάντα καλός και εύ-

στοχος, οπότε να το σηµειώσουµε αυτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το έχω αυτό από

µικρό παιδί, αλλά θέλω να µην αδικώ. Θέλω πάντα τα παιδιά να
βλέπουν τους ανθρώπους που τους εκπροσωπούν στις τοπικές
κοινωνίες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Σωστό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το κάνω πάντα και

έτσι πρέπει να κάνουµε όλοι.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. Σας διέκοψα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε.
Να πούµε, λοιπόν, αρχίζοντας από τη σύµβαση αυτή, κύριε

Υπουργέ, ότι έχουµε άλλη µία υπογραφή ευρωπαϊκής σύµβασης
την οποία αναγκαστικά πρέπει να υπογράψουµε, γιατί είναι γνω-
στά τα επακόλουθα αν δεν το κάνουµε. Οπότε εδώ συζητάµε για
να συζητάµε. 

Εµείς, βέβαια, είµαστε αντίθετοι. Μιλάµε για το ότι ξύπνησαν
οι ευρωπαϊκές τράπεζες. Ξύπνησε τώρα η Κεντρική Ευρωπαϊκή
Τράπεζα και θέλει να αρχίσει να χρηµατοδοτεί τις υποσαχάριες
περιοχές, στις οποίες αµφιβάλλω αν έχουν πατήσει ποτέ αυτοί
οι καρεκλοκένταυροι των Βρυξελλών να δουν πώς ζουν εκεί οι
άνθρωποι, πώς πεθαίνουν φτωχά παιδιά στην Αφρική χωρίς να
έχουν πρόσβαση σε νερό και εδώ µας έχουν τρελάνει στην κλι-
µατική αλλαγή και την πράσινη ανάπτυξη. 

Επίσης, είχαµε σήµερα την ευκαιρία να µιλήσουµε µε τον κ.
Λέτα, τον πρώην Πρωθυπουργό της Ιταλίας, στη µεικτή επιτροπή
και είδαµε ότι τελικά η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι πέριξ αυτής δεν
έχουν επικαιροποιήσει την κατάσταση που υπάρχει, ούτε σχετικά
µε τους πολίτες της Ευρώπης ούτε µε τις νέες συνθήκες που επι-
κρατούν στον κόσµο, και σίγουρα αναφέροµαι στην επιλογή
Τραµπ. Διότι µην ξεχνάµε ότι η Αµερική είναι αυτή που παίζει τη
µουσική και χορεύει όλος ο πλανήτης γη. Όσο και να µας λένε
τώρα οι Ευρωπαίοι ότι θα τον κοντράρουν, θα κάνουν τα αδύ-
νατα δυνατά να πηγαίνουν αντίθετα σε ό,τι λέει κ.λπ., στο τέλος
θα γίνει αυτό που θα επιβάλει η Αµερική και το βλέπουµε να γί-
νεται σιγά-σιγά.

Ρώτησα, εγώ προσωπικά, εάν σκοπεύει η Ευρωπαϊκή Ένωση
να παρέµβει, επιτέλους φιλειρηνικά, ώστε να σταµατήσει ο πό-
λεµος στη Ρωσία και την Ουκρανία -που κάθε µέρα χάνονται εκα-
τοντάδες χιλιάδες άνθρωποι και κάθε µέρα έχουµε εισροή όπλων
για να συνεχιστεί ο πόλεµος και χρήµατα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση για να συνεχίσει ο πόλεµος- κι απάντησε ότι ο πόλεµος
γίνεται επειδή εισέβαλε η Ρωσία. Μα, το ξέρουµε αυτό. Εµείς ρω-
τάµε αν θα γίνει κάτι για να σταµατήσει ο πόλεµος. Κι αν µιλάµε
για πόλεµο όπου εισέβαλε η Ρωσία, την ίδια απαίτηση θα είχαµε
και από την Ευρωπαϊκή Ένωση, να κάνει το ίδιο µε την Τουρκία
στην Κύπρο. Συµπληρώσαµε πενήντα χρόνια πέρσι και δεν το θυ-
µήθηκε ο κ. Λέτα και η Ευρωπαϊκή Ένωση ότι υπάρχει εισβολή
ενός κράτους και µάλιστα µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ
η Ουκρανία δεν είναι µέλος, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι εµείς δε-
χόµαστε την εισβολή αυτή. Δεν υπάρχει για την Κύπρο µας καµία
αναφορά. Εάν την έχουν πάρει ή δεν την έχουν πάρει, είναι ένα
και το αυτό για την κ. Φον Ντερ Λάιεν, η οποία παρεµπιπτόντως
απηλλάγη µε βούλευµα σήµερα από το πόρισµα του Ελεγκτικού
Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το 1,8 δισεκατοµµύριο
ευρώ µε τα εµβόλια που τη χαρακτήρισαν παράνοµη σε όλες τις
ενέργειες και αρνήθηκε το δικαστήριο της Λιέγης να τη δικάσει.
Αυτή είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση σήµερα και για αυτό λέω για επι-
καιροποιηµένες καταστάσεις. Είναι άλλη η Ευρωπαϊκή Ένωση
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του Ντε Γκωλ και των όσων την οραµατίστηκαν και είναι άλλη Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση σήµερα, η οποία έχει γίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση
των µεγάλων τραστ. 

Τι άλλο µας είπε ο κ. Λέτα; Μας είπε ότι σκοπεύει να κάνει τις
είκοσι επτά εταιρείες κινητής τηλεφωνίας µία υπερεταιρεία. Σκέ-
φτονται να υπάρχει µια εταιρεία κινητής τηλεφωνίας για όλη την
Ευρώπη. Και ποιος θα είναι ο κρυφός ιδιοκτήτης της; Η Ευρω-
παϊκή Ένωση; Πώς θα µοιραστεί; Ποιοι θα είναι; Όλα θα γίνουν
πίσω από τα µεγάλα συµφέροντα ή µπροστά από αυτά. Τρεις εται-
ρείες θα γίνουν, οι οποίες θα ανήκουν σε τρεις µεγαλοκαρχαρίες
του πλανήτη και θα κυβερνούν τα πάντα. Ο κόσµος θα τρέχει να
επιβιώσει, να µην µπορεί να πληρώσει το νοίκι του, να µην µπορεί
να στείλει τα παιδιά του σχολείο, και εµείς µιλάµε για πράσινη ανά-
πτυξη!

Επειδή εδώ είναι και παιδιά από τη Σητεία, όπως είπαµε, από τα
σχολεία, δεν θα µπορούν να πάνε εύκολα ακτοπλοϊκά από φέτος
και έπειτα στην Κρήτη ή στα άλλα νησιά. Διότι η Μεσόγειος κη-
ρύχθηκε ΣΕΚΑ. Κηρύχθηκε ΣΕΚΑ αλλάζοντας το καύσιµο που θα
καίνε τα ακτοπλοϊκά πλοία. Γιατί; Για την πράσινη ανάπτυξη. Το
καύσιµο το οποίο καλούνται να κάψουν από φέτος, έχει 50% ή
60% ακριβότερο το gasoil από το fuel. Αυτό θα περάσει στις τιµές
των εισιτηρίων. H Φον Ντερ Λάιεν και οι συν αυτή θεωρούν ότι έτσι
πρέπει να πορευθούµε. Το ίδιο και σε όλα τα άλλα θέµατα που επι-
βάλλει η πράσινη αυτή ανάπτυξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ας πάρουνε, λοιπόν, παράδειγµα από τα όσα είπε χτες ή προχ-
θές ο Πρόεδρος Τραµπ και ας σταµατήσουν να προσπαθούν να
τον βγάλουν τρελό ή ναζί τον Μασκ. Μέχρι και αυτό είδαµε! Χαι-
ρέτησε αυθόρµητα κάπου και είπαν ότι είναι ναζιστική κίνηση όλοι
οι Ευρωπαίοι. Βγήκε -προσέξτε- το anti-defamation league που
είναι το κεντρικό όργανο του Ισραήλ, το οποίο παρακολουθεί τέ-
τοια πράγµατα και είπε όχι, δεν είναι ναζιστικός χαιρετισµός. Και
το εβραϊκό B’nai B’rith, το οποίο είναι η ψυχή του Ισραήλ. Βγήκανε
εδώ να µας πούνε ότι χαιρέτησε ναζιστικά. Έτσι αποκαλούν και
εµάς, βέβαια, ναζί. Χωρίς να λέµε ότι είµαστε, µας βαφτίζουν ναζί.
Αυτό είναι. 

Ξεχάστε τα αυτά, κύριοι. Έπεσε η παγκόσµια εντολή και θα την
ακολουθήσετε θέλετε, δεν θέλετε. Θα το κάνετε µε ωραίο τρόπο,
κάνοντας κωλοτούµπες συχνά. Συνέχεια θα τις κάνετε, όλοι στην
Ευρώπη, αλλά και στην Ελλάδα εννοείται. Θα πάτε και θα προ-
σαρµοστείτε. 

Πιάστε καλά το θέµα τώρα της πράσινης αλλαγής, την ψηφιο-
ποίηση και όλα τα συναφή. Θέλετε να πάτε τώρα να επενδύσετε
στην Αφρική µε τις τράπεζες. Πηγαίνετε. Δεν χρειάζεται να ψηφί-
σουµε για να το κάνουν. Μπορούσαν αυτές οι τράπεζες και οι ντό-
πιες τράπεζες εδώ που έχουν τα υπερκέρδη, να χαλάσουνε ένα
δισεκατοµµύριο και να πάνε να κάνουν υδραγωγεία στην Υποσα-
χάρια Αφρική. Γιατί δεν πάνε; Δεν χρειάζεται να ψηφίσουµε. Αν
έχουν την καλή θέληση, να πάνε να κάνουν έργα υποδοµών. Ας
πάνε!

Ας έρθουν εδώ να βοηθήσουν τις φτωχές οικογένειες στην Ελ-
λάδα. Γιατί δεν έδωσαν 200 εκατοµµύρια στη ΛΑΡΚΟ, στον θη-
σαυρό της Ελλάδας, αυτές οι τράπεζες να µην κλείσει και την
πουλάµε µε 9 εκατοµµύρια στην ΤΕΡΝΑ ή σε όποιον την πάρει; Ας
πάνε να δώσουν τα χρήµατα εκεί.

Τα χρήµατα, κύριοι, που έλεγαν ότι τα χρωστάει η ΛΑΡΚΟ είναι
τα χρήµατα που χρωστά η ΛΑΡΚΟ στον συνέταιρό της τη ΔΕΗ,
γιατί η εξαγωγή του προϊόντος γινόταν µε το ρεύµα -όχι µε νερό
όπως πρόκειται να γίνει- το οποίο τους το χρέωνε η ΔΕΗ τρεις
φορές επάνω από ό,τι πουλούσε στους άλλους καταναλωτές. 

Πηγαίνετε, λοιπόν, ως τράπεζες να συµβάλετε στην οικονοµία
της Ελλάδας. Δεν χρειάζονται νοµοσχέδια. Κανένας τραπεζικός
και καµία µεγάλη εταιρεία δεν θέλει το καλό όχι µόνο των πολιτών,
αλλά ούτε και των χωρών. Θέλουν να τους καταδυναστεύουν, να
είναι από πάνω και να εισπράττουν µόνο κέρδη. Αυτή είναι όλη η
ιστορία.

Κύριε Υπουργέ, συγγνώµη δεν είναι για σας αυτή η µοµφή, είναι
γι’ αυτούς που σας στέλνουν όλα αυτά και τα υπογράφουµε αναγ-
καστικά, όπως είπαµε.

Εµείς είµαστε κατά αυτής της σύµβασης. Όποιοι θέλουν, δεν
χρειάζονται συµβάσεις. Πάνε και επενδύουν και βάζουν χρήµατα
εκεί που πρέπει να µπουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλώ στο Βήµα τώρα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ. Νίκο Καραθανασό-
πουλο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα κάνω ένα-δύο πολιτικά σχόλια για αρχή και µετά θα µπω
στη σύµβαση και στις πλευρές της. 

Κατ’ αρχάς έχουµε πάλι µία νέα συζήτηση αναπαλαίωσης των
παλιών υλικών. Το ΠΑΣΟΚ στην προεδρολογία και άντε ξανά
µανά, ενώ ψηφίζει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Γιατί το κάνει;
Για να συγκαλύψει ακριβώς τη σύµπλευσή του µε τις στρατηγι-
κές επιλογές της Νέας Δηµοκρατίας. Από την άλλη µεριά στην
ποδιά του Τραµπ σφάζονται παλικάρια: Βελόπουλος, Νίκη, Σπαρ-
τιάτες, Λατινοπούλου! Επανεµφανίστηκε ακόµη και ο Καµµένος!
Είναι φοβερό αυτό το πράγµα! Για να πάρουν την ευλογία του
νέου «πατριάρχη»! Και µιλάνε οι ίδιοι µε θράσος ενάντια στους
ολιγάρχες, όταν ο Τραµπ έχει βάλει τους ολιγάρχες στη διακυ-
βέρνηση, µε πρώτο και καλύτερο τον Έλον Μασκ. Αυτό επιβε-
βαιώνει τον αντιλαϊκό χαρακτήρα του συνόλου αυτών των
πολιτικών. Το µόνο που τους ενδιαφέρει είναι να εξυπηρετήσουν
συγκεκριµένα συµφέροντα. Γι’ αυτό και δεν είναι τυχαίο ότι στην
πρόσφατη συζήτηση στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τις ψηφια-
κές πλατφόρµες οι συντηρητικοί, οι σοσιαλδηµοκράτες και οι
πράσινοι ήταν υπέρ των περιορισµών των ψηφιακών πλατφορ-
µών από τις Ηνωµένες Πολιτείες, όλα αυτά του Τραµπ και των
υπόλοιπων -Έλον Μασκ, Ζούκερµπεργκ και λοιπών- δισεκατοµ-
µυριούχων, ενώ αντίθετα ποιοι ήταν υπέρ της ελευθερίας δρά-
σης αυτών των πολυεθνικών της hi-tech τεχνολογίας; Η
ακροδεξιά της Ευρώπης ήταν υπέρ της απελευθέρωσης της
δράσης αυτών των επιχειρήσεων στην Eυρωπαϊκή Ένωση. 

Να, λοιπόν, πώς φαίνεται ότι και ο κοσµοπολιτισµός από τη µια
µεριά του κεφαλαίου, αλλά και ο εθνικισµός από την άλλη απο-
τελούν τις δύο όψεις του ίδιου νοµίσµατος επί της ουσίας και δεν
έχουν τίποτα απολύτως να προσφέρουν και ούτε να απαντήσουν
στις ανάγκες των λαών και στα προβλήµατά τους. 

Και µία ακόµη παρατήρηση: Γινόµαστε αλλεπάλληλα µάρτυ-
ρες εξελίξεων σε σχέση µε το έγκληµα στα Τέµπη. Επί της ου-
σίας όλα αυτά τα νέα περιστατικά που έρχονται στη δηµοσιότητα
επιβεβαιώνουν την προσπάθεια συγκάλυψης από µεριάς της Κυ-
βέρνησης του εγκλήµατος της αλλοίωσης του χώρου όπου τε-
λέστηκε το έγκληµα, ακριβώς για να µη γίνει βαθύτερα η έρευνα,
και βεβαίως στην καθυστέρηση της ίδιας της ανακριτικής διαδι-
κασίας και της δίκης. Μάλιστα µαθαίνουµε ότι γίνεται και µια
προσπάθεια διαχωρισµού των δύο υποθέσεων, άλλη δίκη για το
έγκληµα στα Τέµπη και άλλη δίκη για το «µπάζωµα» ως πληµµέ-
ληµα, λες και αυτό δεν συνέβαλε στο έγκληµα και συνολικότερα
στα τραγικά αποτελέσµατα που είχαµε. 

Αλλά ας πάω, κύριε Πρόεδρε, στη σύµβαση.
Η τράπεζα αυτή τι είναι; Είναι παιδί της αντεπανάστασης της

δεκαετίας του ’90 και των ανατροπών του σοσιαλισµού για την
καπιταλιστική παλινόρθωση στις χώρες αυτές. Τρία τα κριτήρια:
πολυκοµµατισµός, λέει, πλουραλισµός και ελεύθερη αγορά. Δη-
λαδή τα τρία θεµέλια της αστικής δηµοκρατίας, της δικτατορίας
δηλαδή του κεφαλαίου. Κι αυτά τα τρία θεµέλια τα υπερασπίζον-
ται όλοι τους και τα οποία βεβαίως αποτελούν πρόσχηµα, πολλά
από αυτά. 

Διότι ακριβώς το να ζητάει, όπως κάνει το ΠΑΣΟΚ ή όπως
έκανε πριν ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών,
από τις τράπεζες να αντιµετωπίσουν τις κοινωνικές ανισότητες
και να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα-ελλείψεις υποδοµών που
αντιµετωπίζει ο λαός είναι σαν να αλλάζεις τελείως τον χαρα-
κτήρα του τραπεζικού συστήµατος, είναι σαν να λες ότι θα βάλω
τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα και µάλιστα θα τον βάλω και
µέσα στο µαντρί. 

Από πότε οι τράπεζες θα παίξουν σηµαντικό ρόλο στην αντι-
µετώπιση των προβληµάτων; Αντίθετα, µε τη δράση τους και τη
χρηµατοδότηση της καπιταλιστικής ανάπτυξης είναι υπαίτιες των
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προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι λαοί.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Και από αυτήν την άποψη, εµείς το λέµε καθαρά ότι ακριβώς

αυτά τα τρία κριτήρια –πολυκοµµατισµός, πλουραλισµός και
ελευθερία αγοράς- ήταν ακριβώς και τα εργαλεία µέσα από τα
οποία ξεδιπλώθηκαν οι ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις. 

Και υπάρχουν κόµµατα που υπερασπίζονται και λένε ότι υπο-
νοµεύθηκαν τα δύο προηγούµενα κριτήρια του πλουραλισµού
και της πολυκοµµατικής δηµοκρατίας γι’ αυτό έχουµε επιφυλά-
ξεις, όπως η Πλεύση Ελευθερίας µε τον εισηγητή της; Αυτό είναι
το ζήτηµα; 

Δηλαδή να αξιοποιηθούν αυτά τα κριτήρια για να κάνουµε τις
επεµβάσεις είναι καλά, για να εξάγουµε πολιτισµό, να εξάγουµε
δηµοκρατία στους άλλους λαούς, όπως έγινε µε την αραβική
επανάσταση…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν είπαµε τέτοια πράγµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά τα είπε ο εισηγη-
τής, είναι γραµµένα, και στην επιτροπή και τώρα στην Ολοµέλεια
και µην προσπαθείτε να µε διαψεύσετε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Παρερµηνεύετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Καθόλου παρερµηνεία.
Και αυτά ακριβώς τα χαρακτηριστικά ήταν τα αποτελέσµατα,

για παράδειγµα, της αραβικής επανάστασης, στη Λιβύη µε τον
Καντάφι, στο Ιράκ µε τον Σαντάµ Χουσεΐν που τώρα θέλουν να
το εξανθρωπίσουν και στη Συρία µε τον Άσαντ. 

Εµείς δεν υποστηρίζαµε ούτε τον έναν ούτε τον άλλον. Παιδιά
της σοσιαλδηµοκρατίας και της διεθνούς σοσιαλιστικής ήταν
αυτά. Αλλά ταυτόχρονα τι αναδεικνύει; Ότι βεβαίως µέσα από
τέτοιες προσπάθειες προσπαθούν να χρυσώσουν το χάπι και ο
καθένας να πει το δικό του αφήγηµα, το δικό του δηλαδή παρα-
µύθι –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό- για να µπορέσει να εξα-
πατήσει τα πλατιά λαϊκά στρώµατα. 

Όµως το ελπιδοφόρο όλων αυτών είναι ακριβώς αυτό που
συµβαίνει τις τελευταίες µέρες, οι εξελίξεις που έχουµε στο ερ-
γατικό λαϊκό κίνηµα, η σηµερινή 24ωρη απεργία των οικοδόµων,
µηχανικών και ηλεκτρολόγων που δουλεύουν στις οικοδοµές και
η νέα 48ωρη απεργία που έχουν προκηρύξει, το ότι οι αγρότες
ξεσηκώνονται σε όλη τη χώρα, οι βιοπαλαιστές αγροτοκτηνοτρό-
φοι στήνουν µπλόκα σε όλη την Ελλάδα, αύριο βγαίνουν και στή-
νουν τα πρώτα µπλόκα στη Θεσσαλία για να υπερασπιστούν τα
δικαιώµατά τους και πάνω από όλα, το δικαίωµα σε ανθρώπινη
εργασία, το δικαίωµα σε ανθρώπινα εισοδήµατα, το δικαίωµα
στην ασφάλεια και στην υγιεινή στους χώρους δουλειάς. 

Και εµείς λέµε ότι αυτοί ακριβώς οι αγώνες, οι οποίοι αµφισβη-
τούν την κυρίαρχη πολιτική, πρέπει να κλιµακωθούν, να µεγαλώ-
σουν, να συντονιστούν για να µπορέσουν να οδηγήσουν σε
συνολικότερες ρήξεις και ανατροπές.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Καραθανασόπουλε.
Και τώρα να καλέσω στο Βήµα την Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-

τικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας, την κ. Ζωή Κωνσταντο-
πούλου. Και µετά, όπως είπαµε, τη διαδικασία θα ολοκληρώσει
µε την οµιλία του ο Υπουργός κ. Νίκος Παπαθανάσης. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο οποίος δεν έχει ανοίξει το στόµα του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα τα πει όλα µαζί
στο τέλος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μισό λεπτό δώστε µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η Πρό-
εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Χαίροµαι που είστε σε
καλή διάθεση και χαίροµαι που εµείς τουλάχιστον αποδει-
κνύουµε ότι επιµένουµε στο υπόδειγµα, επιµένουµε στην παρου-
σία. 

Κύριε Πλεύρη, βλέπω ότι έχετε νυστάξει, γι’ αυτό είπατε να µη
µιλήσετε. Μπορεί να σας εµπνεύσω να πάρετε τον λόγο. 

Αισθανόµαστε λοιπόν δικαιωµένοι, γιατί εµείς επιµένουµε στο
υπόδειγµα, και επιµένουµε στην παρουσία, και επιµένουµε ότι η
Βουλή δεν µπορεί να έχει αυτή την εικόνα, και επιµένουµε ότι
όταν συµβαίνει ένα, µοναδικό στα µεταπολιτευτικά χρονικά, γε-
γονός -διότι δεν έχει υπάρξει τέτοιο γεγονός σαν αυτό που δρο-
µολόγησε η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης πριν από λίγες
ηµέρες, την προηγούµενη Τετάρτη και Πέµπτη, δηλαδή τι; Να
προτείνει, παίζοντας τις µουσικές καρέκλες, για Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας τον εν ενεργεία Πρόεδρο της Βουλής, ο οποίος
ενώ όφειλε να δηλώσει αµέσως ότι απέχει από τα καθήκοντά του
δεν θέλησε να το κάνει, οπότε είπε να ασκήσει τα καθήκοντά του
και να ανακοινώσει µόνος του για τον εαυτό του την ηµεροµηνία
πρώτης ψηφοφορίας ως υποψήφιο και στη συνέχεια επέλεξε
ακόµη-ακόµη να συγκαλέσει τη Διάσκεψη των Προέδρων την πε-
ρασµένη εβδοµάδα, την περασµένη Πέµπτη, για να δηλώσει ότι
παραιτείται, να δώσει χρίσµα ως άλλος αυτοκράτωρ στον κ. Γε-
ωργαντά, που δεν είναι ο πρώτος Αντιπρόεδρος -παρέκαµψε τον
κ. Πλακιωτάκη- και να δροµολογήσει διά του κ. Γεωργαντά αυτά
που κάνουµε σήµερα, δηλαδή και το γεγονός ότι συζητάµε σή-
µερα… 

Κύριε Καραθανασόπουλε, να µε ακούσετε, γιατί θα πω αυτά
που πραγµατικά λέει η Πλεύση Ελευθερίας και όταν δεν διαφω-
νούµε σε κάτι δεν χρειάζεται να επινοούµε διαφωνίες. Άµα δια-
φωνούµε, θα το καταλάβετε πολύ καλά. Δεν θα υπάρχει θέµα
ερµηνείας. Το ξέρετε εξάλλου αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Το ξέρουµε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όταν λοιπόν δεν διαφωνούµε να µην επινοούµε διαφω-
νίες και να έχουµε τις κεραίες µας ανοιχτές. Εγώ δεν έχω κανένα
πρόβληµα και να διαφωνώ και να συµφωνώ. Δεν κρύβοµαι πίσω
από τη γνώµη µου και η Πλεύση Ελευθερίας έτσι πορεύεται.

Αυτήν τη στιγµή αυτή η σύµβαση, την οποία εµείς καταψηφί-
ζουµε -και είναι πάρα πολύ ξεκάθαρο ότι την καταψηφίζουµε,
όπως είναι πάρα πολύ ξεκάθαρο ότι εγώ ως Πρόεδρος της Βου-
λής αντιτάχθηκα σε όλες αυτές τις πρακτικές και κατέβηκα από
αυτήν την Έδρα, που κάποιοι τη θεωρούν γλυκιά και δεν θέλουν
να την αφήσουν παρά µόνο αν τους δοθεί κάποια µεγαλύτερη,
ακριβώς υπηρετώντας τις αρχές µου. 

Συνεπώς, η Πλεύση Ελευθερίας είναι πάρα πολύ καθαρή ότι
τους µηχανισµούς µιας αποικιοκρατικής επιβολής των δήθεν πο-
λιτισµένων κρατών δεν τους ασπάζεται. Δεν την ασπάζεται αυτή
τη λειτουργία. Αντίθετα, την αντιπαλεύει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Απλά σας παραπέµπω
στα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, µη διακόπτετε. Είπατε τα δικά σας. Πρέπει να ακούσετε
τον αντίλογο και εµείς θα βγάλουµε τα συµπεράσµατά µας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αντίθετα, την αντιπαλεύει. Τώρα, σας λέµε ότι καταψη-
φίζουµε και θέλετε να µας πείτε ότι υπερψηφίζουµε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπα αυτό το
πράγµα. Άλλο πράγµα σας είπα, µην κάνετε τώρα ότι δεν κατα-
λαβαίνετε, είστε έξυπνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, είστε
έµπειρος και ήσυχος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το αντίθετο, εγώ δεν κάνω ότι δεν ξέρω. Μιλάω ευθέως,
προσκαλώ και τους πολιτικούς Αρχηγούς ευθέως, δεν κρύβοµαι,
και εκεί όπου συµφωνούµε µπορούµε να συµφωνούµε και εκεί
όπου διαφωνούµε µπορούµε να διαφωνούµε. Και πιστέψτε µε,
δεν έχετε να φοβηθείτε τίποτε από το αν κάπου συµφωνούµε.

Αντίθετα, είναι πεδίο δόξης λαµπρό εκεί όπου µπορεί να συµ-
φωνούµε, ας πούµε στις πρωτοβουλίες για την κατάπαυση της
γενοκτονίας στη Γάζα, ας πούµε σε πρωτοβουλίες που αφορούν
την προστασία των εργαζοµένων, την πρώτη κατοικία, σε πάρα
πολλά πεδία που µπορεί να συµφωνούµε, είναι χαζό και κωµικό,
πιστεύω, στα µάτια των πολιτών να προσπαθούµε να επινοή-
σουµε διαφωνίες και εκεί όπου µπορεί να διαφωνούµε, πάλι θαρ-
ρετά µπορεί να διαφωνούµε. Δεν νοµίζω ότι κανείς θα χάσει ή θα
κερδίσει µε παιχνίδια ερµηνειών. 

Αντίθετα, εκείνο το οποίο δυστυχώς αυτή τη στιγµή συµβαίνει
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είναι ότι η Βουλή λειτουργεί µε τον νόµο της αδράνειας. Συνε-
δριάζει, χωρίς ο νεοεκλεγείς Πρόεδρος, ο κ. Κακλαµάνης, να έχει
καν εκδώσει ηµερήσια διάταξη, χωρίς να έχει καν συγκαλέσει τη
Διάσκεψη των Προέδρων, χωρίς να έχει καν κάνει δηλαδή αυτά
τα οποία νοµιµοποιείται, δικαιούται και υποχρεούται να κάνει ως
νεοεκλεγείς Πρόεδρος. Τον προτείνατε, τον εκλέξατε και του
στερήσατε ακόµη και το προνόµιο να αποφασίζει ο ίδιος ως νε-
οεκλεγείς Πρόεδρος την ηµερήσια διάταξη µετά την εκλογή του.
Αυτά είναι πρωτοφανή, είναι ασύλληπτη περιφρόνηση για τη δη-
µοκρατική και την κοινοβουλευτική λειτουργία, όπως και η σηµε-
ρινή αδέξια ή «ακροδεξιά» παρουσία του κ. Τασούλα σαν
αµήχανου συµπαραστάτη στη διαδικασία ανάληψης των καθη-
κόντων του Προέδρου της Βουλής. Ο κ. Τασούλας σήµερα είναι
πολίτης, δεν είναι Πρόεδρος, έχει παραιτηθεί και δεν είναι καν
Βουλευτής. Παρ’ όλα αυτά, παρέστη δίπλα στον κ. Κακλαµάνη,
σχεδόν τον καπέλωσε κιόλας, στη διαδικασία παράδοσης παρα-
λαβής, µιλώντας εκείνος σαν να ήταν ακόµα Πρόεδρος. Και
αυτές οι συµπεριφορές και αυτές οι καταστάσεις δηµιουργούν
βεβαίως, αναπόδραστες, αλγεινές εντυπώσεις. 

Διότι, κύριε Πλεύρη -που είναι ευτύχηµα που είστε εδώ για να
τα απευθύνω απευθείας σε εσάς, όχι σε κάποιον, απευθείας σε
εσάς και σε όλους τους ενδιαφερόµενους, υπάρχουν πολλοί- ας
µην κρυβόµαστε, µια από τις κατ’ εξοχήν βρώµικες δουλειές που
έκανε ο Τασούλας σε συνεργασία και µε εσάς, ήταν ότι έκρυβε
µέχρι το τέλος της θητείας του, δικογραφίες που αφορούν το έγ-
κληµα των Τεµπών στα συρτάρια του. Δεν τις διαβίβασε στην
Εξεταστική Επιτροπή για το έγκληµα των Τεµπών. 

Μάλιστα συνέβη πέρσι το Φλεβάρη και το πρωτοφανές, να έχει
φύγει µε ειδικό ταχυδροµείο η δικογραφία από τον Εφέτη Ειδικό
Ανακριτή στη Λάρισα, Παρασκευή -να έχω εγώ τη διαβεβαίωση
ότι έφυγε από τη Λάρισα την Παρασκευή µε το ειδικό ταχυδρο-
µείο- και εδώ να παριστάνει µέχρι την Τετάρτη ο κ. Τασούλας,
µέχρι την Τετάρτη 28 Φλεβάρη, ανήµερα της επετείου του εγ-
κλήµατος των Τεµπών, να παριστάνει ότι δεν έχει παραλάβει τί-
ποτα. «Αγνοείται η δικογραφία», αυτό έλεγε πέντε µέρες ο κ.
Τασούλας, µέχρι που τοποθετήθηκα στη διαδικασία ανήµερα της
επετείου. Κατήγγειλα ότι δεν µπορεί να αγνοείται η δικογραφία
επί έξι µέρες ενώ έχει φύγει από τα χέρια του Εφέτη Ειδικού Ανα-
κριτή. Και τότε εµφανίστηκε, αργά το απόγευµα της Τετάρτης, η
δικογραφία. 

Τι να θυµηθούµε; Ότι µεθοδεύσατε το άρον άρον κλείσιµο των
εργασιών της Επιτροπής για το έγκληµα των Τεµπών, παριστά-
νοντας ότι όλα έχουν ερευνηθεί, δεν απολείπεται τίποτε να ερευ-
νηθεί; Τίποτε δεν απολείπεται και τίποτα δεν υπολείπεται. Αυτό
παριστάνατε. 

Πώς αισθάνεστε σήµερα, κύριε Πλεύρη, σήµερα που έχουν
βγει όλα αυτά τα στοιχεία; 

Εσείς, κύριε Λαζαρίδη, που µου λέγατε ότι δεν µπορώ να
µιλάω για τα Τέµπη, γιατί δεν έχω παιδιά, εσείς που έχετε παιδιά
πώς αισθάνεστε, που ακούσατε τα παιδιά αυτών των ανθρώπων
να σφαδάζουν και να λένε «δεν έχω οξυγόνο, θα πεθάνουµε»;

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Καλά, εντάξει, αυτά τα παραµύθια
αφήστε τα!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πώς αισθάνεστε; Τα ερευνήσατε όλα τελικά; Το πόρι-
σµα των επτακοσίων σελίδων που ψηφίσατε άρον-άρον, µε
δροµολόγηση του κ. Τασούλα, για να κλείσετε την υπόθεση, απο-
τυπώνει την αλήθεια και την πλήρη διερεύνηση; Αποτυπώνει τα
ευρήµατα για παράνοµο φορτίο; Αποτυπώνει το έγκληµα της
συγκάλυψης, για το οποίο υπάρχουν νέες δικογραφίες και έχουν
και αυτές διαβιβαστεί στη Βουλή; Πώς αισθάνεστε σήµερα;

Ο κ. Τασούλας αισθάνεται πάρα πολύ καλά, γιατί προήχθη. Και
αρκετοί από τα µέλη της επιτροπής αισθάνονται καλά, γιατί επί-
σης προήχθησαν σε θέσεις Υφυπουργών. Να µην τα ξεχνάµε, η
κ. Ράπτη, ο κ. Κέλλας. Αρκετοί προήχθησαν. Ήταν, βλέπετε,
γουρλίδικη η επιτροπή για το έγκληµα από το οποίο έχασαν πε-
νήντα επτά άνθρωποι τη ζωή τους.

Ο κ. Τασούλας αισθάνεται υπέροχα! Θα γίνει και Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας και θα µπορεί να χορηγήσει χάρη σε οποιαδή-
ποτε περίπτωση υπαιτίου ξεφύγει και καταδικαστεί, οπότε έχει η
Κυβέρνησή σας…

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σε κακουργήµατα δεν δίνεται χάρη.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Η Κυβέρνηση για την οποία µπήκε στον κόπο...
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Λέτε ψέµατα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Βλέπω την έντασή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ!
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Λέει ψέµατα, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε! Γιατί; Οι άλλοι δεν ακούνε;
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Είναι και έγκριτη νοµικός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα µπορεί, λοιπόν, να χορηγήσει χάρη ο κ. Τασούλας.
Και έχω πληροφορηθεί ότι µε την κ. Σακελλαροπούλου τα εί-

χατε χαλάσει και σε κάποιες χάρες. Δεν σας έκανε τη χάρη σε
κάποιες χάρες!

Τι ερευνήσατε, κύριε Πλεύρη, αν δεν τα ξέρετε;
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πείτε µας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα σας τα πούµε, αν δεν τα ξέρετε. Μην ανησυχείτε.
Θα σας τα πούµε.

Εγώ απορώ πώς µπορεί να µην ξέρει ο κόσµος και να µη δη-
µοσιεύουν τα µέσα ενηµέρωσης σε ποιους χορηγούνται χάρες
από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και να είναι µε την εντύπωση
ότι αυτή είναι µια αρµοδιότητα που δεν ασκείται, αλλά ασκείται
σπανιότατα, ενώ η πραγµατικότητα είναι ότι υπάρχει συµβούλιο
χαρίτων στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, το οποίο εργάζεται πυρε-
τωδώς. Πυρετωδώς!

Να αποχωρήσετε, κύριε Λαζαρίδη!
Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, η προαγωγή του κ. Τασούλα έχει ως

σκοπό να διαπραγµατεύεται κ. Μητσοτάκης µε υπόλογους και
µάρτυρες και ενεχόµενα πρόσωπα και για το έγκληµα των Τεµ-
πών και για το έγκληµα των υποκλοπών και να µπορεί να διαβε-
βαιώνει ότι, ακόµη και αν κάτι πάει στραβά στην ποινική
διαδικασία, υπάρχει η δυνατότητα για χορήγηση χάρης. Τέτοια
κατάντια!

Τέτοια κατάντια, να γίνει Πρόεδρος της Βουλής, κύριε Τσο-
κάνη, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας που αγόρευε από
αυτή εδώ τη θέση, επιχειρηµατολογώντας ότι ο Μπελογιάννης
δεν αγωνίστηκε για τη δηµοκρατία -αυτά έλεγε ο Βουλευτής Τα-
σούλας- αλλά ήθελε να επιβάλει κοµµουνιστική δικτατορία. Αυτά
ειπώθηκαν από τον κ. Τασούλα, που δεν πρέπει να ξεχνάµε κα-
θόλου ότι εκπροσωπεί πολιτικά -χαµογελάτε, κύριε Πλεύρη- αυτό
το οποίο εκπροσωπεί πολιτικά το δίδυµο που είδαµε στα κυβερ-
νητικά έδρανα προηγουµένως. Και πήγε το µυαλό µου και στα
παιδικά µας χρόνια και στο «Muppet Show» που παρακολουθού-
σαµε.

Το δίδυµο, λοιπόν, που είδαµε στα κυβερνητικά έδρανα, τον
κ. Μητσοτάκη και τον κ. Βορίδη, δηλαδή τι; Μα, την «Κεντροα-
κροδεξιά». Αυτή είναι η Κυβέρνησή σας, µια ακροδεξιά η οποία
προσπαθεί να ενδυθεί τον µανδύα του Κέντρου, αλλά δεν µπορεί
φυσικά να κρυφτεί και κυρίως, δεν µπορεί να ξεφύγει από τον
χειρότερο εαυτό της, που πρεσβεύει τα πιο σκοτεινά.

Η Πλεύση Ελευθερίας δεν ψήφισε τον κ. Τασούλα το 2023 και
είναι απολύτως δικαιωµένη. Και δεν ψηφίσαµε και κανέναν Αντι-
πρόεδρο από τη Νέα Δηµοκρατία, όπως κάνανε άλλα κόµµατα.
Αρνηθήκαµε να µπούµε µε την πρώτη µας µέρα στη Βουλή σε
deals. Μας τιµώρησε η Νέα Δηµοκρατία και κ. ο Τασούλας, αφαι-
ρώντας από την Πλεύση Ελευθερίας τη δυνατότητα να έχει Αν-
τιπρόεδρο της Βουλής. Το γνωρίζαµε αυτό, ότι αυτή τη
διακινδύνευση ενείχε η στάση µας. Και πήραµε αυτό το ρίσκο.
Διότι η στάση αρχής στη διαδροµή κάποιων από εµάς, και σί-
γουρα στη διαδροµή της Πλεύσης Ελευθερίας, είναι πολύ πιο
σηµαντική από το να έχουµε Πρόεδρο, Αντιπρόεδρο της Βουλής
από το κόµµα µας, πολύ περισσότερο από το να έχουµε Αντιπρό-
εδρο της Βουλής της Αντιπολίτευσης που µιµείται τους Αντιπρο-
έδρους της Κυβέρνησης. Είναι, λοιπόν, απολύτως συνειδητή η
δική µας θέση και στάση. 

Και µε τις ίδιες αρχές σε αυτή την πάρα πολύ σοβαρή συγκυ-
ρία -πάρα πολύ σοβαρή συγκυρία!- που από τη µία πλευρά οµο-
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λογείται η πλήρης αδυναµία της Νέας Δηµοκρατίας να κάνει µια
πρόταση για το πρώτο τη τάξει πολιτειακό αξίωµα η οποία να
βρίσκει έστω κάποιο έδαφος εκτίµησης στην κοινωνία πρώτα
από όλα, και στο πολιτικό φάσµα στη συνέχεια -η κοινωνία έχει
πολύ µεγαλύτερη σηµασία από τα κόµµατα- πρότεινε, λοιπόν,
ένα πρόσωπο απαξιωµένο από την κοινωνία, κατά του οποίου
υπάρχει οργή στην κοινωνία και στους συγγενείς των θυµάτων
των Τεµπών, και δίκαιη οργή, και µε αυτόν τον τρόπο επιχειρεί
να ελέγξει όλους τους αρµούς του κράτους, γιατί άλλοι το εξήγ-
γειλαν και άλλοι το υλοποιούν.

Ο κ. Μητσοτάκης αυτό ακριβώς είναι που κάνει. Προσπαθεί να
ελέγξει όλους τους αρµούς του κράτους. Τη δικαιοσύνη την
ελέγχει πια, έχει εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, έτοιµη για όλα,
έτοιµη να καλύψει ακόµα και τα κακουργήµατα των υποκλοπών.
Έχει ανεξάρτητες αρχές φαλκιδεµένες. Αντικατέστησε τον δικό
του εκλεκτό στην Επιτροπή Ανταγωνισµού γιατί δεν του έκανε
όλα τα χατίρια και κυρίως γιατί ήλεγχε τις τράπεζες. Αντικατέ-
στησε τα τέσσερα µέλη της ΑΔΑΕ την παραµονή της συνεδρία-
σης για την επιβολή προστίµου στην ΕΥΠ για τις υποκλοπές. Και
επιχείρησε -και ευτυχώς το αποτρέψαµε και χαίροµαι πάρα πολύ
που έδρασαν προς την κατεύθυνση του να αποτραπεί αυτό συ-
νολικά από την Αντιπολίτευση και να αλλάξουν και τη στάση τους
τρία κόµµατα της Αντιπολίτευσης που κάπως είχαν πειστεί ότι
ήταν µια περίπτωση καλή ο αντικαταστάτης γιατί δεν προερχό-
ταν από τη Νέα Δηµοκρατία- µε λυσσαλέα λοιπόν προσπάθεια
να αντικατασταθεί ο Συνήγορος του Πολίτη. Με οργή ο Πρωθυ-
πουργός ήρθε εδώ στην Ολοµέλεια να πει ότι: «Δεν καταλαβαί-
νετε τίποτε. Και τι θέλετε να κάνουµε; Θέλετε να αναθεωρήσουµε
το Σύνταγµα και να διορίζουµε µόνοι µας τις ανεξάρτητες
αρχές;». Αυτά είπε ο κ. Μητσοτάκης εδώ, και αυτό που προειδο-
ποίησε ότι σκέφτεται να κάνει για τις ανεξάρτητες αρχές το
έκανε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να συνεχίσω παρακαλώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, συνεχίστε, κυρία

Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.
Αυτό, λοιπόν, που προανήγγειλε για τις ανεξάρτητες αρχές,

το έκανε για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Τώρα εγώ θα ήθελα
να πω ξεκάθαρα το εξής: Όχι απλώς δεν ψηφίσαµε τον κ. Κακλα-
µάνη, αλλά θεωρούµε µείζον λάθος να εµφανίζονται κόµµατα της
Αντιπολίτευσης συναινετικά σε αυτή την εκλογή. Δεν είναι µια
τρέχουσα εκλογή, δεν είναι µια αθώα εκλογή, δεν είναι µια εθι-
µοτυπική εκλογή στην αρχή µιας περιόδου. Είναι µία εκλογή άρ-
ρηκτα συνδεδεµένη µε µία οικτρή µεθόδευση υπονόµευσης του
κράτους δικαίου και η Αντιπολίτευση θα έπρεπε σύσσωµη να έχει
αποκρούσει αυτή την κίνηση.

Από την άλλη πλευρά, το γεγονός ότι δεν ψηφίσαµε τον κ. Κα-
κλαµάνη καθόλου δεν σηµαίνει -του το γνωστοποίησα και προ-
σωπικά- ότι δεν έχουµε απαιτήσεις από τον κ. Κακλαµάνη, ο
οποίος εξελέγη στη θέση του Προέδρου της Βουλής και έχει τις
υποχρεώσεις του Προέδρου της Βουλής. Έκανε µια καλή αρχή
προσφωνώντας έστω τις γυναίκες στο πρόσωπό µου κατά την
προσφώνηση των πολιτικών Αρχηγών. Είναι µια καλή αρχή που
οφείλω να την επισηµάνω, διότι είχαµε «λουστεί» τέτοιο σεξισµό
και τέτοια κακοποιητική συµπεριφορά από τον κ. Τασούλα που
και αυτά τα αυτονόητα και τα εντελώς σχηµατικά είναι και αυτά
προς επισήµανση. 

Θα ήθελα επίσης να πω ότι παρακολουθώ µε ενδιαφέρον την
προσπάθεια της Νέας Δηµοκρατίας να εγκλωβίσει τα πρώην κυ-
βερνητικά κόµµατα, δηλαδή το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥΡΙΖΑ, στην υπε-
ράσπιση του κακού κυβερνητικού παρελθόντος τους. Είναι
εντυπωσιακό και µε απογοήτευση παρακολουθώ ότι «τσιµπάνε»
στην υπεράσπιση του κακού κυβερνητικού παρελθόντος τους. Η
προσπάθεια του κ. Μητσοτάκη να καθαγιάσει τα µνηµόνια και να
πει ότι όσοι αντιστάθηκαν στα µνηµόνια είναι κάποια ακραία στοι-
χεία, τα οποία πρέπει όλοι να τα αποκηρύξουν σαν µιάσµατα,
είναι και αυτή µία ένδειξη απόλυτης πολιτικής κατάπτωσης.

Κατάπτωση! Είναι δυνατόν το 2025 να προσπαθείτε να υπερα-
µυνθείτε του εαυτού σας µιλώντας για δραχµιστές; Ποιος συζη-

τάει αυτά τα θέµατα σήµερα, κύριοι; Ποιος συζητάει αυτά τα θέ-
µατα σήµερα και ποιος µέσα στην ελληνική κοινωνία δεν έχει συ-
νείδηση του εγκλήµατος που έγινε σε βάρος του ελληνικού λαού,
όταν εισήχθη η χώρα σε διαφορετικό νόµισµα, χωρίς οι πολίτες
να γνωρίζουν τους όρους και µε απατηλές κινήσεις, µε κινήσεις
συγκάλυψης ως προς την αλλαγή της ισοτιµίας και της αγορα-
στικής τους δύναµης; Θα ξεχάσουµε ότι «µπουκώσανε» οι τότε
κυβερνώντες τους πολίτες µε προεγκεκριµένα δάνεια από τις
τράπεζες, για να µην καταλάβουν οι πολίτες ότι πια µε τον µισθό
τους δεν µπορούσαν να αγοράσουν και δεν µπορούσαν να εξα-
σφαλίσουν αυτά που µπορούσαν πριν; Θα το ξεχάσουµε; Θα ξε-
χάσουµε το «ξέπλυµα» του εγκλήµατος του Χρηµατιστηρίου;
Διότι αµέσως µετά έγινε αυτή η µετάβαση στο νόµισµα. Ή θέλετε
να µας πείτε ότι τα νοµίσµατα είναι ιδεολογίες; Απορώ µ’ αυτή
τη συζήτηση. Είναι ιδεολογία το ευρώ; Είναι ιδεολογία η δραχµή;
Είναι ιδεολογία το ρούβλι, το γιεν, η λίρα; Είναι ιδεολογίες τα νο-
µίσµατα; Αυτό νοµίζετε; Τα νοµίσµατα είναι απλά µέσα για την
επίτευξη της κοινωνικής ευηµερίας. Δεν είναι ούτε θεία αντικεί-
µενα ούτε πρόσωπα υπεράνω κριτικής ούτε φυσικά ιδέες. Εκεί
έχετε καταντήσει, ιδέα σας να είναι το νόµισµα; Εκεί έχετε κατα-
πέσει; 

Η ιδέα µας και η αρχή µας έχει να κάνει µε την αλήθεια. Και αν
θέλετε πραγµατικά να συζητήσουµε -και σας διαβεβαιώ- εµείς
θα συζητήσουµε. Θα πούµε την αλήθεια και θα σας αναγκά-
σουµε κι εσάς να πείτε την αλήθεια και για το τρίτο µνηµόνιο που
ψηφίσατε όλοι µαζί και για τα προηγούµενα που φέρατε και ήταν
όλα και αχρείαστα και παράνοµα και αντισυνταγµατικά. Σχέδια
συµβάσεων χωρίς υπογραφές που άλλα κυρώνονταν και άλλα
ενσωµατώνονταν, που ερχόντουσαν στη Βουλή εκβιαστικά ότι θα
κλείσει η στρόφιγγα αν δεν ψηφιστεί το ένα ή το άλλο ή το τρίτο.
Κι έτσι κόψατε µισθούς, έτσι κόψατε συντάξεις, έτσι κόψατε τον
δέκατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο µισθό. Έτσι αποψιλώσατε
τη δηµόσια υγεία. Έτσι φτάσαµε οι µαθητές να διαβάζουν στα
σχολεία από φωτοτυπίες. Έτσι φτάσαµε οι µαθητές να κάνουν
µάθηµα σε κοντέινερ. Έτσι φτάσαµε σε µία τροµακτική υποβάθ-
µιση, σε αυτοκτονίες, στην απώλεια ενός σοβαρότατου ποσο-
στού στο βιοτικό επίπεδο των πολιτών. 

Αυτά θέλετε να υπερασπιστείτε; Αλήθεια; Θα µας βρείτε απέ-
ναντι. Κι εµένα θα µε βρείτε απέναντι µε πολύ συγκεκριµένα επι-
χειρήµατα, µε πολύ συγκεκριµένα γεγονότα. Φυσικά µε τα
πορίσµατα τα οποία η Επιτροπή Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους, που
συστήθηκε υπό την προεδρία µου το 2015, συνέταξε και έναντι
των οποίων είστε εκτεθειµένοι και υπόλογοι γιατί και σήµερα οι
πολίτες δοκιµάζονται σε πάρα πολλά επίπεδα και εσείς επιχαί-
ρετε µε τις µισθάρες από τον δηµόσιο κορβανά. Είστε µισθοσυν-
τήρητοι του δηµοσίου όλοι σας. Κουνάτε το δάχτυλο στους
πολίτες και στους εργαζόµενους στον δηµόσιο τοµέα και δεν
επαναφέρετε τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό που
τους στερήσατε παράνοµα το 2012 -προσωρινά όπως είπατε
τότε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Οι Βουλευτές δεν είναι µι-
σθωτοί. Ντροπή. Αντικοινοβουλευτική προσέγγιση. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παριστάνετε και τους οπαδούς του φιλελευθερισµού
µε δηµόσιο χρήµα και µε 500 εκατοµµύρια ευρώ χρέη του κόµ-
µατός σας που για να αποπληρωθεί σας είπα ποια είναι η συν-
ταγή και ποιο είναι το σχέδιο: Να παίρνετε εσείς οι Βουλευτές
µηνιαίως 830 ευρώ, τον κατώτατο µισθό που εσείς έχετε αποφα-
σίσει ότι είναι καλός για τους πολίτες, και µε το υπόλοιπο του
βουλευτικού µισθού να αποπληρώνετε το χρέος σας. Θα απο-
πληρωθεί σε σαράντα ένα χρόνια, εάν παραµείνετε εκατόν πε-
νήντα έξι ή εκατόν πενήντα επτά -πόσοι είστε τώρα. Πήρατε και
τον κ. Αυγενάκη που τραµπούκισε τον εργαζόµενο και δεν θέλατε
να τον δείτε στα µάτια σας πριν από πέντε µήνες. Αλλά µετά αλ-
λάξατε γνώµη γιατί είναι γλυκιά η εξουσία. 

Για τις ευθύνες σας, λοιπόν, θα µιλήσουµε. Και δεν θα µιλή-
σουµε µε όρους ιδεολογικοποίησης των νοµισµάτων. Εξάλλου
είναι τόσο παρωχηµένα, χρεοκοπηµένα αυτά τα τεχνάσµατα, που
απορώ ποιος σας συµβούλεψε να κατρακυλήσετε εκεί και να κα-
λείτε τον κ. Ανδρουλάκη ας πούµε να αποποιηθεί τους δραχµι-
στές. Ποιοι είναι αυτοί; Ποιοι είναι οι δραχµιστές; Ποια είναι αυτά
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τα όντα που απειλούν το πολιτικό µας σύστηµα; Μα, αν είναι δυ-
νατόν. Γελάει η νέα γενιά. Γελάνε τα παιδιά, αλλά και οργίζονται. 

Χτες, σε µία πάρα πολύ έντονη µέρα, η ωραιότερη πραγµατικά
στιγµή µου ήταν ένα δίωρο δίπλα στους µαθητές των µουσικών
σχολείων, των καλλιτεχνικών σχολείων, των παιδιών που είναι
σχεδόν ή και εντελώς ολοκληρωµένοι καλλιτέχνες. Με δρώµενα
διαµαρτυρήθηκαν διεκδικώντας ποιότητα για τα σχολεία τους και
για την εκπαίδευσή τους. Τα παιδιά αυτά κάνουν µάθηµα ακόµα
και κάτω από τις σκάλες, σε συνθήκες ανεπίτρεπτες. 

Και, όµως, επιµένουν να δηµιουργούν και επιµένουν να διεκδι-
κούν. Ένας από τους πιο ωραίους στίχους που είπανε στην ραπ,
αφού πρώτα είπαν «γιατί ο κόσµος τούς ανήκει», «γιατί ο κόσµος
σάς ανήκει», αλλά αλλάζουµε τον στίχο, «γιατί ο κόσµος µάς ανή-
κει».

Τα νέα παιδιά ξέρουν πάρα πολύ καλά, λοιπόν, ότι ο κόσµος
τούς ανήκει. Και θα τον αλλάξουν αυτόν τον κόσµο και θα είµα-
στε και εµείς µαζί τους για να αλλάξουµε τον κόσµο -γιατί αλλά-
ζει ο κόσµος, αυτό το έχει αποδείξει η ιστορία της ανθρω-
πότητας- και θα είµαστε εκεί εκπροσωπώντας και τα παιδιά αυτά,
που διεκδικούν και δηµιουργούν, αλλά και εκείνα τα παιδιά που
δεν έχουν πια φωνή για να ουρλιάξουν. Εκείνα τα παιδιά που η
τελευταία τους κραυγή ήταν «βοήθεια», εκείνα τα παιδιά για τα
οποία έχετε βάψει τα χέρια σας µε αίµα. Εκείνα τα παιδιά που οι
γονείς τους δεν θα σταµατήσουν πουθενά και είµαστε µαζί τους.
Δεν είµαστε µε κανέναν Αγοραστό, µε κανέναν Τριαντόπουλο, µε
κανέναν κηφήνα της εξουσίας, µε κανέναν Καραµανλή που ορ-
γάνωσε φιέστα να του φιλούν τα χέρια και έδινε παραπολιτικά
ότι του φιλούσαν τα χέρια -τι κατάπτωση!- µε κανέναν Μητσο-
τάκη που δεν µπορεί να αντικρίσει ούτε τα παιδιά αυτά ούτε τις
οικογένειές τους ούτε, δυστυχώς, τις ευθύνες του. 

Η Πλεύση Ελευθερίας και σε αυτήν την ιδιαίτερη περίοδο,
µετά από την παραίτηση Τασούλα -ένα ευτυχές γεγονός- και την
εκλογή νέου Προέδρου της Βουλής, θα είναι εδώ για να διεκδικεί
επιτέλους η Βουλή να λειτουργήσει. Βεβαίως, απευθύνουµε -
έχουµε, ήδη, απευθύνει- και εγγράφως απευθύνω πρόσκληση
στους Αρχηγούς της Αντιπολίτευσης, των κοµµάτων µε τα οποία
ήδη έχουµε αναλάβει κοινές πρωτοβουλίες, για τα Τέµπη, για τις
υποκλοπές, για την πρόταση µοµφής, για τα ζητήµατα που καίνε
τους ανθρώπους και την κοινωνία, για τη γενοκτονία στη Γάζα,
για τη δηµοκρατία. Απευθύνω, λοιπόν, πρόσκληση σε εκείνους
τους Αρχηγούς να έχουµε µία τακτική και οργανωµένη συγκρο-
τηµένη διαβούλευση, ένα «Συµβούλιο Αντιπολίτευσης», που θα
κάνει εκείνα που η Κυβέρνηση φοβάται, θα διαβουλεύεται, θα
εκτιµά, θα παρεµβαίνει.

Και, ξαναλέω, ως Αρχηγός της Πλεύσης Ελευθερίας, ως η µο-
ναδική γυναίκα Αρχηγός και ως η Αρχηγός µιας Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας έξι δραστήριων Βουλευτών, κανείς δεν έχει να χάσει
από αυτό. Ουδείς θα απορροφήσει τον άλλο, ουδείς θα καπελώ-
σει τον άλλον, ουδείς θα κατευθύνει τον άλλον. Είναι στοιχείο
δηµοκρατίας αυτό το οποίο χρειάστηκε να κάνουµε σε κρίσιµες
στιγµές, να το οργανώσουµε µε δηµοκρατικό τρόπο για να αν-
ταποκριθούµε και σε µία ανάγκη της κοινωνίας που διψά για δη-
µοκρατία και για ελευθερία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ένα λεπτό περιµένετε να ρυθµίσω λίγο την πορεία της συνε-

δρίασης, αλλά για τελευταία φορά και να εξηγήσω γιατί. Γιατί εγώ
από τα άλλα κόµµατα ειδοποιήθηκα, γι’ αυτό και η Βουλή µε τον
Κανονισµό της προβλέπει να υπάρχουν Γραµµατείες Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων, οι οποίες µας ενηµερώνουν και τους ενηµερώ-
νουµε. Σήµερα, παραδείγµατος χάριν, είχαµε την ενηµέρωση ότι
δεν θα µίλαγε κανένας εκ της Νέας Αριστεράς -ούτε ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος- επειδή τάσσεται υπέρ ή από άλλα κόµ-
µατα. 

Επειδή, λοιπόν, ο Προεδρεύων κάθε φορά θέτει και ορίζει τη
διαδικασία και αυτήν τη στιγµή θα βγούµε έξω από αυτό που
όρισα. Θα δώσω κάποια στιγµή τον λόγο στους συναδέλφους
που ζήτησαν, αφού, όµως, προηγηθεί ο κ. Καραθανασόπουλος,

ο οποίος µου εξήγησε ότι υπάρχει λόγος, τον οποίον αναγνωρίζω
κατά το άρθρο 68 του Κανονισµού της Βουλής, προσωπικού θέ-
µατος, που ανάγεται στην παραποίηση -κατά τα λεγόµενα- δε-
δοµένων και θέλει να διαβάσει από τα Πρακτικά κάτι και εκεί θα
κλείσουµε.

Παρακαλώ µόνο την ανάγνωση, κύριε Καραθανασόπουλε. Θα
σας δώσω τον λόγο για δύο λεπτά. Το κατάλαβα εγώ ότι υπάρχει
παραποίηση δεδοµένων λέτε. Εξηγήστε γιατί είναι παραποίηση
κάποια πράγµατα τα οποία είπε η κ. Πρόεδρος, η κ. Κωνσταντο-
πούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ παραποίηση δεδοµένων;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, όχι, εγώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είπε ότι παραποιήθη-

καν τα λεγόµενα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά τα οποία ειπώθη-

καν από την κ. Κωνσταντοπούλου για την παρέµβασή µου δεν
είναι σωστά. Γιατί; Γιατί, απ’ ό,τι φάνηκε, δεν γνώριζε τι είπε ο ει-
σηγητής της. Και τι είπε ο εισηγητής της στις αρµόδιες επιτρο-
πές, αλλά και σήµερα; Είπε ότι θεωρούµε, λέει, από τα τρία αυτά,
δηλαδή από την προώθηση της πολυκοµµατικής δηµοκρατίας,
του πλουραλισµού και της οικονοµίας της αγοράς, το µόνο που
έχει µείνει είναι πλέον ο στόχος της ΕΤΑΑ, η προώθηση της οι-
κονοµίας της αγοράς. Αυτό είπα και εγώ ότι είπατε.

Δεύτερον, πολλά από αυτά τα καθεστώτα είναι µονοκοµµατι-
κές δικτατορίες. Όµως, η ΕΤΑΑ το αγνοεί.

Και, τρίτον, υπό την έννοια αυτή πιστεύουµε ότι είναι δύσκολο
να υποστηρίξουµε µια αδιάκριτη συµµετοχή από την πλευρά της
ΕΤΑΑ στις επενδύσεις κρατών της Υποσαχάριας Αφρικής. Αυτά
είπε ο εισηγητής σας. Εσείς τι είπατε; Ότι είναι αποικιοκρατικά.
Τέτοια πράγµατα δεν τα είπε ο εισηγητής σας.

Άρα, ας συνεννοηθείτε στην Πλεύση Ελευθερίας να έχετε
κοινή πλεύση και µετά ασχοληθείτε µε το ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε κατανοητό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Πρόεδρε, θα

µου επιτρέψετε, αφού δεν υπάρχει τώρα ουσιαστικός λόγος.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μόνο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μόνο ένα λεπτό.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Καραθανασόπουλε, συνεπώς είναι αντιληπτό ότι
η Πλεύση Ελευθερίας καταψηφίζει το νοµοσχέδιο. Αν είχαµε, δε,
τη διάθεση και αν έχετε τη διάθεση, εγώ την έχω µε πολλή χαρά,
µπορούµε να αναπτύξουµε και περαιτέρω λόγους. Εξάλλου δεν
πρόκειται για σύµβαση. Πρόκειται για διοικητικές αποφάσεις -αν
είναι δυνατόν- που προσλαµβάνουν τώρα υπερνοµοθετική ισχύ
µε αυτή τη διαδικασία. Εµείς δεν αναγνωρίζουµε ούτε αυτή τη
διαδικασία ούτε αυτές τις τράπεζες ούτε αυτήν την αποικιοκρα-
τική λειτουργία. Χαίροµαι που είναι σαφές και σε εσάς. Νοµίζω
κάνατε µια άδικη ερµηνεία της τοποθέτησης του εισηγητή µας
και, όπως σας είπα και πριν, εκεί όπου συµφωνούµε δεν χρειάζε-
ται να επινοούµε λόγους για να διαφωνήσουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγιναν αντιληπτά.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Παππά µε την παράκληση εις

επήκοον όλων που είστε εδώ από όλες τις Κοινοβουλευτικές
Οµάδες ότι πάντα πρέπει να συνεννοούµεθα. Εγώ καταλαβαίνω
ότι υπάρχουν υποχρεώσεις που έχετε είτε οι εισηγητές είτε οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, αλλά υπάρχει και η διαδικασία να
ξέρουµε, γιατί εγώ τώρα αναιρώ τον εαυτό µου διότι δίνω τον
λόγο στον κ. Παππά, ενώ είπα ότι θα κλείσει και αυτή τη στιγµή
θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός.

Ο Υπουργός, όµως, συµφωνεί να πάρετε τον λόγο, κύριε
Παππά, και έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και σας
ευχαριστώ επειδή κινείστε και στα όρια όσων ορίζει ο Κανονι-
σµός της Βουλής για να µην παραβιαστεί το δικαίωµα και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να τοποθετηθεί σήµερα στην
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Ολοµέλεια. Είχα προσωπικώς βεβαρηµένο πρόγραµµα όλη την
ηµέρα µαζί µε τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, διότι ήµασταν σε συ-
ναντήσεις µε θεσµικούς και κοινωνικούς φορείς για τα µείζονα
θέµατα των τραπεζών. 

Θα ήθελα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να
συγχαρώ τον Νικήτα Κακλαµάνη για την εκλογή του στην προ-
εδρία της Βουλής και να πω ότι η προσδοκία µας είναι ότι θα
υπηρετήσει τον ρόλο του όχι ως ένας κοµµατικός Πρόεδρος
απλώς προερχόµενος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας.
Η προσδοκία είναι -και αν αυτό δεν συµβεί, βεβαίως και θα το
υπογραµµίσουµε δηµόσια- ότι θα τιµήσει και την πολιτική του πο-
ρεία και το ήθος, για το οποίο τον εκτιµούν οι πολίτες.

Συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µια δηµό-
σια τράπεζα. Η EBRD, η Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυ-
ξης, είναι µία δηµόσια τράπεζα, µία διεθνής δηµόσια τράπεζα. Η
Ελλάδα δεν έχει δηµόσια τράπεζα µε επιλογή της δικής σας Κυ-
βέρνησης. Είχε συµµετοχές τεράστιες το δηµόσιο, τις πουλή-
σατε άρον-άρον και ο Έλληνας φορολογούµενος ζηµιώθηκε
κατά 40 δισεκατοµµύρια και αυτό είναι µια στρατηγική επιλογή,
την οποία εσείς κάνετε.

Συναντηθήκαµε σήµερα και µε τους εκπροσώπους της οργα-
νωµένης επιχειρηµατικότητας, µε τους επικεφαλής του Επαγγελ-
µατικού Επιµελητηρίου της Αθήνας –που είναι σύµβουλος της
πολιτείας- και βεβαίως της Συνοµοσπονδίας Εµπόρων και Βιοτε-
χνών Ελλάδας. Και καµία έκπληξη δεν δηµιούργησε ότι µας ανέ-
φεραν εκ νέου ότι είναι αποκλεισµένες οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις από το Ταµείο Ανάκαµψης και τον τραπεζικό δανει-
σµό. Μόνο εξήντα χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν πρόσβαση σε
αυτό.

Είχαµε, κύριε Παπαθανάση, πριν από λίγες ηµέρες τη συζή-
τηση µιας επίκαιρης ερώτησης. Προσδοκούµε να ανταποκριθεί
γρήγορα το Υπουργείο σε δύο αιτήσεις κατάθεσης εγγράφων
που φέραµε ενώπιον σας: Πρώτον, ζητάµε τις τελικές δαπάνες
για το Ταµείο Ανάκαµψης και, δεύτερον, την αλληλογραφία που
είχε η αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου µε το Ευρωπαϊκό Ελεγ-
κτικό Συνέδριο.

Πρόκειται για µία «βόµβα». Η έκθεση του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου σάς εκθέτει ανεπανόρθωτα και αυτό το πράγµα δεν θα επι-
τρέψουµε σε καµία περίπτωση να περάσει στα ψιλά.

Η θέση µας είναι ότι πρέπει να υπάρχει µια δηµόσια τράπεζα
στην Ελλάδα για να πιέσει τον ανταγωνισµό προς τα κάτω και µη
µας λέτε ότι δεν γίνεται. Έχετε µία προπαγάνδα ότι δεν γίνεται
διατίµηση στα τραπεζικά προϊόντα. Με συγχωρείτε, δεν φέρατε
διατίµηση στις προµήθειες; Φέρατε διατίµηση για τις προµή-
θειες. Μάλιστα. Και µας κάνατε και τους «αγιοβασίληδες».

Κύριε Παπαθανάση, είναι ο Κανονισµός 886 του 2024. Αυτές
τις ρυθµίσεις φέρατε για να αγγίξετε –προσέξτε τι!- από το 1,5
δισεκατοµµύριο που εισπράττουν οι τράπεζες το χρόνο τα 150
εκατοµµύρια! Και θα έρθουµε µε κοινοβουλευτικό έλεγχο –σας
προετοιµάζω ψυχολογικά- να µας εξηγήσετε γιατί δεν εφαρµό-
ζετε πλήρως τον Κανονισµό που και οι Ευρωβουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας ψήφισαν στη Βουλή.

Επίσης, θέλω να σας ρωτήσω –παρακαλώ να αδράξετε την ευ-
καιρία, αν έχετε την καλοσύνη, στο κλείσιµο της συνεδρίασης-
πότε θα φέρετε για εφαρµογή την Οδηγία 2225 που προβλέπει
πλαφόν στα επιτόκια των καταναλωτικών δανείων. Επαναλαµ-
βάνω, για να ακούσουν καλά όσοι επιχειρούν να ασκήσουν ιδεο-
λογική και πολιτική τροµοκρατία στο δηµόσιο διάλογο και λένε
ότι δεν γίνεται διατίµηση. Η Οδηγία 2225 επιβάλλει στα κράτη-
µέλη να φέρουν ρυθµίσεις πού µπαίνει πλαφόν στα επιτόκια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, µη βλέπετε

το ρολόι. Θα έχετε την άνεση που θέλετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εντάξει, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευ-

χαριστώ ξανά.
Κι εδώ κοιτάξτε να δείτε, θα πρέπει έστω και µία φορά να λει-

τουργήσετε προληπτικά. Διότι τι µας δίδαξαν οι διεθνείς ανατα-
ραχές, κύριε Παπαθανάση; Τι συνέβη, όταν ήρθαν οι διεθνείς
αναταραχές; Παραβιάστηκαν όλοι οι ιεροί κανόνες των οικονο-

µικών επιτελείων και των οικονοµικών ιερατείων του προηγούµε-
νου διαστήµατος. Χαλάρωσε το Σύµφωνο Σταθερότητας. Παρα-
µερίστηκαν οι κανόνες περί κρατικών ενισχύσεων. Προκρίθηκαν
ακόµα και κρατικοποιήσεις εταιρειών ενέργειας.

Και τώρα που οι διεθνείς εξελίξεις προµηνύουν µια νέα ανα-
ταραχή, η Κυβέρνηση υπνοβατεί. Η Κυβέρνηση υπνοβατεί προς
τις νέες συνέπειες της καινούργιας προδιαγραφόµενης ανατα-
ραχής: οι εξελίξεις στη Συρία, η υπόσχεση της νέας ηγεσίας των
Ηνωµένων Πολιτειών που –πέρα από τα επικίνδυνα που λέει για
αλλαγή των συνόρων- έχει προαναγγείλει δασµούς. Ποια θα είναι
η επίπτωση στην ελληνική οικονοµία; Σας ρωτώ. Ποια µέτρα
έχετε πάρει για να τη θωρακίσετε;

Εµείς λέµε δύο απλά πράγµατα: Δηµόσια τράπεζα, πώς θα
προστατευτεί η ελληνική οικονοµία από τα αυξηµένα κόστη ενέρ-
γειας και τα κόστη δανεισµού που έχουν εκτοξευτεί; Μη µας
πείτε ότι δεν γίνεται για άλλη µια φορά.

Στην Εσπερία, στην Ευρώπη και δηµόσιες τράπεζες υπάρχουν
–το 40% του ευρωπαϊκού τραπεζικού τοµέα είναι- και δηµόσιες
επιχειρήσεις που διασφαλίζουν την οµαλή ροή προσιτού ρεύµα-
τος προς τους πολίτες και τις επιχειρήσεις. Δεν είναι αυτή η προ-
τεραιότητά σας και γι’ αυτό είµαστε τρίτοι από το τέλος στο µέσο
πραγµατικό µισθό πλήρους απασχόλησης.

Και άκουσα ότι εξεγείρεσθε επειδή εµείς υιοθετήσαµε το αυ-
τονόητο αίτηµα της ΑΔΕΔΥ για 13ο και 14ο µισθό, που θα έχει δη-
µοσιονοµικό κόστος κάτω από 2 δισεκατοµµύρια, ενώ είχατε
υπερπλεόνασµα τη χρονιά που έκλεισε κοντά στα 2 δισεκατοµ-
µύρια. Είναι µέτρα τα οποία µπορούν να αναληφθούν αλλά δεν
είναι στις επιλογές σας.

Και σας τα είπε ευγενικά, βεβαίως, σήµερα ακόµα ένας άνθρω-
πος, ο πρώην Πρωθυπουργός της Ιταλίας, ο Ενρίκο Λέτα, ο
οποίος στην κατακλείδα, στα συµπεράσµατα της έκθεσης για την
κοινή αγορά την οποία συνέταξε, λέει ότι θα πρέπει οι νοµοθετι-
κές πρωτοβουλίες των κυβερνήσεων να µην παρεµποδίζουν τις
συλλογικές συµβάσεις. Είµαστε οι τελευταίοι στην κάλυψη των
εργαζοµένων από συλλογικές συµβάσεις. Έχει στόχο η Ευρώπη
να πάει στο 80% και είµαστε στο 25% µε 27% στην Ελλάδα.

Τώρα, έχουµε συγκλονιστικές αποκαλύψεις σε σχέση µε τα
Τέµπη, κύριε Παπαθανάση. Δεν εµπίπτουν στις αρµοδιότητές
σας, αλλά γνωρίζετε και εσείς, όπως γνωρίζουµε και εµείς…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχει ασκήσει αρµοδιότητες ο κ. Παπαθανάσης, έχει
εκταµιεύσει 647.000 ευρώ για το µπάζωµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η Κυβέρνησή σας, λοιπόν, κύριε Παπα-
θανάση, έχει απαράγραπτες ηθικές και πολιτικές ευθύνες και
κατ’ εµάς καταφανώς συντρέχουν λόγοι διερεύνησης και ποινι-
κών ευθυνών για τους αρµοδίους και τους συναρµοδίους.

Τα νέα ηχητικά ντοκουµέντα έκαναν την Ελλάδα να ανατριχιά-
σει. Η Κυβέρνησή σας καλείται να µην επιχειρήσει νέα συσκότιση
και σας προειδοποιούµε σε κάθε περίπτωση ότι δεν θα επιτρέ-
ψουµε ένα καινούργιο µπάζωµα της συλλογικής µνήµης. Κινηθή-
κατε εκεί µε τρόπο ακαριαίο, µε τρόπο ανατριχιαστικό, µε τρόπο
απαράδεκτο και αυτό το πράγµα δεν µπορεί να συνεχίζεται στο
διηνεκές. Και βεβαίως, θεωρούµε και την κλήση του εµπειρογνώ-
µονα από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, ο οποίος υπογράφει
το επίσηµο πόρισµα, µία αυτονόητη διαδικασία µέσα από την
οποία µπορεί πραγµατικά η Βουλή να ενηµερωθεί.

Δύο σχόλια και κατεβαίνω από το Βήµα.
Οι εξελίξεις στη γειτονιά µας έχουν δείξει µε τον πιο εµφατικό

τρόπο ότι η λογική που λέει ότι τα ήρεµα νερά µε την Τουρκία
δεν είναι συµβατά µε τις διακηρυγµένες θέσεις και στρατηγικές
της γείτονος. «Γαλάζια πατρίδα» και ήρεµα νερά είναι έννοιες
ασύµβατες. Και καλά θα κάνει η ελληνική εξωτερική πολιτική να
ξυπνήσει πριν διαµορφωθούν και άλλα τετελεσµένα εις βάρος
των εθνικών συµφερόντων.

Κλείνω µε το εξής: Έχει ήδη -µετά την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, πρέπει να πούµε- χυθεί πολύ µελάνι, έχουν
ακουστεί πολλά πράγµατα για την προεδρική εκλογή. Η πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία πυροδότησε τις εξελίξεις. Ο
κ. Μητσοτάκης είχε σχέδιο αυτή η διαδικασία να περάσει κάτω από
τα επικοινωνιακά ραντάρ, σε ένα απόγευµα να τελειώνει µε την
ανανέωση ενδεχοµένως της θητείας της κ. Σακελλαροπούλου και
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να µην καταλάβει η ελληνική κοινωνία ποια ήταν η εξέλιξη. Η πρό-
ταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία τάραξε τα λιµνάζοντα
νερά της προεδρικής εκλογής. Είχαµε πει από τον Σεπτέµβρη που
µας πέρασε ότι θέλουµε, επιθυµούµε, η πολιτική µας πρόταση είναι
να υπάρχει Πρόεδρος της Δηµοκρατίας από την Αριστερά και την
προοδευτική παράταξη –γιατί;- για να δοθεί το σήµα των ευρύτα-
των συναινέσεων για τη λειτουργία του πολιτεύµατος. Και µόλις
κάναµε την πρότασή µας, αποκαλύφθηκε το σχέδιο του κ. Μητσο-
τάκη το οποίο είχε δροµολογηθεί από το 2019 και από την προ-
ηγούµενη συνταγµατική Αναθεώρηση.

Ακούστηκαν πάρα πολλά και για την προσωπικότητα του κ Τα-
σούλα, άλλα τα προσυπογράφω, άλλα δεν τα προσυπογράφω.
Θέλω να πω, όµως, το εξής, ότι η στρατηγική της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι στην πορεία αυτής της προεδρικής εκλογής να µι-
λάµε για το πρόσωπο του κ. Τασούλα και όχι για το µείζον. Διότι
το µείζον είναι ότι αυτή τη στιγµή ο Πρωθυπουργός της χώρας
θέλει να υποβιβάσει όλες τις άλλες προβλεπόµενες εξουσίες από
το Σύνταγµα και γι’ αυτό προτείνει έναν εν ενεργεία Βουλευτή
από τη δική του παράταξη. Και η στάση του ΣΥΡΙΖΑ θα ήταν ίδια,
ακόµα και αν δεν είχαµε τίποτα µεµπτό για το πρόσωπο το οποίο
θα πρότεινε ο κ. Μητσοτάκης.

Το µείζον, λοιπόν, εδώ είναι ότι στοχεύσατε και σχεδιάσατε µια
µείζονα αλλαγή στο Σύνταγµα το 2019, για να µπορέσετε, όταν
έρθει η ώρα, µε απλή πλειοψηφία, να κάνετε και αυτή την επι-
λογή για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Είχε µία σοφία η προ-
ηγούµενη ρύθµιση. Παρήγαγε προβλήµατα, µάλιστα, την
προσφυγή στη λαϊκή ετυµηγορία. Ακούµε να την ελεεινολογούν
και αυτή.

Τι υποχρέωνε, όµως, η προηγούµενη ρύθµιση, κύριε Παπαθα-
νάση; Υποχρέωνε τον εν ενεργεία Πρωθυπουργό να αναζητήσει
συναινέσεις πέρα από τα όρια της δικής του παράταξης. Και αρ-
κούσε µόνο η πρόταση από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία για να αναδείξει την πραγµατική στόχευση της
τωρινής -και ελπίζουµε όχι για πολύ- κοινοβουλευτικής Πλειοψη-
φίας και προσωπικά του κ. Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Η πρόταση για την Προεδρία της Δηµοκρατίας στο πρόσωπο
της Λούκας Κατσέλη συµπυκνώνει τις προσδοκίες για τα µελλού-
µενα στην ελληνική κοινωνία. Έχει ένα βαρύ φορτίο, µία πορεία
η οποία σηµατοδοτεί την ανάγκη να προστατεύεται η κοινωνία
µας απέναντι στις οικονοµικές αναταραχές. Θα ήταν ευχής έργον
να υπάρχει ευρύτατη συναίνεση στο πρόσωπό της. Υπάρχουν
πάρα πολύ σοβαρά βήµατα. Η Νέα Αριστερά, αλλά και Ανεξάρ-
τητοι Βουλευτές εκδηλώθηκαν δηµοσίως υπέρ της υποψηφιότη-
τάς της. Υπάρχει ακόµα χρόνος για ευρύτερες συναινέσεις, οι
οποίες µπορούν πραγµατικά να αναδείξουν και τη στόχευση του
κ. Μητσοτάκη, αλλά και να σηµατοδοτήσουν τις µεγάλες προτε-
ραιότητες που πρέπει να έχει ως στόχο η ελληνική κοινωνία για
το επόµενο διάστηµα, αλλά και την προτεραιοποίηση που πρέπει
να βάλουν οι προοδευτικές δυνάµεις σε σχέση µε την επερχό-
µενη αλλαγή στο Σύνταγµα, η συζήτηση της οποίας θα αρχίσει
στο τέλος του τρέχοντος έτους.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για άλλη µία φορά για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και θα ολοκληρώ-

σουµε -έχουµε ήδη τρεις ώρες µε έναν Πρόεδρο, αλλά αντέχω
ακόµα- µε την οµιλία του Υπουργού κ. Παπαθανάση, προκειµέ-
νου να κλείσουµε τη σηµερινή διαδικασία επί του σχεδίου νόµου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω εκ-
φράζοντας κι εγώ µε τη σειρά µου τα συγχαρητήριά µου στον
συνάδελφο κ. Νικήτα Κακλαµάνη για την εκλογή του στη θέση
του Προέδρου της Βουλής. Ο κ. Κακλαµάνης έχει αποδείξει δια-
χρονικά τη βαθιά του αφοσίωση στις δηµοκρατικές αρχές και
αξίες. Είναι ένας άνθρωπος που είµαι σίγουρος ότι θα δουλέψει
εντατικά, έτσι ώστε να λειτουργήσει µε τον καλύτερο τρόπο το
Κοινοβούλιο και να προασπίσει µε τον καλύτερο, επίσης, τρόπο
τις δηµοκρατικές µας αξίες.

Κυρίες και κύριοι, µε το σχέδιο νόµου το οποίο καλούµαστε να
ψηφίσουµε εντός ολίγου, συζητάµε κατ’ ουσίαν την κύρωση δύο
αποφάσεων του Συµβουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης. Πιο συγκεκριµένα, συζη-
τάµε την απόφαση µε αριθµό 259 που είναι η δυνατότητα
περιορισµένης και βαθµιαίας επέκτασης του γεωγραφικού πε-
δίου των εργασιών της τράπεζας στην Υποσαχάρια Αφρική και
στο Ιράκ και την απόφαση µε αριθµό 260, δηλαδή την κατάργηση
των καταστατικών περιορισµών των κεφαλαίων στις συνήθεις ερ-
γασίες µε απλοποίηση, έτσι ώστε να περάσει σε χαµηλότερο επί-
πεδο µια αποφασιστική αρµοδιότητα και να µπορέσει η τράπεζα
να λειτουργήσει πιο γρήγορα και πιο εύρυθµα.

Η Ελλάδα συµµετέχει και σε άλλες τράπεζες. Δεν είναι µόνο η
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης. Η Ελλάδα
συµµετέχει και στον όµιλο της Παγκόσµιας Τράπεζας, όπως επί-
σης και στην Τράπεζα Ανάπτυξης του Συµβουλίου της Ευρώπης,
την επονοµαζόµενη CEB. Επίσης, µε έδρα τη Θεσσαλονίκη συµ-
µετέχει στην Τράπεζα Εµπορίου και Ανάπτυξης Ευξείνου Πόντου.
Εποµένως, η συµµετοχή µας δεν περιορίζεται µόνο σε µία και
συγκεκριµένη τράπεζα.

Όµως, η συγκεκριµένη βρίσκεται στην Ελλάδα. Και βρίσκεται
στην Ελλάδα ακριβώς για να διευρύνει αυτές τις αρµοδιότητες
και σε άλλες περιοχές. Όταν εκλήθη να έρθει κατά τη διάρκεια
των µνηµονίων, ήρθε για να υποστηρίξει κατ’ ουσίαν την ανασυγ-
κρότηση. Και έως το τέλος του 2025 θα βρίσκεται -και εκεί τελει-
ώνει η έγκριση που έχει για την παρουσία της στην πατρίδα µας-
στην Αθήνα µε είκοσι άτοµα προσωπικό και µε ένα άτοµο στη
Θεσσαλονίκη.

Όµως παρέχει αρκετές και σηµαντικές υπηρεσίες, κυρίως σε
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, κι έτσι τα προηγούµενα χρόνια έχει
δώσει συνολικά µε χαµηλότερο επιτόκιο δάνεια ύψους 2,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ. Συγκεκριµένα, τα δάνεια αυτά ξεκινούν το
2021 µε 838 εκατοµµύρια, το 2022 µε 687 εκατοµµύρια, το 2023
µε 519 εκατοµµύρια και το 2024 µε 466 εκατοµµύρια και θα συ-
νεχιστεί και το 2025. 

Επίσης, µε την τράπεζα συνεργαζόµαστε έτσι ώστε να ωριµά-
ζει και να µπορούµε να επιταχύνουµε τις διαδικασίες των συµ-
πράξεων δηµοσίου ιδιωτικού τοµέα και γι’ αυτό η Ελλάδα έχει
κριθεί µία από τις κορυφαίες χώρες σε παγκόσµιο επίπεδο ως
προς τις διαδικασίες των συµπράξεων δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα και ταυτόχρονα προσφέρει και συµβουλευτικές υπηρε-
σίες. 

Τώρα, από την έναρξη της συµµετοχής µας στο µετοχικό κε-
φάλαιο της τράπεζας, το οποίο ήταν συνολικά 65 εκατοµµύρια
ECU την εποχή εκείνη, εµείς έχουµε δώσει µόνο µέχρι σήµερα
συνολικά 40 εκατοµµύρια ευρώ και στην επόµενη αύξηση που
ήταν 65 εκατοµµύρια, πάλι περιοριστήκαµε σε ένα µικρό ποσό
και το υπόλοιπο θα δοθεί εάν, ο µη γένοιτο, η τράπεζα αντιµετω-
πίσει σοβαρό πρόβληµα, πράγµα το οποίο δεν διαφαίνεται. 

Συµµετέχουµε, λοιπόν, στην αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου
και είναι επιλογή µας να το κάνουµε και, ταυτόχρονα, εγκρίνουµε
τη διεύρυνση των εργασιών της σε άλλες περιοχές. Έτσι, από το
σύνολο των υποχρεώσεων µας των 195 εκατοµµυρίων ευρώ,
έχουµε καταβάλει 40 εκατοµµύρια ευρώ και τα υπόλοιπα 155
εκατοµµύρια σε περίπτωση που χρειαστεί, κάτι το οποίο δεν θα
συµβεί. Σήµερα ερχόµαστε µε µία αύξηση 26 εκατοµµυρίων
ευρώ, που θα καταβάλλουµε 5 εκατοµµύρια ευρώ ανά έτος. 

Τώρα, όπως είπε και ο κ. Πέτσας –και τον ευχαριστώ πολύ για
την εισήγησή του- οι περιοχές είναι υποσαχάριες. Δυνητικά είναι
όλες οι σαράντα έξι χώρες, αλλά προς το παρόν θα αναπτυχθεί
σε έξι χώρες, δηλαδή Μπενίν, Ακτή Ελεφαντοστού, Γκάνα,
Κένυα, Νιγηρία και Σενεγάλη, καθώς επίσης και στο Ιράκ, κυρία
Πρόεδρε, που θέλετε να µε ακούσετε. Με ακούτε. Μιλάµε για το
2025, δηλαδή από φέτος. Εποµένως, αυτό είναι που δεν ψηφί-
ζετε. Δηλαδή, κατ’ ουσίαν δεν ψηφίζετε την προσπάθεια ενός ορ-
γανισµού –είπε και ο κ. Παππάς εδώ ότι είναι δηµόσιος
οργανισµός- να µπει και να βελτιώσει τις ζωές των ανθρώπων
στις περιοχές αυτές. Αυτό είναι που δεν ψηφίζετε, κυρία Πρό-
εδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα τις βελτιώσει πάρα πολύ!
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΝΙΚΟΣ) ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Τώρα, ποιοι είναι οι
λόγοι; Είναι οικονοµικοί, πολιτικοί, κοινωνικοί και, βεβαίως, απορ-
ρέουν κατ’ ουσίαν από την προσπάθεια των κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για συντονισµένες ενέργειες σε αυτές τις
περιοχές, έτσι ώστε να δροµολογηθεί η αναπτυξιακή διαδικασία
και να επιτευχθεί και µέσω αυτού του τρόπου –ένας τρόπος είναι
αυτός- η ανάσχεση των συνεχών µεταναστευτικών ροών προς
την Ευρώπη.

Συνάδει αυτό µε την ευρωπαϊκή συνθήκη; Ναι, συνάδει µε το
άρθρο 208 για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου
αναφέρεται η εξάλειψη της φτώχειας ως πρωταρχικός στόχος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οικονοµική ενίσχυση του πληθυσµού
στις χώρες δίνοντας νέες ευκαιρίες για αγορές και επίσης η ανα-
βάθµιση του περιβάλλοντος που ζουν.

Ιδιαίτερα θέλω να σας πω ότι στις χώρες αυτές το πρόβληµα
της ενέργειας είναι τεράστιο και σίγουρα η δραστηριοποίηση θα
βελτιώσει τη ζωή των ανθρώπων. 

Έτσι, λοιπόν, η Υποσαχάρια Αφρική συνάδει µε τον καταστα-
τικό σκοπό και της τράπεζας, έτσι ώστε να ενισχυθεί η οικονοµική
ανάπτυξη, αλλά και η πολυκοµµατική δηµοκρατία, ακριβώς δη-
λαδή αυτό το οποίο είναι ένα από τα ζητούµενα στην περιοχή
αυτή. 

Ένα όµως ακόµα πιο σηµαντικό γεγονός είναι η στήριξη του
ανθρώπινου δυναµικού και η προσπάθεια της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης να στηρίξει αυτές τις χώρες της Αφρικής, ώστε µε βασική
προτεραιότητα την καταπολέµηση των ανισοτήτων και τη χειρα-
φέτηση των γυναικών να µπορέσει να αναβαθµίσει την ποιότητα
ζωής τους. Έτσι, είναι ζητούµενο οι αξιοπρεπείς συνθήκες ερ-
γασίας, η αποτροπή και απόρριψη της άτυπης οικονοµίας -που
κατ’ ουσίαν σε αυτά τα κράτη καταλαµβάνει εξαιρετικά µεγάλο
ποσοστό στις χώρες αυτές- και σαφώς, η διασφάλιση των προ-
οπτικών απασχόλησης, σε έναν µάλιστα ιδιαίτερα ταχύ αναπτυσ-
σόµενο πληθυσµό. 

Γι’ αυτό η προσπάθεια αυτή δεν περιορίζεται µόνο σε αυτά,
όπως σας είπα. Είναι και µία προσπάθεια µετάβασης σε αυτό το
οποίο κάνουµε εδώ στην Ευρώπη και για το οποίο έγινε µια συ-
ζήτηση και µε τον κ. Λέτα. Είναι η προσπάθεια µετάβασης σε µία
κοινωνία χαµηλών εκποµπών άνθρακα που µας αφορά όλους και
ειδικά, όπως σας είπα, στην Υποσαχάρια Αφρική, όπου η πρό-
σβαση στην ηλεκτρική ενέργεια είναι συγκριτικά η χειρότερη σε
όλο τον πλανήτη. Γι’ αυτό, λοιπόν, αυτή η προσπάθεια πρέπει να
συνεχιστεί και γι’ αυτό επιλέξαµε να φέρουµε σήµερα στη Βουλή,
τη συµµετοχή µας, την έγκριση αυτής της διεύρυνσης των αρ-
µοδιοτήτων της τράπεζας και σε αυτές τις περιοχές. 

Καταληκτικά, αυτή η επέκταση συνδυάζει σειρά σηµαντικών
λόγων -οικονοµικών, γεωπολιτικών και κοινωνικών- που συνθέ-
τουν -ιδιαιτέρως αξιοσηµείωτοι- αυτήν την επιλογή. Κι αυτό είναι
ένα σοβαρό επιχείρηµα για την επέκταση των δραστηριοτήτων
της τράπεζας στην περιοχή αυτή, στον βαθµό που αυτές προ-
γραµµατίζονται και υλοποιούνται και η Ευρώπη σταδιακά θα κα-
θίσταται λιγότερο ελκυστικός προορισµός για τη µαζική
µετανάστευση.

Όµως, επειδή η κουβέντα πήγε και στην καθηµερινότητα, πρέ-
πει να σας πω ότι στα ευρωπαϊκά προγράµµατα, κύριε Παππά -
για τα οποία σας έχουµε δώσει απαντήσεις και θα σας δώσουµε
και ό,τι έχετε ζητήσει- σαφώς η Ελλάδα βρίσκεται στις πρώτες
θέσεις απορρόφησης, υλοποιώντας ακριβώς τους στόχους που
έχουν τεθεί. Και αυτά τα προγράµµατα έχουν έναν αυστηρό
τρόπο ελέγχου. Μάλιστα, παρακολουθούνται πολύ στενά από
ένα εξειδικευµένο task force, κάτι για το οποίο, προφανώς, θα
έχετε µια γνώση, διότι αυτό το task force, το οποίο βρίσκεται εδώ
και παρακολουθεί αυτά τα προγράµµατα, έχει κάποια γνώση και
από την προηγούµενη εποχή. Γι’ αυτό, λοιπόν, γνωρίζει πολύ

καλά την ελληνική οικονοµία. 
Η ελληνική οικονοµία βρίσκεται σταθερά στις υψηλότερες θέ-

σεις στην Ευρώπη ως προς την ανάπτυξη. Η ανάπτυξη αυτή µε-
τουσιώνεται και µεταφράζεται σε θέσεις εργασίας. Γι’ αυτό και
τα τελευταία πεντέµισι χρόνια, πεντακόσιες χιλιάδες συµπολίτες
µας -γυναίκες και άντρες- βρήκαν δουλειά, µειώνοντας την ανερ-
γία σηµαντικά. Δεν έχουµε φτάσει εκεί που θέλουµε, έχουµε
δρόµο ακόµα. Σηµασία έχει ότι τα χρήµατα και οι πόροι αυτοί γυ-
ρίζουν στην κοινωνία και στην οικονοµία.

Ιδιαίτερα στα κοινωνικά ζητήµατα, µε το Ταµείο Ανάκαµψης
και µε το ΕΣΠΑ, βλέπουµε πολλά προγράµµατα προληπτικών
εξετάσεων να «τρέχουν». Πολύ σύντοµα θα σας έρθει ένα SMS
για να προχωρήσετε σε καρδιαγγειακές και λοιπές εξετάσεις.
Πεντέµισι εκατοµµύρια συµπολίτες µας θα λάβουν αυτό το SMS,
όπως έχουν λάβει άλλες γυναίκες και άντρες για άλλου είδους
προληπτικές εξετάσεις. 

Συνεχίζεται και θα ολοκληρωθεί, εντός του χρονοδιαγράµµα-
τος, όλο το σχέδιο για την ανακαίνιση των κέντρων υγείας και
των νοσοκοµείων.

Σε ό,τι έχει σχέση µε τα θέµατα πολιτικής προστασίας -ένα
πολύ σηµαντικό ζήτηµα και µάλιστα στον προϋπολογισµό αυξή-
σαµε, όπως γνωρίζετε, στο διπλάσιο το προβλεπόµενο για τις
συνέπειες της κλιµατικής κρίσης- εκείνο που έχει αξία είναι ότι
µε σεβασµό στα προβλήµατα και στην καθηµερινότητα των συµ-
πολιτών µας θα συνεχίσουµε, στηρίζοντας µε όλες τις δράσεις
αυτές και αξιοποιώντας µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τους ευ-
ρωπαϊκούς πόρους, έτσι ώστε οι συµπολίτες µας να έχουν µία
καθηµερινότητα βελτιούµενη συνεχώς και βεβαίως να δηµιουρ-
γήσουµε αυτές τις συνθήκες, έτσι ώστε Έλληνες που έφυγαν
στο εξωτερικό να γυρίσουν πίσω και Έλληνες που δεν έχουν
δουλειά, να βρουν δουλειά -που νοµίζω ότι είναι δικαίωµά τους-
µειώνοντας περαιτέρω την ανεργία. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλώ να υπερψηφίσετε αυτό το σχέδιο
νόµου. Κατ’ ουσίαν είναι η κύρωση αυτών των δύο αποφάσεων
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Επενδύσεων. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Κύρωση των υπ’ αρ. 259 και 260 Αποφάσεων του Συµβουλίου
Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανά-
πτυξης, από 18 Μαΐου 2023, µε τις οποίες τροποποιούνται τα
άρθρα 1 και 12 παρ. 1 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης (E.B.R.D.)».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση των υπ’ αρ. 259 και 260 Αποφάσεων του Συµβου-
λίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης

και Ανάπτυξης, από 18 Μαΐου 2023, µε τις οποίες τροποποιούν-
ται τα άρθρα 1 και 12 παρ. 1 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευ-

ρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης (E.B.R.D.)

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Κύρωση των υπ’ αρ. 259 και 260 Αποφάσεων του Συµβουλίου
Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανά-
πτυξης, από 18 Μαΐου 2023, µε τις οποίες τροποποιούνται τα
άρθρα 1 και 12 παρ. 1 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης (E.B.R.D.)» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση των υπ’ αρ. 259 και 260 αποφάσεων του Συµβου-
λίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης
και Ανάπτυξης, από 18 Μαΐου 2023, µε τις οποίες τροποποι-
ούνται τα άρθρα 1 και 12 παρ. 1 της Συµφωνίας Ίδρυσης της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης
(E.B.R.D.)

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο πρώτο Κύρωση των υπ’ αρ. 259/2023 και 260/2023

αποφάσεων του Συµβουλίου Διοικητών της   Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης

Υπ’ αρ. 259/2023 απόφαση του Συµβουλίου Διοικητών της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης «Τροποποί-
ηση του άρθρου 1 της Συµφωνίας για την ίδρυση της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης µε
στόχο τη δυνατότητα περιορισµένης και βαθµιαίας επέκτασης

του γεωγραφικού πεδίου των εργασιών της τράπεζας στην Υπο-
σαχάρια Αφρική και στο Ιράκ»

Υπ’ αρ. 260/2023 απόφαση του Συµβουλίου Διοικητών της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης «Τροποποί-
ηση της παρ. 1 του άρθρου 12 της Συµφωνίας για την ίδρυση
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης µε
στόχο την κατάργηση των καταστατικών περιορισµών των κεφα-
λαίων στις συνήθεις εργασίες»

Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση των υπ’ αρ. 259/2023 και 260/2023 

αποφάσεων του Συµβουλίου Διοικητών 
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης 

και Ανάπτυξης 

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρ-
θρου 28 του Συντάγµατος, οι υπ’ αρ. 259/2023 και 260/2023 απο-
φάσεις του Συµβουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης (European Bank for Reconstruc-
tion and Development [E.B.R.D.]), µε τις οποίες τροποποιούνται
το άρθρο 1 και η παρ. 1 του άρθρου 12 της Συµφωνίας Ίδρυσης
της E.B.R.D.. Τα κείµενα των αποφάσεων, σε πρωτότυπο στην
αγγλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική, έχουν ως
εξής:
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και των αποφάσεων που κυ-
ρώνονται από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 3
αυτών. 

Αθήνα,.............................2025

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.19’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 23 Ιανουαρίου 2025 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: Μόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Αντιµετώπιση νέων µορ-
φών βίας κατά των γυναικών - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2024/1385 - Πρόσθετες ρυθµίσεις στον νόµο περί ενδοοικογενει-
ακής βίας - Αναδιοργάνωση των ιατροδικαστικών υπηρεσιών -
Ενίσχυση της λειτουργίας της Eurojust - Μέτρα για την προστα-
σία των ανηλίκων και την καταπολέµηση της εγκληµατικότητας -
Δικονοµικές διατάξεις αρµοδιότητας των τακτικών διοικητικών
δικαστηρίων και άλλες ρυθµίσεις» σύµφωνα µε τη συµπληρωµα-
τική ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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1. Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

2. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


